
بورس و بانک 

 بازار خودرو از نرخ ارز عقب
 مانده است

بازار خرید و فروش خودرو که از چندین ماه 
گذشته در رکود شدید قرار گرفته بود، با 

نزدیک شدن به هفته های پایانی...

استان هرمزگان با موقعیت راهبردی خود 
در جنوب ایران، دسترسی به آب های 

بین المللی خلیج فارس و دریای عمان...

 ظرفیت های گسترده هرمزگان در 
توسعه اقتصادی

صفحه4 صفحه2

 چشم انداز صلح، عامل
 ریزش بهای نفت

قیمت نفت در روز پنج شنبه، به دلیل انتظارات 
مبنی بر توافق صلح بین اوکراین و روســیه 

کاهش یافت...
صفحه5

سهم ۱۰۰ میلیارد دلاری پارس جنوبی از تولید ناخالص داخلی 

کنترل هزینه ها با فشار به مردم اشتباه است
        »تیم اقتصادی مانند کسی است که ماشینش آتش گرفته و از دور تنها نظاره می کند و انگار متوجه نیست خودروی خودش در حال سوختن است. در حالی که کشور با بزرگترین جهش های ارزی مواجه شده و انواع ناترازی ها 

ما را در بر گرفته، وزیر اقتصاد و رییس کل بانک مرکزی در اوج خونسردی و ریلکسی با مساله برخورد می کنند.« این گفته های یک منتقد اقتصاد سیاسی در گفتگو با خبرآنلاین است.

اقتصاد ایران در شرایطی ۱۴۰۳ را به پایان می رساند که به نظر می رسد 
شانس مذاکره برای کاهش تحریم ها به حداقل رسیده است. گرچه هنوز 
دولت ترامپ به طور مشخص »فشار حداکثری« را از سر نگرفته اما کمتر از 
دوماه از ورود او به کاخ سفید نگذشته بود که احتمال یک توافق جامع کمتر 
از هر زمان دیگری است. به این ترتیب اقتصاد ایران باید خود را آماده یک 
دوره دیگر از محدودیتهای تجاری کند. اقتصاد در مقابل فشارهایی سخت تر 
از تحریم هــا، مانند جنگ هم می تواند دوام بیاورد ولی در این دوران دیگر 
نمی توان و نباید انتظار توسعه را داشت و حفظ وضع موجود به مهمترین 

وظیفه هر دولتی که در جنگ است تبدیل می شود.
در این شرایط پیمان مولوی، کارشناس اقتصادی معتقد است اقدام به 
حذف سامانه نیما، ولو اینکه با هدف »تک نرخی شدن ارز« هم انجام شود، 
نتیجه ای جز افزایش قیمت ها و ایجاد دوباره همان شکاف قدیمی میان ارز 
ترجیحی )که حالا نامی دیگر دارد( با ارز بازار شــده است. او می گوید در 
شــرایطی که کشور در وضعیت تحریم قرار دارد و با وجود تورم ۴۰ تا ۵۰ 
درصدی که تقاضا برای ارز و طلا را به حداکثر رسانده، بعید است ارز تک 
نرخی شود و هشدار می دهد برای اینکه قیمت گذاری آزاد شود، ابتدا باید 
یک اقتصاد آزاد وجود داشته باشد. از نظر مولوی اقتصاد ایران یک اقتصاد ذی 
نفعان است که در آن گروههای قدرت و ثروت سکان را به دست گرفته اند. این 
منتقد اقتصادی با انتقاد از عملکرد تیم اقتصادی دولت، خواهان کنار گذاشتن 

برخورد منفعلانه از سوی بانک مرکزی و وزارت اقتصاد شد.

 حدود ۶ ماه از آغاز به کار دولت چهاردهم می گذرد و اکنون 
مساله مذاکره هم کنار رفته است. با فرض تشدید تحریم ها فکر 

می کنید سیاستگذاری در کشور باید چه تغییراتی بکند؟
من قبل از اینکه بخواهم به سیاســتگذاری بپردازم، لازم می دانم انتقاد 
جدی به سیاستگذاران بکنم. دولت چهاردهم با وعده های گوناگونی روی 
کار آمد اما می بینیم در عرض ۵ ماه، ۴۸ درصد از ارزش پول ملی کاسته 
شده و این ها در شرایطی است که هنوز واشنگتن اقدام به اجرای سیاست 
»فشار حداکثری« نکرده است. به بیانی صریح تر فکر می کنم با گذشت ۶ 
ماه از آغاز به کار دولت، پاشنه آشیل آن مشخص شده است و باید اصلاحات 

را از خود ساختار تصمیم گیران آغاز کنند.

 پاشنه آشیل دولت پزشکیان کجاست؟
تیم اقتصادی دولت که چنین کشور را رها کرده، پاشنه آشیل آن است. 
اینکه تمام سطح شهر را تبلیغات خرید طلا آنلاین به خود اختصاص داده، 
نشــاندهنده حرکتی است که اقتصاد در ماههای آینده خواهد داشت و به 
نظر می رسد همان انفعالی که وزرای اقتصادی در مقابل جهش های پی در 
پی و روزمره نرخ ارز داشته اند را در بخش های دیگر هم نشان خواهند داد.

 به سیاست فشار حداکثری اشاره کردید. چه برآوردی از تبعات 
این سیاست دارید؟

محاسبات موجود نشــان می دهند به ازای هر ۵۰۰ هر بشکه کاهش 
فروش نفت، ۳تا ۵ درصد نقدینگی بالا می رود که طبعا به تورم بالاتر در کل 
اقتصاد خواهد انجامید. افزایش تورم هم فشار را بر تولید وارد می کند و به 

رکود بیشتر دامن می زند.

 اگر فشار ناشی از کاهش فروش نفت از راههای دیگر، مثلا افزایش 
نرخ حامل های انرژی تامین شود، چه مشکلی در پی خواهد داشت؟

به نکته خوبی اشــاره کردی چرا که می بینیم تقریبا همه بدنه دولت 
یک صدا خواهان افزایش نرخ حامل های انرژی هستند؛ من به صحبتهای 
رحمانی فضلی که در سال ۹۸ وزیر کشور بود اشاره می کنم که به درستی 
گفته امروز وضعیت کشور به مراتب بدتر از ۹۸ است و جهش نرخ حامل های 
انرژی می تواند به مراتب تبعات سنگین تری برای کشور به دنبال داشته باشد.

هر چند از زمان روی کارآمدن دولت چهاردهم زمان زیادی نگذشــته 
اما می بینیم که در همین چند ماه با سرعت در حال رفتن به همان مسیر 
هستند. این در شرایطی است که بانک مرکزی دیگر گواهی های سپرده ۳۰ 
درصدی خود را تمدید نکرده که این تصمیم فشارها را بر بازارهای مختلف 
می تواند بیشتر کند. به باور من ما در حال رسیدن به نقطه ای هستیم که 

دیگر نمی توانند اقتصاد را صرفا با سیاستهای پولی به جلو هدایت کنند.

 فکر می کنید اگر فشار حداکثری اعمال شود، وضعیت اقتصادی 
در سال آینده چه وضعیتی خواهند داشت؟

برآورد من این است که اگر صادرات نفت ما به صفر برسد، تورم که امروز 
در کانال ۳۲ درصدی قرار دارد، تا اسفند ۱۴۰۴ وارد کانال ۴۵ تا ۵۰ درصدی 
خواهد شد. رشد نقدینگی دوباره افزایش خواهد یافت و با ۷ واحد درصد 
افزایش به ۳۵ درصد می رسد که این درواقع زمینه تورم بالای ۴۵ درصدی 
را فراهم می کند. ضمن اینکه رشد اقتصادی کشور هم کاهش می یابد و بین 

صفر تا یک درصد خواهد شد.

 یعنی رشد منفی دوباره تجربه نمی شود؟
چرا ولی اگر یادتان باشد دفعات پیش هم که کشور تحریم شد با یک 
سال وقفه نرخ رشد منفی شد و این بار هم معتقدم که با فرض تحریم های 
سخت تر و حتی صفر شدن فروش نفت در ۱۴۰۴ رشد اندکی تجربه خواهیم 

کرد اما در ۱۴۰۵ نرخ رشد قطعا منفی می شود.

 دلار را می توانند تک نرخی کنند؟
من که فکر نمی کنم حتی اراده تک نرخی کردن آن را داشته باشند. روزی 
که ارز در کشور تک نرخی شود از نظر من روزی خواهد بود که اقتصاد دیگر 

با هیچ ابر بحرانی مواجه نیست.

 بانک مرکزی و وزارت اقتصاد با اعلام اینکه قصد تک نرخی 
کردن ارز را دارند سامانه نیما را حذف کردند. این تلاش از نظرتان 

بی ثمر خواهد بود؟
آنها چیزی را حذف نکردند بلکه نیما را با سامانه دیگری جابجا کردند. 
تنها کاری که کردند نرخ دلار نیمایی را که حدود ۴۵ هزار تومان به ۷۰ هزار 
تومان رساندند و با این اتفاق نرخ ارز بازار از ۶۰ هزار تومان به حوالی ۹۰ هزار 
تومان رسید. هنوز هم صادرکننده مدعی است که نمی صرفد ارز حاصل از 
صادراتش را وارد کشور کند و این یعنی مکانیسم حاکم بر اقتصاد مشکل دارد.

 فکر می کنید تک نرخی کردن ارز زیر فشــارهای تحریمی 
شدید ممکن است؟

من نمی دانم چقدر این محقق شدن با توجه به توان کارشناسی مدیران 
اقتصادی و وضعیت نیمه جنگی تحریم های شدید ممکن باشد. وضعیت 
امروز اقتصاد کشور کمتر شباهتی به یک وضعیت عادی دارد. برای اینکه 
ارز تک نرخی شود باید بگویند مرکز مبادله را تعطیل کردیم و ارز به همه 

ولنتاین؛ تهاجم یا 
جایگزینی فرهنگی؟

ستاره استقلال برای فضای 
مجازی بازی می کندایران

ضرر ۱۰ همتی صنایع 
پتروشیمی از گاز
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در بســیاری از حوزه   های صنعتی، از نظر شکلی و ظاهری، 
نمونه بسیاری از دستگاه   ها، تجهیزات و خطوط تولید را به کشور 
خود منتقل کرده ایم، اما ساختار پیچیده حکمرانی و ارتباطات 

صنعتی، هنوز در منطقه دیده نمی شود.
این سوال همواره ذهن بســیاری از اندیشمندان ایرانی را 
به خود مشــغول    کرده که ریشه تحولات صنعتی در اروپا چه 
بوده اســت؟ اگر پاسخ داده شود که تحولات علمی و فناورانه 
زیربنای انقلاب صنعتی و تحولات بعدی آن را شکل می   داده، 
این سوال را می توان مطرح کرد که عامل این شکوفایی علمی 

و فناورانه چه بوده است؟!
به هر روی، آنچه آشکار است، این مطلب است که نسل   های 
مختلف صنعتی از پی هم می   آیند و همچنان نهاد صنعت، به 
معنای دقیق کلمه در بسیاری از کشورهای منطقه   ای که ما در 
آن زندگی می   کنیم، محقق نشده است. در واقع، ممکن است در 
بسیاری از حوزه   های صنعتی، از نظر شکلی و ظاهری، ما نمونه 
بسیاری از دستگاه   ها، تجهیزات و خطوط تولید را به کشورهای 
خود منتقل کرده باشیم، اما آن نظام و ساختار پیچیده حکمرانی 
و ارتباطات صنعتی، هنوز در منطقه دیده نمی شود. باید اشاره 
کرد که نهاد صنعت از پیچیدگی   های متعددی برخوردار است 

و از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- فعالیت   های صنعتی مبتنی بر تقســیم وظایف بین افراد 

مختلف انجام می   شوند.
- سازمان دهی و هماهنگی بین نیروهای متکثر مبتنی بر 

قوانین و دستورالعمل   های دقیق رخ می دهد.
- تصمیمات و سیاستگذاری   ها به   صورت غیر شخصی و مبتنی 

بر یک چارچوب حقوقی انجام می شود.
- به اتکای یک نظام مدیریت دانش، از بروز مجدد خطاهای 

قبلی اجتناب می شود.
- از نوآوری به منظور بهبود عملکرد ســازمان های صنعتی 
استقبال می شود و منابع قابل توجهی به این منظور اختصاص 

می   یابد.
- آموزش و پژوهش به   صورت مساله محور و معطوف به حل 

مشکلات صنعتی انجام می شود.
- کارآیی، اثربخشی و بهره   وری همواره مدنظر مدیران قرار 

گرفته است.
- نهاد مالکیت و مدیریت بنگاه   ها از هم جدا هستند.

موارد متعدد دیگری را نیز می توان به   عنوان پیچیدگی   های 
نهاد صنعت که در کشورهای غیرصنعتی درک نشده   اند، به این 
فهرست اضافه کرد. با همه این احوال، امروزه صنایع با نسل ۴ و 
۵ خود مواجه هستند و پرسشی که پیش   روی ما قرار گرفته، آن 
است که این تحولات چه تاثیری بر ساختار صنعت در منطقه 
خواهد گذاشت؟!نسل   های صنعتی را چنین برمی   شمارند که 
در ابتدا ســطحی از هماهنگی بین منابع انسانی پدید آمد و 
ماشین   های بخار باعث تسریع و بهبود در عملکرد شد. پس از 
آن تحولات در حوزه الکتریسیته باعث پیدایش اتوماسیون شد و 
مجددا سطح هماهنگی بین افراد افزایش یافت. در مرحله سوم، 
پیدایش کامپیوتر و اینترنت، هماهنگی   ها را به   طور ویژه   تری ارتقا 
داد و در نسل چهارم نیز با پیدایش هوش مصنوعی، محاسبات 
ابری، اینترنت اشــیا و یادگیری ماشین، سطح هماهنگی ارتقا 
یافت. همه اینها مقدمه   ای بوده برای ظهور نسل پنجم صنعت، 
به نحوی که همه این هماهنگی   ها در خدمت توســعه پایدار 
و صیانت از محیط زیســت و مسوولیت اجتماعی بنگاه   ها قرار 
بگیرد. در این سیر تاریخی، پرواضح است که اگرچه در ایران 
و کشــورهای منطقه، نمود بیرونی و ظاهری صنعت رخ داده، 
ولی همچنان میزان هماهنگی بین منابع انسانی و سایر منابع 

کلیدی سازمان های صنعتی دچار تحول خاصی نشده است.
در چنین شــرایطی، ضرورت دارد به برخی کلان    روندهای 
اثرگذار بر صنعت در منطقه نیز اشاره کرد. همچون قرن   های 
گذشته، توجه همه ابرقدرت   ها به منطقه خاورمیانه بوده و در 
قالب برنامه   های مختلف، در این منطقه سرمایه گذاری کرده   اند. 
چین، آمریکا و همچنین کشورهای اروپایی در پی سرمایه گذاری 
در صنایع مختلف کشورهای منطقه هستند. میزان منابع انسانی 
تحصیل کرده در کشورهای منطقه افزایش یافته، ولی از سوی 
دیگر، نرخ مهاجرت نیز افزایش پیدا کرده اســت. مخاطرات 
امنیتی در منطقه، همواره ریسک سرمایه گذاری در صنایع را 
بالا برده اســت. با این حال، کشورهای جنوب خلیج فارس، با 
رویکرد دانش   بنیان، اقدام به سرمایه گذاری بر شاکله اصلی اقتصاد 
خــود کرده   اند تا از اقتصاد مبتنی بر منابع و فروش انرژی   های 
تجدیدناپذیر به اقتصاد دانش   بنیان  گذار کنند. دسترســی به 
منابع، به   عنوان یک جذابیت برای ســرمایه گذاری صنعتی به 
حساب می   آید و البته همچنان می توان به بسیاری از روندهای 
مثبت و منفی دیگر که در منطقه قابل رصد هستند، اشاره کرد.

اکنون مجددا باید این نکته را مطرح کرد که در شــرایط 
فعلی، صاحبان صنایع در کشــورهای در حال توسعه، با این 
پرســش مواجه شده   اند که نسل۴ چه فضایی را پیش   روی ما 
قرار خواهد داد؟! به   نظر نگارنده این سطور، بینشی دیگر برای 
ارتقای اثرگذاری سرمایه گذاری   های صنعتی نیاز است. صاحبان 
صنایع و جامعه صنعتی کشورهای منطقه باید بدانند تا نهادهای 
پیشینی صنعتی شدن به   طور تمام و کمال محقق نشده باشند.

، سرمایه گذاری  روی صنایع ممکن است نتایج مطلوبی در 
پی نداشته باشد. در چنین شرایطی، هوش مصنوعی، یادگیری 
ماشین، محاسبات ابری، اینترنت اشیا و... باید در راستای ارتقای 
هماهنگی و سازمان دهی بهینه نیروها در جهت تحقق برنامه   های 

تدوین شده صنعتی به کار گرفته شوند؛ مواردی از قبیل:
الف. هوش مصنوعی برای حفاظت بهتر از حقوق مالکیت 

به   کار گرفته شود.
ب. هوش مصنوعی برای کاهش هزینه مبادله به   کار گرفته 

شود.

خورشید گزدرازی
رئیس اتاق بازرگانی بوشهر

بایدها و نبایدهای تحقق نسل 
4 صنعت در خاورمیانه

5000 تومان
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تیم اقتصادی دولت 
که چنین کشور را رها 

کرده، پاشنه آشیل 
آن است. اینکه تمام 

سطح شهر را تبلیغات 
خرید طلا آنلاین به 

خود اختصاص داده، 
نشاندهنده حرکتی 

است که اقتصاد 
در ماههای آینده 

خواهد داشت و به نظر 
می رسد همان انفعالی 

که وزرای اقتصادی 
در مقابل جهش های 

پی در پی و روزمره 
نرخ ارز داشته اند را در 

بخش های دیگر هم 
نشان خواهند داد.

بخشــهای تعلق بگیرد. در شــرایطی که تورم ۴۰ تا ۵۰ درصدی داریم باید با 
تقاضای وسیعی برای حفظ قدرت خرید مواجه شویم که این بر شدت تقاضای 
 ارز می افزاید. به همین دلیل بعید می دانم در شرایط تحریمی بتوان به این تقاضا 
پاسخ داد و رها کردن نرخ به امان خدا هم به معنای تحمیل همه فشارها به سفره 
و معیشت مردم است.به زبانی دیگر در شرایط فعلی تک نرخی کردن تنها زمانی 
ممکن خواهد بود که اجازه بدهند انقدر ارز گران شود که تقاضا و عرضه به تعادل 
برسد و این امر به بحران گرسنگی و فقر فزاینده در کشور دامن می زند. درواقع با 
این اقدام ارز تک نرخی می شود و رانت از بین می رود اما جامعه را به سمت نابودی 

بر اثر گرانی و گرسنگی سوق داده ایم.

 پس شما با افزایش نرخها در شرایط فعلی موافق نیستید؟
نه نیستم زیرا آزاد سازی اقتصاد مقدم است بر آزادسازی قیمتها و در شرایط 

فعلی اگر همه قیمتها آزاد شوند، به آزادی اقتصادی نمی رسیم.

 چرا تیم اقتصادی را پاشنه آشیل دولت می دانید؟
زیرا منفعل هستند. ببینید تیم اقتصادی مانند کسی است که ماشینش آتش 
گرفته و از دور تنها نظاره می کند و انگار متوجه نیست خودروی خودش در حال 
سوختن اســت. در حالی که کشور با بزرگترین جهش های ارزی مواجه شده و 
انواع ناترازی ها ما را در بر گرفته، وزیر اقتصاد و رییس کل بانک مرکزی در اوج 
خونســردی و ریلکسی با مساله برخورد می کنند.انگار نه انگار که در این کشور 
پلتفرمهایی تبلیغ می کنند که در آن گفته می شود با ۵۰ هزار تومان هم می توان 
طلا خرید. دلار در کف قیمتی خود به ۷۰ هزار تومان رسیده و مردم با سرعتی 
حیرت آور ریال خود را با انواع شبه پول معاوضه می کنند. اینها سیگنالهای نگران 
کننده ای هستند که باید وزارت اقتصاد و بانک مرکزی بگیرند اما چیزی که بروز 

داده اند جز بی توجهی نبوده است.

 در شرایط فعلی کشور می توانیم انتظار تک رقمی کردن تورم و 
بازگشت ثبات را داشته باشیم؟

ببینید تورم واقعا قابل کنترل است، شاید نتوان ناگهان آن را تک رقمی کرد 
ولی می توانیم آن را به کمتر از ۲۰ درصد برسانیم. منتها زمانی دولت می تواند ادعا 
کند که در پی کاهش تورم است که هزینه های مازاد بودجه  را حذف کند نه اینکه 
فقط به سفره های مردم فشار آورد. منظور از هزینه های مازاد بودجه آن دسته از 
هزینه هایی است که توجیه اقتصادی ندارند ولی دولت می خواهد بنزین را گران 
کند یا اقداماتی از این دست که در نهایت به تورم بیشتر منجر می شود. نمی توان 
بودجه ها را هر ســال سرســام آور افزایش داد اما اجازه افزایش دستمزد کارگر و 
کارمند یا مستمری بازنشستگان را نداد. نباید با سفره های مردم و فشار حداکثری 
به جامعه کاستی ها را جبران کرد زیرا تبعات این کارها بسیار سخت خواهد بود.

 پزشکیان به اهمیت ثبات اقتصادی اشاره کرده ولی معتقد است 
چنین چیزی در اختیار دولت ایران نیست. چنین است؟

به هیچ وجه. ثبات اقتصادی دست مسئولان دولتی است و این اظهارات پزشکیان 
اشتباه است. این بانک مرکزی است که سیاستگذار پولی است و رییس آن را هم 
پزشکیان انتخاب می کند. آنها می توانند با جلوگیری از ریخت و پاش  نرخ رشد 
نقدینگی را باز هم کاهش دهند. این دولت است و سازمان برنامه و بودجه که باید 
اصلاحات بودجه ای را آغاز کنند ولی نمی کنند. بنابراین ضمن اینکه می پذیرم تحریم 
فشاری سنگین به اقتصاد آورده و خواهد آورد و در زیر این همه محدودیت تحریمی 

نمی توان خیلی کارها مانند تک نرخی کردن ارز را انجام داد.

www.petrochemicalind.ir
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بازار خودرو از نرخ ارز عقب مانده است
       -  بازار خرید و فروش خودرو که از چندین ماه گذشته در رکود شدید قرار گرفته بود، با نزدیک شدن به هفته های پایانی سال و سفرهای نوروزی هموطنان 

به تحرک افتاده است به طوری که خریداران و مصرف کنندگان وارد بازار شده اند.

اقتصاد کلان 

 امسال نیز مانند سال های گذشته با نزدیک شدن به عید نوروز، شاهد افزایش تقاضا در 
بازار خودرو هستیم؛ هر چند سایه رکود تورمی بر بازار سایه انداخته اما پیش بینی کارشناسان 

حاکی از بهبود بازار خودرو در روزهای آینده است.
در کنار افزایش تقاضا و میل به خرید خودرو که بازار را به تحرک وا می دارد، تغییر نرخ 
ارز و تحولات بین المللی نیز بر این بازار مصرف تاثیر گذار اســت به طوری که فعالان بازار 
خودرو انتظار دارند با افزایش قیمت ارز در بازار غیررســمی، اســتقبال مردم از خودروهای 

داخلی نیز بیشتر باشد هرچند این افزایش تقاضا تدریجی خواهد بود.
درباره بررسی وضعیت بازار خودرو با اسد کرمی رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو و سعید 

موتمنی و رسول سلیمانی از کارشناسان بازار خودرو به گفت و گو نشستیم.

 بازار خودرو در هفته های منتهی به ایام نوروز داغ می شود
اسد کرمی رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو در پیش بینی بازار خودرو گفت: با نزدیک 
شدن به عید نوروز اکنون شاهد افزایش حضور مشتری و خریداران در بازار خودرو هستیم.

وی افزود: بازار خودرو به آرامی از رکود خارج می شود و تجربه چندین ساله نشان داده 
اســت که تا عید نوروز بازار خودرو بهبود پیدا می کند زیرا بخشــی از خریداران به دنبال 

تعویض خودرو هستند و برخی هم می خواهند خودرویی برای خانواده دست و پا کنند.

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو با بیان اینکه مراجعه مردم به بازار خودرو برای خرید 
آن آغاز شده است، به این نکته اشاره کرد که افزایش نرخ ارز در هفته های اخیر هنوز تاثیری 

در بازار خودرو نداشته است و نتوانسته بازار را به اصطلاح تکان دهد.

 خروج آرام بازار خودرو از رکود
کرمی با بیان اینکه گرایش مردم بیشتر به خودروهای شرکتی است تا خرید از بازار آزاد، 

افزود: قیمت کارخانه ای خودروها فاصله زیادی نسبت به خودروهای بازار آزاد قرار دارد.
وی با اشاره قیمت بالای خودروهای وارداتی گفت: قیمت خودروهای وارداتی به خاطر 
آپشن و کیفیت بالاتر، بالاتر از توان خرید عامه مردم است و از این رو بیشتر تمایل و تقاضا 

برای خرید به سمت خودروهای داخلی است.
وی این نکته را بیان کرد که برخی از مدل های خودروهای وارداتی مانند فولکس از زمان 

ورود به کشورمان تا کنون، افزایش قیمت بالایی داشته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تاکید کرد: با افزایش تقاضا برای خرید در بازار انتظار 

می رود ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش قیمت در خودروهای داخلی رقم بخورد.
کرمی با بیان اینکه ترمز قیمت خودروهای مونتاژی کشیده شده است، گفت: از آنجایی 
که مردم رغبتی به خودروهای مونتاژی ندارند و تنها بعضی از مدل ها مانند هایما و جک 

طرفدارهای زیادی دارند، شــاهد ثابت ماندن و حتی ارزان شــدن قیمت 
خودروهای مونتاژی هستیم.

 بازار خودرو در آستانه عید نوروز رونق پیدا می کند
رســول سلیمانی کارشناس بازار خودرو با اشاره به اینکه بازار خودرو در 
آستانه عید نوروز رونق پیدا می کند گفت: بازار خودرو در عید متلاطم می شود 

 و وضعیت خرید و فروش بهتر می شود.
وی ادامه داد: همزمان با نزدیک شدن به عید نوروز و نیازهای مصرفی مردم 
همچنین نگرانی از افزایش قیمت بعد عید عملًا باعث رونق بازار خواهد شد.

سلیمانی با بیان اینکه خودرو متناسب با نرخ ارز رشد نکرده است گفت: 
حتی نرخ رشد قیمت خودروها کمتر از نرخ رشد نقدینگی بوده است بازار 
خودرو از سایر بازارها عقب مانده است. به احتمال زیاد این عقب ماندنی جبران 

خواهد کرد و یک رشد قابل توجهی را در آینده خواهیم داشت.
کارشناس بازار خودرو واردات خودروهای کارکرده را مانع از افزایش قیمت 
هیجانی خودرو در آینده اعلام کرد و گفت: با اینکه قانون و آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده وجود دارد، اما به نظر می رسد وزارت صنعت انگیزه ای 

برای واردات این خودروها ندارد.
سلیمانی بیان داشــت: میزان ارز اختصاصی به خودروها امسال کاهش 
یافته است با توجه به این امر بهترین گزینه برای اینکه واردات، خودروهای 

کارکرده است که نیاز به ارز کمتری دارد.

 بازار خودرو از نرخ ارز عقب مانده است
سعید موتمنی دیگر کارشــناس بازار خودرو نیز درباره پیش بینی بازار 
خودرو می گوید: بازار خودرو طی یک سال رونقی نداشته و مراجعه کننده  

چندانی به بازار صورت نگرفته است.
وی افزود: همیشه بازار خودرو و بازار ملک به دنبال آرامش است باید در 

هر صورت نرخ تورم کنترل شود تا عرضه و تقاضا نیاز بازار را تامین کند.
این کارشناس بازار خودرو با بیان اینکه در یک سال گذشته در بازار خودرو 
افزایش قیمتی قابل توجهی نداشــتیم، گفت: هر چند در چند ماه گذشته 
افزایش ۳۰ درصدی قیمت خودروهای کارخانه ای را داشتیم اما بازار خودرو 
با توجه به نوسان نرخ دلار، نسبت به بقیه بازارها کمترین رشد را داشته است، 
به عنوان مثال سال گذشته همین موقع قیمت کوئیک اتومات حدود ۴۹۰ 
میلیون تومان بود امسال ۶۲۰ میلیون تومان یا کوییک دنده ۳۹۵ میلیون 

تومان بود الان ۴۹۰ میلیون تومان است.
موتمنی تاکید کرد: بازار خودرو نسبت به سایر بازارها با قیمت ارز همخوانی 

ندارد و خودرو مسیرش را از نوسان نرخ ارز جدا کرده است.
وی با اشاره به اینکه ۵۰ نوع خودروی وارداتی بازار را اشباع کرده است، 
گفت: اگر خودروی وارداتی وارد بازار نمی شــد خودروهای داخلی و مونتاژ 
پاسخگوی نیاز مردم نبود و مردم باید خودروهای مونتاژی را ۲برابر قیمت 
فعلی می خریدند.کارشناس بازار خودرو با بیان اینکه به خاطر فاصله قیمتی 
بازار و شــرکت های خودروساز اکنون مشتری های کمتری به بازار مراجعه 
می کنند، افزود: مردم ســعی می کنند خودروهای مورد نیاز خود را به طور 

مستقیم از شرکت های خودروساز خرید کنند.
وی به قدرت خرید مردم در بازار اشــاره کرد و گفت: اکنون تمام بازارها 
رکود اســت و مردم قدرت خرید ندارند. باید تورم در یک نقطه ای کنترل 

شود و اگر این اتفاق نیفتد، همه آسیب می بینند.
موتمنــی اضافه کرد: نوســان نــرخ ارز قدرت تصمیــم گیری و خطر 
 پذیــری را از مــردم گرفتــه و به دلیــل آثار روانــی آن بر بــازار، نوعی 

سردرگمی ایجاد کرده است.

همیشه بازار 
خودرو و بازار 
ملک به دنبال 

آرامش است باید 
در هر صورت نرخ 
تورم کنترل شود 
تا عرضه و تقاضا 

نیاز بازار را تامین 
کند.

  جزئیات طرح حذف کارت سوخت و 
تخصیص سهمیه بنزین به کارت بانکی

طرح حذف کارت سوخت و اختصاص یارانه 
بنزین به کارت بانکی اشخاص، یکی از موضوعات 
داغ اقتصادی در ماه های اخیر بوده، موضوعی که 

اخیرا جزییات بیشتری از آن اعلام شده است.
طرح حذف کارت سوخت و تخصیص یارانه 
بنزین به کارت هــای بانکی که در قالب مصوبه 
مجلس در قانون بودجه ۱۴۰۴ مورد بررسی قرار 
گرفته، با هدف ایجاد شفافیت در توزیع یارانه ها، 
کاهــش هزینه های اجرایــی و بهبود عدالت در 
تخصیــص منابع انــرژی در حــال برنامه ریزی 
اســت. بی شــک اجرای چنین تغییری نیازمند 
هماهنگی های گسترده میان دستگاه های دولتی، 

بخش خصوصی و جایگاه های سوخت است.
در این راستا، مالک شریعتی، عضو کمیسیون 
انرژی مجلس، عضو کمیســیون انرژی مجلس 
جزییات اجرای این طرح را تشریح کرده و  گفته 
است که سهمیه سوخت در حساب بانکی مالک 
خودرو شارژ می شود و در تمامی حساب های بانکی 

او قابل دسترسی خواهد بود.
به گفته او در جایگاه های سوخت، دیگر نیازی 
به چند مرحله ســوخت گیری نخواهد بود؛ بلکه 
فرآیند سوخت گیری تنها یک بار انجام می شود 
و در همان مرحله، ســهمیه و مبلغ مورد نظر از 

حساب بانکی فرد کسر خواهد شد.
در توضیح نحوه محاسبه سهمیه گفته شده 
که برای مثال، اگر فردی دارای ۳۰ لیتر سهمیه 
با نرخ ۱۵۰۰ تومان و ۱۰۰ لیتر ســهمیه با نرخ 
۳۰۰۰ تومان باشد و در یک نوبت ۵۰ لیتر سوخت 
دریافت کند، ابتدا ۳۰ لیتر از سهمیه ۱۵۰۰ تومانی 
او کسر شده و سپس ۲۰ لیتر باقی  مانده از سهمیه 
۳۰۰۰ تومانی محاسبه خواهد شد. شریعتی در این 
باره تأکید کرده که تمامی این فرآیندها  به صورت 
خودکار و در پس زمینه انجام شده و افراد نیازی 
به انجام هیچ گونه محاسبه یا اقدام خاصی ندارند؛ 
چرا که مبلغ معادل، مســتقیماً از حساب بانکی 

کسر خواهد شد.
به گفته وی، این اقدام کاملاً آفلاین اجرا خواهد 
شد و برخط )آنلاین( نخواهد بود. همچنین، پولی 
به حساب افراد واریز نمی شود و صرفاً سهمیه آن ها 

در کارت های بانکی شان شارژ خواهد شد.
رضا نواز، سخنگوی صنف جایگاهداران کشور، 
با اشاره به جزئیات، اهداف و چالش های پیش روی 
این طرح، به ایســنا گفت: این تغییر، در صورت 
اجرا، نیازمند تدوین آیین نامه های شفاف و در نظر 
گرفتن زیرساخت های فنی و مالی لازم خواهدبود.

وی با اشاره به ملاحظات فرهنگی، اجتماعی 
و اقتصادی این طرح، بر اهمیت حمایت دولت در 
تأمین منابع مالی برای جایگاه ها و زیرساخت های 
موردنیاز تأکید کرد. به گفته وی، بر اساس مصوبه 
مجلس در قانون بودجه، این موضوع به طور جدی 
در دستور کار قرار گرفته است و پیش بینیمی شود 
تا ســه ماهه اول ســال ۱۴۰۴، تکلیف این طرح 

مشخص شود.
نــواز با بیــان اینکه هدف اصلــی طرح های 
جایگزیــن، ازجملــه این طــرح، مدیریت بهتر 
یارانه ســوخت، کاهش هزینه ها و تسهیل ارائه 
خدمات در جایگاه های سوخت است، اظهار کرد: 
بررســی های فنی و تجربیات گذشته نشان داده 
که در صورتوجود ســازوکار مناسب، استفاده از 
کارت بانکی افراد به جای کارت سوخت می تواند 

مؤثر باشد.
وی در ادامه افزود: البته جایگاه ها توان مالی 
لازم برای انجام تغییرات سخت افزاری و نرم افزاری 
این طرح را ندارند و دولت باید منابع لازم را برای 
اجرای آن تخصیص دهد.به اعتقاد کارشناسان، 
طــرح حذف کارت ســوخت و جایگزینی آن با 
ســهمیه بنزین در کارت هــای بانکی، گامی در 
راســتای بهینه ســازی یارانه ســوخت، کاهش 
هزینه های اجرایی و تسهیل فرآیند سوخت گیری 
اســت. با این حال، برای اجــرای موفق آن، باید 
زیرســاخت های فنی و مالی مناسب فراهم شده 
و چالش های احتمالی مدیریت شــوند.حال باید 
دید که دولت و بخش خصوصی چطور  و با چه 
تمهیداتی خواهند توانست این تغییر بزرگ را در 

نظام یارانه ای کشور اجرایی کنند.

  سرنوشت واردات خودرو در ۱4۰4
طبق بخش اول قانون بودجه ۱۴۰۴، ۲ میلیارد 
یورو با تعرفه ۱۰۰ درصدی برای واردات خودرو 
تخصیص می یابد. همچنین واردات خودرو توسط 
ایرانیان ساکن خارج از کشور نیز تعیین تکلیف 

شده است.
رئیس جمهور ۱۵ بهمن ماه بخش اول قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشــور را برای اجرا به 
سازمان برنامه و بودجه کشور ابلاغ کرد. )قانون 

بودجه(
بررســی بخش مربوط به واردات خودرو در 
این قانون نشان می دهد که طبق تبصره یک بند 
»ر« بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف 
است حداقل دو میلیارد )۲۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰( یورو 
از محل اجزا )۱( و )۲( بند »الف« ماده )۱۱( قانون 
برنامه هفتم پیشرفت و یا سایر منابع مورد تأیید 
در هر فصل سال حداقل بیست درصد )۲۰( برای 
واردات خودروی سواری نو و کارکرده )حداکثر پنج 

سال ساخت( اختصاص دهد.
متقاضیان واردات با رعایت قانون ساماندهی 
صنعت خودرو مصوب ۲۶/۸/۱۴۰۰ با اصلاحات و 
الحاقات بعدی می توانند نسبت به ثبت درخواست 
واردات خودرو از محل منابع این بند اقدام کنند.

حقوق ورودی خودروهــای وارداتی از محل 
ارز تخصیصی این بند صد درصد )۱۰۰( تعیین 

می گردد.

تفکیک وزارت راه و 
شهرسازی، کلید حل 
بحران های مسکن و 
حمل ونقل

مشاور سابق وزیر راه و شهرسازی، تفکیک وزارت راه و شهرسازی را کلید حل بحران های مسکن و حمل ونقل کشور می داند و بر لزوم اصلاحات ساختاری تأکید دارد.
سید حسین میرشفیع نماینده و مشاور سابق وزیر راه و شهرسازی در امور زیربنایی با اشاره به ضرورت تفکیک وزارت راه و شهرسازی اظهار کرد: ادغام وزارت راه و ترابری با وزارت مسکن و 
شهرسازی در ۱۳ سال پیش، متأسفانه یک تصمیم غیر کارشناسی و غیرعلمی و ناشی از نوعی لجبازی سیاسی بود. در نتیجه، طی این ۱۳ سال خسارت های زیادی به بخش مسکن، شهرسازی، 

راه، ترابری و حمل ونقل وارد شد و همچنان هم این مشکلات ادامه دارد.
وی ادامه داد: از منظر مدیریت دولتی و حکمرانی، این کاملًا بدیهی است که دو حوزه ناهم جنس نباید از ابتدا در یک وزارتخانه تجمیع شوند. در حال حاضر، حجم وزارتخانه به حدی گسترده 

است که حتی اگر وزیر فردی توانمند باشد، نمی تواند به شکل مؤثر همه امور را مدیریت کند.
میرشفیع بیان کرد: همان طور که در سراسر دنیا تقسیم کار به صورت مشخصی تعریف شده، هر مجموعه باید تعداد معینی معاون و زیرمجموعه داشته باشد؛ اما در حال حاضر، وزارت راه و 

شهرسازی دارای حدود ۲۳ معاون و دستگاه زیرمجموعه است که به صورت مستقیم با وزیر در ارتباط هستند، این حجم از گستردگی، نیازمند اصلاحات اساسی در ساختار است.

در حالی که دولت با پشتوانه تصمیم سران قوا برای تنظیم بازار و مقابله با سودجویی 
محتکران ایستاده است، برخی جریان ها تلاش می کنند این اقدامات را تقلیل داده و افکار 
عمومی را منحرف کنند. وزیر جهاد کشاورزی با رد شایعات مطرح  شده تأکید کرد که 
تصمیم سران قوا صرفاً درباره یک محصول خاص نبوده، بلکه به ستاد تنظیم بازار اختیار 
عمل داده شده است تا برای کنترل قیمت ها و جلوگیری از کمبود کالاهای اساسی اقدام 
کند.چند روزی است کاسبان احتکار که از پاسخ های صریح و قاطع وزیر جهاد کشاورزی 
بازار سوجویی شان به هم ریخته، بهانه جویی می کنند که مصوبات و جلسات سران قوا برای 
تنظیم بازار، امنیت غذایی و معیشت و سفره مردم را فقط به یک کالای خاص، تقلیل دهند.

غلامرضا نوری قزلجه هفته پیش در اجلاس شــورای عالی استان ها در سخنانی به 
دلایل افزایش قیمت برخی محصولات کشاورزی در بازار اشاره کرد و صادرات بی رویه را 
مهمترین عامل افزایش قیمت و کمبود برخی محصولات کشاورزی در بازار عنوان کرد. 
وزیر جهاد کشاورزی در همان جلسه تاکید کرد که »طبق قانون نمی توان مانع صادرات 
محصولات کشــاورزی شد«، زیرا تفاوت نرخ ارز در کشورهای همسایه جذابیت ویژه ای 

برای صادرکنندگان دارد، اما برای تنظیم بازار گاهی لازم است تدبیر کرد. 
یکی از تدابیر که نیاز به تصمیم گیری در ســطوح عالی دارد محدودیت در صادرات 
برخی محصولات کشاورزی است که در بازار با کمبود و البته افزایش قیمت مواجه شده 

اســت، تصمیمی که قطعا بر »تنظیم بازار« موثر خواهد بود.نوری در همان اجلاسیه و 
روزی که در مجلس شــورای اسلامی حضور داشت به صورت موردی به سیب زمینی و 
برنج اشاره کرد که صادرات بی رویه باعث بهم ریختگی بازار این دو محصول شده است و 
در همان جلسات به تصمیم راهبردی سران قوا برای »تفویض اختیار« به وزارت جهاد 

که مسوولیت ستاد تنظیم بازار را به نیز به عهده دارد ، اشاره کرد.
هنوز چند ســاعتی نگذشــته بود که کاسبان سودجو که این تصمیم را مانع کسب 

منافع شخصی خود می دانستند شروع به تقلیل تصمیم موثر سران قوا کردند و جریانی 
را در اخبار دامن زدند که »ســران قوا مسایل مملکت را رها کرده اند و سیب زمینی را 
دســتور کار قرار دادند«، حال آنکه این تصمیم کلان نه فقط برای یک محصول خاص 
بلکه از »تفویض« اختیار عمل به ستاد تنظیم بازار خبر می دهد.این شایعات به جایی 
رسید که بالاخره وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه جلسه هیات دولت درباره این شایعات 
و کم اندیشی ها توضیح داد که »جلسه سران قوا درباره سیب زمینی نبود و اینها شایعه 
است؛ در آن جلسه برای ستاد تنظیم بازار و فعالیت این ستاد از سران قوا »مجوز« گرفته 
شد که بر این اساس ستاد تنظیم بازار تصمیماتی درباره برنج و سیب زمینی و برخورد با 
محتکرین و انبارهای محل احتکار گرفته و از این پس خواهد گرفت.کاسبان  و محتکران 
ســودجو هیچ گاه و در هیچ شرایطی به فکر سفره مردم نیستند، دغدغه ای هم ندارند 
که مردم در شرایط اقتصادی دشوار چه باید کنند. حالا وقتی دولت محکم برای دفاع 
از سفره و معیشت مردم  ایستاده است  و پشتوانه تصمیم کلیدی سران قوا را هم دارد به 
سوی بهانه جویی و سخره  گرفتن تصمیمات مدیریتی می روند، فرقی نمی کند برنج باشد 
یا گوشت؛ گوجه فرنگی باشد یا سیب زمینی؛ آنها نه مردم برایشان مهم است نه بازار 
و کشاورز نه منافع مردم و مملکت.آنها کاسب منافع شخصی خودشان هستند و فقط 

جیبشان و سودشان مهم است.

در دنیای پرشــتاب و دیجیتال امروز، رشد سریع فناوری های نوین مانند هوش 
مصنوعی، اتوماسیون و بلاک چین، سوالی جدی مطرح می کند: آیا اقتصاد دیجیتال 
باعث نابودی مشاغل سنتی خواهد شد؟ در این گزارش، تاثیرات اقتصادی دیجیتال بر 
بازار کار و مشاغل سنتی و چالش های آن برای کارگران و کارآفرینان را مورد بررسی 
قرار می دهیم. اقتصاد دیجیتال به ســرعت در حال گسترش است و به نظر می رسد 
که مشــاغل سنتی تحت تهدید جدی قرار گرفته اند. در حالی که فناوری های نوین 
باعث بهبود کارایی و سرعت فرآیند های تجاری می شوند، از سوی دیگر، این تغییرات 
می توانند به کاهش نیاز به نیروی انسانی در مشاغل سنتی منجر شوند. طبق گزارش 
سازمان بین المللی کار )ILO(، اتوماسیون و دیجیتالی شدن مشاغل می تواند موجب 
از دســت رفتن بیش از ۸۰۰ میلیون شغل در سراسر جهان تا سال ۲۰۳۰ شود. در 
این میان، آیا اقتصاد دیجیتال تنها به نفع مشاغل فناورانه و استارتاپ ها خواهد بود، 

یا اینکه می تواند راهی برای رشد و توسعه مشاغل سنتی نیز پیدا کند؟

 اقتصاد دیجیتال و تهدید به مشاغل سنتی
اقتصاد دیجیتال به معنای اســتفاده از فناوری های نوین برای تغییر نحوه انجام 
کســب وکار، مبادلات مالی و تعاملات اجتماعی است. با رشد اینترنت اشیاء، هوش 
مصنوعی و اتوماسیون، بخش های مختلفی از مشاغل سنتی با خطر از بین رفتن یا 
کاهش شــدید تقاضا روبه رو شــده اند. به عنوان مثال، بسیاری از مشاغل در صنعت 
حمل ونقل، تولید و خدمات مشتری به دلیل اتوماسیون و روبات ها دستخوش تغییرات 
عمده شده اند.در صنعت حمل ونقل، خودرو های خودران یکی از نمونه های بارز تهدید 
به مشــاغل سنتی هستند. طبق گزارشی از شرکت مشــاوره ای McKinsey، تا سال 
۲۰۳۰، احتمالاً ۲۵ میلیون شغل در صنعت حمل ونقل از بین خواهد رفت. در همین 
راســتا، مشاغل رانندگان کامیون، تاکسی و حمل ونقل عمومی به شدت تحت تاثیر 
این فناوری قرار خواهند گرفت. این تغییرات به ویژه در کشور های در حال توسعه، 

که بخش عمده ای از نیروی کارشان وابسته به این مشاغل است، چالش های اجتماعی 
و اقتصادی بزرگی ایجاد خواهد کرد.بر اســاس آمار هایی که اخیراً توســط موسسه 
تحقیقات کار )Labor Institute( منتشــر شده، حدود ۴۰ درصد از مشاغل فعلی در 
کشــور های پیشرفته ممکن اســت تحت تاثیر فناوری های نوین از دست بروند. این 
موسسه پیش بینی کرده که مشاغلی که در آنها نیاز به انجام وظایف تکراری و مکانیکی 
وجود دارد، بیشتر از همه در معرض خطر خواهند بود. به عنوان مثال، طبق این آمار، 
۴۷ درصد از شــغل های موجود در آمریکا در معرض خطر اتوماسیون قرار دارند. اما 
سوال اینجاست که آیا این تهدیدات واقعاً به معنای مرگ کامل مشاغل سنتی است؟

 آیا همه چیز به ضرر مشاغل سنتی است؟
اگرچه فناوری های نوین می توانند به کاهش تقاضا برای برخی مشاغل منجر شوند، 
اما واقعیت این است که اقتصاد دیجیتال همچنین فرصتی برای ظهور مشاغل جدید 
فراهم کرده است. به عبارت دیگر، در حالی که برخی از مشاغل سنتی نابود می شوند، 

مشاغل جدیدی که به مهارت های فناوری و دیجیتال نیاز دارند، جایگزین آنها خواهند 
شــد. طبق گزارش مؤسسه جهانی McKinsey، بیش از ۶۰ درصد از مشاغلی که در 

آینده به وجود خواهند آمد، به مهارت های دیجیتال نیاز خواهند داشت.
در واقع، این تغییرات به جای تهدید برای شــغل های ســنتی، می توانند فرصتی 
بــرای تحول و بهبود مهارت های نیروی کار فراهم کنند. به عنوان مثال، در صنعت 
خرده فروشی، با وجود کاهش نیاز به فروشندگان سنتی، مشاغلی در زمینه مدیریت 
داده، تجزیه و تحلیل رفتار مشــتریان و توسعه نرم افزار های فروش آنلاین به وجود 
آمده انــد. همچنیــن، در بخش خدمات مالی، با رشــد فناوری هــای بلاک چین و 
پرداخت های دیجیتال، فرصت های شغلی جدیدی در زمینه های تحلیل داده، امنیت 

سایبری و مشاوره مالی دیجیتال ایجاد شده است.

 چالش های پیش روی کارگران سنتی
در حالی که برخی کارگران توانســته اند خود را با دنیای دیجیتال تطبیق دهند، 
بخش زیادی از نیروی کار همچنان در مشاغل سنتی به سر می برند و نمی توانند به 
راحتی به مشــاغل دیجیتال منتقل شوند. این کارگران معمولاً با چالش های بزرگی 
مواجه هستند، از جمله کمبود مهارت های دیجیتال و عدم دسترسی به آموزش های 
جدید. طبق گزارشی از بانک جهانی، تنها ۱۶ درصد از نیروی کار در کشور های در 
حال توســعه به مهارت های دیجیتال دسترسی دارند. این شکاف دیجیتال می تواند 
موجب ایجاد نابرابری های اقتصادی و اجتماعی شود.در نهایت، باید گفت که اقتصاد 
دیجیتال نه تنها تهدیدی برای مشــاغل سنتی به شمار می آید، بلکه چالشی جدی 
برای تحول و به روزرســانی مهارت های نیروی کار است. اگرچه برخی مشاغل در اثر 
اتوماسیون و دیجیتالی شدن کاهش خواهند یافت، اما اگر سیاست گذاران و کارآفرینان 
از این تغییرات به نفع بهبود آموزش و اشتغال استفاده کنند، می توانند از این چالش ها 

فرصتی برای ایجاد مشاغل نوین و توسعه مهارت های دیجیتال بهره برداری کنند.

  رقابت شبکه های جهانی کلاهبرداری آنلاین با تجارت مواد مخدر
 مجله اقتصادی اکونومیست نوشت: شبکه وسیعی از عملیات کلاهبرداری آنلاین به سطحی از مقیاس و پیچیدگی رسیده است که اکنون با تجارت غیرقانونی مواد مخدر رقابت می کند.به گزارش از مرکز ملی مبادلات مالی، صنعت کلاهبرداری با سرعت نگران کننده ای 
در حال گسترش است. در سنگاپور، کلاهبرداری به بیشترین جرم گزارش شده تبدیل شده است.سازمان ملل تخمین زد که نزدیک به ۲۵۰ هزار نفر در کامبوج و میانمار در سال ۲۰۲۳ میلادی درگیر عملیات کلاهبرداری بودن.درحالی  که اکونومیست به تخمین های 
دیگری اشاره می کند که نشان می دهد حدود ۱.۵ میلیون نفر در سراسر جهان در این بخش مشارکت دارند.برخلاف کارتل های سنتی مواد مخدر، شبکه های کلاهبرداری به شیوه ای غیرمتمرکز عمل می کنند و گروه های مجرم در زمینه های مختلفی مانند شناسایی 

قربانیان، مربی گری سرمایه گذاری و پولشویی با ارزهای دیجیتال متخصص هستند.

سودجویان به دنبال قیمت سازی

اقتصاد دیجیتال تهدیدی برای مشاغل سنتی است؟
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     - در حالی که هنوز مدت زمان زیادی از راه اندازی بازار جدیدی تحت عنوان »بازار توافقی« ارز نگذشته، در روزهای گذشته برابری ریال به 
دلار بار دیگر وارد فاز تازه ای از نوسان نرخ ها شد و حتی کانال های جدیدی در بازار آزاد و غیررسمی نیز پشت سر گذاشته شد. 

نکته بعدی، 
حرکت دقیق بانک 

مرکزی روسیه 
پس از اعمال یک 

تحریم جدید و قطع 
دسترسی روسیه به 
سامانه »سوئیفت« 

انجام شد. این تحریم 
جدید در 2۶ فوریه 

2۰22 اعمال شدو 
پس از این اتفاق، نرخ 
هر دلار از 84 به ۱۰5 
روبل رسید و تا هفته 
اول مارس 2۰22 این 

مقدار حتی به ۱33 
روبل نیز رسید.

  دروازه بازار ۱5 کشــور بزرگ به روی 
اقتصاد و تجارت ایران گشوده شد

وزیر صمت،دیپلماســی فعال دولت چهاردهم 
را عامل ایجاد بســتر مناسب و خلق فرصت های 
جدیــد، در حوزه تجــارت و اقتصاد عنوان کرد و 
از فعالان اقتصادی و تولیدی این عرصه خواست 
با استاندارســازی محصــولات، بازارهای هدف را 

به دست گیرند.
سید محمد اتابک شامگاه چهارشنبه در نشست 
بررســی چالش های فعــالان اقتصادی در حوزه 
صنعت، معدن و تجارت در اتاق بازرگانی اســتان 
بوشــهر اظهار کرد: اتفاقات خوبی در این ۶ ماهه 
فعالیت دولت چهاردهم با تلاش  رئیس جمهور و 
هیئت دولت در بخش تجارت خارجی انجام شده 
است.وی افزود: بنا بر تاکید رییس جمهور، استفاده 
از ظرفیت ۱۵ کشور بزرگ برای مقصد صادراتی 

مورد توجه است.
وزیر صمت تصریح کرد: همان گونه که فعالان 
عرصه تجارت و بازرگانان به درستی از دولت توقع 
ایجاد فضای مناســب کســب و کار در بازارهای 
خارجی دارند، توقع ما نیز از آنها این اســت که با 
سعی و تلاش تجارت بین کشورهای مورد نظر با 

استانداردهای بازارهای هدف انجام دهند.
اتابــک یادآور شــد: ۲۴۰ میلیــون نفر عضو 
کشــورهای اوراسیا هســتند که شامل بخشی از 
جامعــه مورد هدف تجارت ایران اســت  که ۸۷ 

درصد تعرفه ها در آن صفر می شود.
وی عنوان کرد: نیاز است که تجار و بازرگانان از 
این فرصت برای ارتقا تجارت خارجی استفاده کنند.

وزیر صمت در رابطه با توســعه و بازگشت به 
چرخه فعالیت معادن راکد گفت: در استان هایی 
که معادنی فعال دارند بخشی از اختیارات شورای 
عالی معادن به شــورای معدن آن استان داده می 
شــود که این موضوع برای استان بوشهر نیز در 

دستور کار قرار می گیرد.
او در رابطه با ناترازی انرژی و چالش به وجود 
آمده برای تولید گفت: این ناترازی مربوط به امسال 
یا سال گذشته نبوده بلکه محصول ۱۰ سال است 
که میزان مصرف، رشد چند برابری یافته  و تولید 
کاهش داشته است و حالا پس از یک دهه، امروز 
شاهد ناترازی برق و گاز هستیم.اتابک یادآور شد: 
نیاز صنایع به برق مصرفی حدود ۱۶ هزار مگاوات 
اســت که ۶ هزار مگاوات آن تامین می شود و با 
ایجاد نیروگاه پاک بخش زیادی از کســری مورد 
نیاز تامین می شود.وزیر صنعت، معدن وتجارت در 
رابطه با حمایت از تولید و صنعت هم یادآور شد: 
یک بسته پیشنهادی به دولت ارائه شده است که 
در مرحله کارشناسی است و در صورت تایید؛ بدهی 
به تامین اجتماعی و بدهی های ســرمایه گذاران 
به دولت، تقسیط می شود.در ابتدای این نشست، 
اعضای اتــاق بازرگانــی و نمایندگانی از صنوف 
مختلف صنعت و معدن در بخش خصوصی نظرات 
و مسایل خود را با وزیر صمت درمیان گذاشتند.

  ۱5 کشور به تجارت ایران پیوستند
مهم ترین خبر امروز اعلام پیوستن ۱۵ کشور 
جهان به بازار تجاری ایران بود، البته اخبار دیگری 
هم درباره جزییات حذف کارت ســوخت و واریز 
ســهمیه به کارت بانکی، فروش بلیت قطار وان و 
تخفیف ۲۰ درصدی روی میوه و خرما نیز منتشر 
شد. خبری که امروز در صدر اخبار اقتصادی قرار 
داشت، مربوط به توسعه دیپلماسی دولت چهاردهم 
بود، علی رغم تحریم ها وزیر صمت ایران از گشوده 
شــدن بازارهای ۱۵ کشور بزرگ به روی تجارت 
ایران خبر داد و دیپلماسی فعال دولت را عامل این 
دستاورد دانست. موضوعی که توجهات زیادی را به 
خود جلب کرد. وی از فعالان اقتصادی خواست تا 
با استانداردسازی محصولات خود، بازارهای هدف 
را تصاحب کنند. همچنین، او به توانمندی تجارت 
با کشورهای اوراسیا با ۲۴۰ میلیون نفر جمعیت و 
کاهش تعرفه ها اشاره کرد.البته که اسامی این ۱۵ 
کشور عنوان نشده اما هرگونه توسعه روابط خارجی 
و افزایش دیپلماسی انرژی می تواند نتایج مثبتی به 
دنبال داشته باشد.در این بین خبر آغاز پیش فروش 
بلیت قطار تهران-وان از روز شنبه ۲۷ بهمن ماه 
نیز اعلام شد؛ نرخ بلیت برای هر نفر یک میلیون 
و ۸۵۰ هــزار تومان با نرخ ارز مرکز مبادله تعیین 
شده، حرکت قطار از ۱۹ اسفند ماه آغاز می شود و 
قطارها ساعت ۱۲:۳۰ یکشنبه و چهارشنبه از تهران 
و ســاعت ۲۱ دوشنبه و پنجشنبه از وان حرکت 
خواهند کرد. ظرفیت هر قطار هم ۲۶۰ نفر است.

این روزها بعضا اخباری از تغییر قیمت برخی 
کالاها و اقلام شنیده می شود البته که وزیر جهاد 
کشاورزی در آســتانه ماه رمضان از کشاورزان و 
بنکداران خواسته تا به فکر سفره مردم باشند و به 
عنوان نمونه با توجه به سیاست های حمایتی دولت، 
صادرات خرما را تسهیل کنند.محمدرضا طلایی 
- مدیرعامل ســازمان تعاون روستایی از تأمین و 
توزیع میوه های شــب عید و خرما با قیمت ۱۵ تا 
۲۰ درصد پایین تر از نرخ بازار خبر داد. وی افزود 
که خرید و توزیع این اقلام از مهرماه آغاز شده و 
تمامی نیازهای استان ها تا پایان بهمن ماه تأمین 
خواهد شد. قیمت نهایی میوه ها بر اساس هزینه 
تمام شده تعیین شده و هدف از این طرح، عرضه 
میوه با قیمت مناســب به مردم است. همچنین، 
ذخیره سازی خرما به طور کامل انجام شده است.اما 
خبر مهم دیگری که امروز در بین اخبار اقتصادی 
منتشر شد، جزییات اجرای حذف کارت سوخت 
و تخصیص سهمیه به کارت بانکی اشخاص بود؛ در 
این طرح که با هدف ایجاد شفافیت و بهبود عدالت 
در تخصیص منابع انرژی در حال برنامه ریزی شده، 
قرار است ســهمیه بنزین به حساب بانکی مالک 
خودرو واریز شود و در زمان سوخت گیری، مبلغ 

از حساب بانکی فرد کسر می شود.

همه ملزم به اجرای 
سند موسیقی هستند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به سند موسیقی، تصریح کرد که این سند مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی است و همه ملزم به اجرای آن هستند.
 سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه بازدید از اجراهای جشنواره موسیقی فجر در جمع خبرنگاران عنوان کرد: ارتباط انسان ها، به ویژه در شرایطی که فرصت برقراری 

ارتباط کلامی وجود ندارد، از طریق موسیقی برقرار می شود. موسیقی، به عنوان یک زبان جهانی، به انسان ها این امکان را می دهد که ارتباطی عمیق و وجودی با یکدیگر برقرار کنند.
وی درباره حذف گروه های سرود در جشنواره امسال توضیح داد: در دوران وفاق ملی، موسیقی می تواند به عنوان ابزاری مهم و مؤثر در ایجاد و تقویت این وفاق ایفای نقش کند. جشنواره 
امسال، با حضور گروه های موسیقی داخلی و خارجی، فرصتی ارزشمند برای تقویت این وفاق از طریق زبان موسیقی فراهم می آورد. هر حوزه ای جایگاه خود را دارد و شاید در ترکیب با حوزه 

دیگر تحت الشعاع قرار بگیرد. شاید نگاه دوستان این بوده است که سرود باید جایگاه مستقل خود را در دنیای هنر حفظ کند.
صالحی در ادامه درباره آینده موسیقایی نسل جوان اظهار کرد: به نظر من، فضای هنرستان ها فرصت های بی بدیلی برای آموزش هنر فراهم می آورد که گاهی از آن غفلت شده یا توجه کمتری 

به آن معطوف می شود. توجه ویژه به همه رشته های هنرستانی، به ویژه در حوزه های هنری، امری ضروری است.

یک اقتصاددان معتقد است تقابل و جنگ تجاری که ترامپ به راه انداخته، اساسا 
تاثیر زیادی بر اقتصاد کشــور ما ندارد؛ جز اینکه می تواند ایران را به کشورهایی که 
آمریــکا با آنها تخاصم پیدا کرده، پیوند دهد و اگــر هند به صورت جدی با آمریکا 
به واگرایی برســد که هنوز شواهدی برای آن وجود ندارد و دچار معظل شوند، تیم 
بریکــس به طور کامل با آمریکا به مشــکل خواهند خورد و فرصت حضور ایران در 

بریکس تقویت می شود.
دونالد ترامــپ، رئیس جمهور آمریکا، به تازگی برنامه هایی برای اعمال تعرفه های 
جدید بر واردات از مکزیک، کانادا و چین اعلام کرده است. بر اساس این طرح، تعرفه 
۲۵ درصدی بر کالاهای وارداتی از مکزیک و کانادا و ۱۰ درصدی بر واردات از چین 
اعمال خواهد شــد. ترامپ تأکید کرده اســت که هیچ اقدامی از سوی این کشورها 

نمی تواند مانع از اجرای این تعرفه ها شود.
وی همچنین به احتمال استثناء قائل شدن برای نفت کانادا اشاره کرده و گفته است 
که نرخ تعرفه نفت ۱۰ درصد خواهد بود، در مقایسه با نرخ ۲۵ درصدی برای سایر 
کالاهای کانادا. علاوه بر این، ترامپ اظهار داشته که تعرفه های گسترده تری بر نفت 
و گاز طبیعی در اواسط فوریه اعمال می شود که باعث افزایش قیمت نفت شده است.

این تصمیمات با واکنش های تندی از ســوی کشورهای هدف مواجه شده است. 
جاستین ترودو، نخست وزیر کانادا، اعلام کرده که این کشور فوراً با اقدامات متقابل 
قهرآمیز به این تعرفه ها پاسخ خواهد داد و افزوده که کانادایی ها ممکن است در روزها 
و هفته های آینده با روزهای دشــواری روبه رو شوند. کلودیا شینبائوم، رئیس جمهور 
مکزیک، نیز اظهار داشته که با خونسردی منتظر تصمیم ترامپ برای تعرفه خواهد بود 
و آماده ادامه گفت وگوهای مرزی است. وی قبلاً نیز گفته بود مکزیک تلافی خواهد کرد 
و استدلال کرده بود که تعرفه های ترامپ به قیمت ۴۰۰ هزار شغل در ایالات متحده 

تمام می شود و قیمت ها را برای مصرف کنندگان آمریکایی افزایش می دهد.
سخنگوی سفارت چین در واشنگتن نیز با انتقاد از تعرفه های جدید گفته است 
که در جنگ تجاری یا جنگ تعرفه ای که به نفع هیچ یک از طرفین و جهان نیست، 

برنده ای وجود ندارد.
تحلیلگران اقتصادی هشــدار داده اند که این تعرفه ها می تواند به افزایش قیمت 
کالاهای مصرفی در آمریکا منجر شــود و مصرف کنندگان آمریکایی ممکن است با 
افزایش قیمت مواد غذایی از جمله گوشت و محصولات لبنی تا میوه و سبزی های تازه 
مواجه شوند. همچنین، پیش بینی می شود که تصمیم ترامپ برای اعمال تعرفه های 
جدید، اقدامات تلافی جویانه را به همراه داشــته باشــد و به طور بالقوه بیش از ۲.۱ 

تریلیون دلار تجارت سالانه ایالات متحده با کانادا، مکزیک و چین را مختل کند.
در مجموع، این اقدامات می تواند به تشدید تنش های تجاری بین آمریکا و شرکای 

تجاری اش منجر شود و تأثیرات گسترده ای بر اقتصاد جهانی داشته باشد. که در ادامه 
این مطلب به تاثیرات این تصمیمات بر تجارت و اقتصاد ایران پرداخته شده است.

در ایــن زمینــه حســن حســن خانی در گفت وگو با ایســنا، دربــاره تاثیرات 
تصمیم گیری های اقتصــادی ترامپ بر تجارت جهان و ایران اظهار کرد: تعرفه هایی 
که ترامپ از آن به عنوان ابزار جنگی استفاده م  کند یادآور شرایطی است که میان 
جنــگ جهانی اول و دوم پدیــد آمد. دوره ۱۹۲۲ تا ۱۹۳۴ میلادی دوره ای بود که 
علیرغم اینکه جریمه هایی برای کشورهای شکست خورده در نظر گرفته شد کشورهای 
پیروز و شکست خورده به سمتی رفتند که علیه یکدیگر جنگ تجاری اعلام و تعرفه 

هایی نیز وضع کردند.
وی افزود: در برخی از کتاب ها گفته شده به حدی این شرایط اقتصادی و جنگ 
اقتصادی در بین دو جنگ جهانی وخیم شــد که یکی از عوامل جنگ جهانی دوم 

همین قفل شدن اقتصاد کشورها در اثر جنگ تجاری بود. 
این اقتصاددان تصریح کرد:امروز شــرایط تقریبا به گونه ای است که می توان با 
ســالهایی قبل از جنگ جهانی دوم مقایســه کرد و احتمال اینکه تعرفه گذاری ها و 
جرائــم تعرفه ای آقای ترامپ منجر به جنگ، خشــونت و واگرایی های اقتصادی و 

سیاسی حتی میان آمریکا و اروپا شود، وجود دارد. 
وی ادامــه داد: ایــن تقابلــی که ترامپ با کشــورهایی مانند برزیــل، مکزیک، 
چیــن، کانادا، گرینلند و ســوئیس ایجاد کرده و ادعــا دارد گرینلند باید به آمریکا 
بپیوندد در صورت پاســخ این کشــورها شرایط را ســخت تر خواهد کرد و احتمال 
اینکــه آمریکا دچــار درگیری و جنگ تجاری متقابل شــود، وجود دارد. همچنین 
 احتمــال اینکــه این جنــگ منجر بــه حرکت هــای خصمانه نظامی، سیاســی 

و امنیتی هم شود وجود دارد.

جنگ تجاری ترامپ ایران را به اتحاد بیشتر با کشورهای بریکس سوق می دهد

به اعتقاد کارشناسان، با توسعه بخش تعاون در کشور بخش اعظمی از مشکلات اقتصاد 
و معیشت مردم از نظام توزیع تا بیکاری برطرف می شود و از طریق توسعه شبکه تعاون، 

گام موثری در جهت اشتغال پایدار و حذف نظام دلالی و واسطه گری برداشته می شود.
 درحال حاضر اقتصاد ایران به سه بخش دولتی، تعاونی و خصوصی تقسیم می شود و 

تعاونی ها به عنوان یکی از ارکان مهم اقتصادی در ایران شناخته می شوند. 
تعاونی ها در کشور ما بر اساس قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران فعالیت 
می کنند. این قانون شرایط تأسیس و فعالیت تعاونی ها را مشخص کرده و به منظور حمایت 

از تعاونی ها، تسهیلات و معافیت های مالیاتی خاصی در نظر گرفته است.
یکی از دستاوردهای مهم بخش تعاون اشتغال است که علاوه بر ظرفیت سازی برای 
اشــتغال به پایداری اشتغال نیز کمک می کند.ماده ۴۴ قانون اساسی نیز به صراحت بر 
ضرورت حمایت از بخش تعاونی به عنوان یکی از ارکان اقتصاد کشور تأکید دارد و این 

بخش را به عنوان ابزاری برای تحقق عدالت اقتصادی و اجتماعی معرفی می کند.
یکی از دستاوردهای مهم بخش تعاون اشتغال است که علاوه بر ظرفیت سازی برای 

اشتغال به پایداری اشتغال نیز کمک می کند.
به اعتقاد کارشناسان، با توسعه و پویایی بخش تعاون بخش اعظمی از مشکلات اقتصاد 
و معیشت مردم از نظام توزیع تا بیکاری حل می شود و از طریق توسعه شبکه تعاون در 
کشور گام موثری در جهت اشتغال پایدار و حذف نظام دلالی و واسطه گری برداشته می شود.

در همین راستا محمدرضا رضایی نژاد -کارشناس بخش تعاون در گفت و گو با ایسنا، 
به مزیت های ایجاد بنگاه های تعاونی و راه اندازی کسب و کار در قالب تعاون اشاره کرده و 
می گوید: بخش تعاونی به عنوان سومین رکن اقتصاد کشور، بر مبنای همکاری و مشارکت 

اعضای جامعه شــکل می گیرد و به دلیل ویژگی هــای خاص خود از دو بخش دولتی و 
خصوصی متمایز است. تعاونی ها معمولاً از گروهی متشکل از حداقل ۷ نفر تشکیل می شوند 

و نکته کلیدی در تعاونی های متعارف، تساوی حق رأی بین اعضا است.
تعاونی ها در ایجاد فرصت های شغلی برابر برای آحاد جامعه و کاهش بیکاری در کشور 
به ویژه مناطق محروم اثر گذارند و موجب توزیع عادلانه درآمد و ثروت می شوند.او می 
گوید: برخلاف بخش خصوصی که حق رأی به میزان سرمایه گذاری افراد بستگی دارد، 
در تعاونی های متعارف هر عضو صرف نظر از میزان سهم خود، یک حق رأی دارد و این 

امر، اصول دموکراسی و عدالت اقتصادی را در تعاونی ها تضمین می کند.
به گفته این کارشناس بخش تعاون، تعاونی ها در ایجاد فرصت های شغلی برابر برای 

آحاد جامعه و کاهش بیکاری در کشور به ویژه مناطق محروم اثر گذارند و موجب توزیع 
عادلانه درآمد و ثروت می شوند.

رضایی نژاد با اشــاره به پتانسیل ها و ظرفیت های بالای بخش تعاون افزود: تعاونی ها 
با تکیه بر اصول عدالت اجتماعی و مشــارکت عمومی، در کاهش نابرابری ها و افزایش 
فرصت های اقتصادی برای همگان نقش دارند لذا با حمایت های قانونی از تعاونی ها،توسعه 
آموزش و ترویج فرهنگ تعاون و جلب مشارکت مردمی می توان به تقویت هر چه بیشتر 

این بخش از اقتصاد کمک کرد.
مدل تعاونی نه تنها به کارآفرینان کمک می کند تا پروژه های خود را با حمایت مردمی 
اجرا کنند، بلکه باعث می شود مردم نیز در ارزش افزوده پروژه ها سهیم باشند.وی درعین 
حال با اشاره به نامگذاری شعار امسال اظهار کرد: شعار امسال جهش تولید با مشارکت 
مردم بود و مشارکت مردمی به معنای به کارگیری پول های خرد مردم در پروژه های مهم 
و زیرســاختی است که به حذف واسطه ها و کاهش هزینه های بالا سری می انجامد. این 
شیوه باعث می شود پروژه ها با حمایت مستقیم مردم پیش بروند و منابع مالی به صورت 

مستقیم به پروژه ها اختصاص یابد و بازدهی بهتری داشته باشد.
بی تردید مدل تعاونی نه تنها به کارآفرینان کمک می کند تا پروژه های خود را با حمایت 

مردمی اجرا کنند، بلکه باعث می شود مردم نیز در ارزش افزوده پروژه ها سهیم باشند.
در حال حاضر بخش تعاون با چالش های نظیر نبود فرهنگ همکاری، ضعف مشارکت در 
جامعه، فقدان آموزش و مشکلات مدیریتی روبه روست درحالی که با توجه به کارکردهای 
و ویژگی هــای ممتاز این بخش از اقتصــاد و تاثیر گذاری این بر اقتصاد و جامعه باید از 

ظرفیتهای مغفول مانده این به نحو شایسته بهره برداری کرد.

حل مشکل اقتصاد و معیشت مردم با توسعه تعاونی ها

بانک مرکزی که مســئول مســتقیم حفظ ارزش پول ملی است، در ماه های گذشته تلاش کرده تا به گفته خود، »نیازهای 
واقعی« بازار را با نرخ ارز توافقی پاســخ دهد. اما بخش بزرگی از »تقاضا« در بازار نیز با نرخ دلار در بازارهای غیررســمی پاسخ 
داده می شــود که مهار زدن به آن کار ســختی بوده است. در واقع این نرخ بازار غیررسمی بوده که نوعی »کشف قیمت« را به 
راه انداخته و بانک مرکزی تاکنون نتوانسته خود دست به کشف قیمت بزند. حتی اگر مدعی باشد که نرخی که کشف قیمت 

کرده، همان نرخی است که در بازار توافقی عرضه می کند.
بخشــی از مدلی که بانک مرکزی در بازار ارز پیاده کرده؛ پیش از این توســط بانک مرکزی روســیه نیز اجرا شده و جواب 
گرفته و شاید به همین دلیل هم هست که بانک مرکزی ایران به دنبال اجرای همان موارد بوده است. اما باید توجه داشت که 
اجرای یک »بخش کوچک« از یک »پازل« بزرگ تر نوعی ناقص ســازی تدبیر ارزی اســت که در شرایط تحریم های ظالمانه و 
یکجانبه، به سود کشور نیست. بنابراین، در این جا نگاهی داریم به آنچه بانک مرکزی روسیه انجام داده و بانک مرکزی ایران 

الگوبرداری ناقصی از آن داشته است.

 بحران ارزی روسیه
روس ها در ۱۵ سال گذشته دو شوک ارزی متفاوت را پشت سر گذاشته اند. ابتدا در سال ۲۰۱۵ میلادی، به دلیل سیاست های 
بانک مرکزی روســیه، یک شــوک ارزی به این کشور وارد شد و سپس در زمستان ۲۰۲۲ که حمله به اوکراین، شوک دیگری 
به روبل وارد کرد. اما بانک مرکزی روسیه، سیاست هایی را در سال ۲۰۲۲ در پیش گرفت که موفقیت آنها در کنترل نرخ ارز 

)بخوانید ارزش روبل( جهان را شگفت زده کرد.
پیش از حمله روسیه به اوکراین، هر دلار آمریکا، ۸۰ روبل ارزش داشت. پس از شروع جنگ و در کمتر از ۲۰ روز، این عدد 
به ۱۲۶ روبل افزایش یافت و به نوعی ارزش روبل بشــدت ریزش کرد. در اینجا بانک مرکزی روســیه وارد شــد و یک شگفتی 
رقم زد؛ به طوری که ســه ماه بعد، هر دلار آمریکا، ۵۵ روبل شــد. عددی که یک رکورد ۶ ساله را شکسته بود. در واقع روس ها 

توانستند ظرف سه ماه، نه تنها از سقوط شدید ارزش روبل جلوگیری کنند، بلکه حتی آن را تقویت کردند.
گرچــه بــا رکود طولانی مدت جنگ در جبهه اوکراین، فراز و فرود زیادی در برابری روبل به دلار ایجاد شــد؛ اما از مارس 
۲۰۲۴ که هر دلار آمریکا ۹۱ روبل بود تا همین دیروز که عدد ۹۵ را نشــان می داد؛ می توان تصریح کرد که نوســان در ارزش 

پول ملی روسیه کنترل شده است. اما چگونه؟
روســیه کشوری است وابســته به نفت و گاز و پیش از جنگ اوکراین، نفت خام، فرآورده های نفتی، گاز طبیعی و میعانات 

گازی ۴۵ درصد از صادرات این کشــور را تشــکیل داده بود. بنابراین شباهت اقتصاد این کشور به 
ایران، قابل انکار نیست. با اینکه همزمان با جنگ، این کشور نیز دچار تحریم های گسترده ای شد 
که اگرچه عمر آن ها به اندازه تحریم های اعمال شــده علیه ایران نیســت؛ اما اثرات تخریبی آن بر 

اقتصاد روسیه قابل توجه است.

 چگونه تورم را کنترل کردند؟
بررسی ها نشان می دهد که تفاوت بزرگ بانک مرکزی روسیه با بانک مرکزی ایران، در کنترل 
نرخ تورم رقم خورد. روس ها ابتدا نرخ رشد ارز را مدیریت کردند. اما چطور این کار را کردند؟ آنها 
به سراغ شاخص مهمی به نام »حساب سرمایه« رفتند. جنگ و سیاست های تنش زا،  معمولاً برای 
آنها که پول دارند چندان خوشــایند نیســت و صاحبان دارایی کلان، ترجیح می دهند در شرایط 

بحرانی، پول خود را در جای دیگری به کار ببرند.
۲۸ فوریه ۲۰۲۲ ولادیمیر پوتین، در پاســخ به تحریم های کشــورهای غربی، دستور به اعمال 
کنترل حساب سرمایه داد. طبق این دستور، شهروندان روسیه از انتقال پول به بانک های خارجی 
منع شدند. پرداخت های خارجی جهت بازپرداخت بدهی های خارجی مسدود شد. کارگزاران بورس 

هم از فروش اوراق بهادار کشورهای خارجی منع شدند.

 چگونه با نرخ بهره به جنگ تورم رفتند؟
نکته بعدی، حرکت دقیق بانک مرکزی روسیه پس از اعمال یک تحریم جدید و قطع دسترسی 
روسیه به سامانه »سوئیفت« انجام شد. این تحریم جدید در ۲۶ فوریه ۲۰۲۲ اعمال شدو پس از 
این اتفاق، نرخ هر دلار از ۸۴ به ۱۰۵ روبل رسید و تا هفته اول مارس ۲۰۲۲ این مقدار حتی به 

۱۳۳ روبل نیز رسید.
اما بانک مرکزی روســیه بدون معطلی، دو روز بعد نرخ بهره را دســتکاری کرد و نرخ بهره بین 
بانکی را از ۹,۵ به ۲۰ درصد افزایش داد تا باعث جذابیت نگهداری روبل و کاهش تقاضای تبدیل 
روبل به ارزهای خارجی شود. اتفاقی که توسط اقتصاددانان به »شلاق بهره« بر »نقدینگی« تعبیر 
شد. بانک مرکزی روسیه با این »شلاق«، نقدینگی سیال و سرگردانی نرخ ها را که می توانست به 
هر بازاری حمله کند »رام« کرد و در »زندان سپرده های بانکی« جای داد. بعد از آنکه ارزش روبل 
در برابر دلار به وضعیت ســابق برگشــت و حتی بهتر از آن شد، بانک مرکزی روسیه بار دیگر نرخ 

بهره را به همان سطح ۹,۵ درصد رساند.

 چگونه ارز صادراتی برگشت؟
بانک مرکزی روســیه در اقدامی دیگر، فعالیت های ســوداگرانه را مشمول مالیات های سنگین 
کرد. این سیاســت هــم »صرفه اقتصادی« را از »دلالی« و »ســفته بازی« می گرفت. اما در ایران 
شــاهد هستیم که چنین اتفاقی در هیچ حوزه ای رخ نداده است. از طرف دیگر، روسیه کشورهای 
غیرهمسو را نیز مجبور کرد که بهای گاز خریداری شده را به »روبل« بپردازند. این کار هم ریسک 

بازگشت ارز صادراتی را از بین برد.

 امکان اجرای مدل روسی در ایران
گفتیم که اقتصاد ایران و روسیه در وابستگی به درآمدهای حوزه انرژی مشترک هستند؛ اما این 
تمام قضیه نیست و با یکدیگر تفاوت هایی نیز دارند. بنابراین الگوبرداری صرف ایران از روسیه برای 

مهار اسب سرکش ارز و کنترل تورم، به این راحتی ها نیست.
بــه  لحاظ متغیرهــای بنیادین اقتصادی مانند رشــد نقدینگی، تولید، ســرمایه گذاری، تورم، 
صــادرات نفتی، ذخایر ارزی، اقتصاد روســیه شــرایط کاملًا متفاوتی نســبت بــه اقتصاد ایران 
 داشــته و باید نقش کلیدی برای اصلاح اساســی در سیاســت های ارزی روســیه در تاب آوری

 اقتصاد روسیه قائل شد.
اما به نظر می رسد که از تمام »مدل روسی« برای کاهش تنش ارزی در ایران، فقط آن بخشی 
مورد »اجماع« سیاســت گذاران پولی اســت که مربوط به در دست گرفتن کامل بازار و معاملات 
آن اســت. در واقع سیاســت گذاران پولی، بدون آنکه مقابله با بحران ارزی را در قالب یک »بسته 
همراســتا« ببینند، فقط به بازار ارز تمرکز کرده اند. در حالی که وظیفه اول بانک مرکزی، حفظ 

ارزش پول ملی یعنی ریال است.
بنابراین جلوگیری از خروج »ریال« از بانک ها و هجوم آن به بازار دارایی چیزی اســت که نیاز 
به مشوقی به نام »نرخ بهره« دارد.شاید گفته شود که در شرایط تورم بالای اقتصاد ایران، همراستا 
کردن نرخ بهره با نرخ تورم، غیرممکن است و موجب رکود شدید در کشور می شود. اما مگر همین 

الان هم اقتصاد ایران با »رکود شدید« مواجه نیست؟
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کشاورزی 

 ظرفیت های گسترده هرمزگان در توسعه اقتصادی
  -استان هرمزگان با موقعیت راهبردی خود در جنوب ایران، دسترسی به آب های بین المللی خلیج فارس و دریای عمان، منابع طبیعی غنی و همچنین 

شرایط اقلیمی مناسب، ظرفیت های گسترده ای برای توسعه اقتصادی مبتنی بر دریا دارد.

نکته شیرین مسئله 
اینجاست که میزان 

تأثیر این محصول 
بر درآمد ملی یعنی 

صادرات برق خورشیدی 
می تواند سالانه یک 

میلیارد دلار برای 
کشور درآمدزایی کند و 

نمونه موفق جهانی آن 
کشور چین به عنوان 

بزرگ ترین تولیدکننده 
انرژی خورشیدی در 
جهان است و از این 

انرژی در صنایع مختلف 
خود استفاده می کند.

 شهرستان فردیس در استان البرز
با طنین جانبخش قرآن عطرآگین شد

البرز - محمد رنجبرکهن: سومین دوره طرح 
ملی بشــری، طرحی که با هدف ترویج فرهنگ 
قرآنی و تربیت مربیان متخصص در این زمینه، از 
۱۷ بهمن ماه در شهرستان فردیس آغاز شده بود، 
۱۹ بهمن ماه با برگزاری آزمون و حضور پرشور 

قرآن آموزان به کار خود پایان داد .
به گزارش روابــط عمومی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان البرز، این مراسم که با حضور 
چهره های برجســته فرهنگی و مذهبی از جمله 
ابراهیم شریفی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان البرز و حجت الاسلام و المسلمین حسینی 
امام جمعه شهرستان فردیس برگزار شد، نویدبخش 
آینده ای روشن در عرصه فعالیت های قرآنی در این 
شهرســتان بود.ابراهیم شریفی، مدیرکل فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی استان البرز، با ابراز خرسندی از 
استقبال گسترده از این طرح، اظهار داشت: »طرح 
ملی بشری، فرصتی مغتنم برای توسعه آموزش های 
قرآنی در سطح جامعه است. این طرح که پیش از 
این نیز در سطح کشور و استان البرز با موفقیت اجرا 
شده است، این بار در شهرستان فردیس با استقبال 
کم نظیری روبرو شــد و ما امیدواریم که فراگیران 
ایــن دوره بتوانند با انتقال دانش و تجربیات خود 
به دیگران، نقش موثری در ترویج فرهنگ قرآنی 
ایفا کنند.وی همچنین با اشاره به اهمیت تربیت 
مربیان قرآنی متخصص، افزود: یکی از اهداف اصلی 
این طرح، تربیت مربیان قرآنی است که بتوانند با 
آموزش صحیح و جذاب، نسل جوان را با قرآن کریم 
مانوس کنند. به همین منظور، چند نفر افرادی که در 
این دوره شرکت می کنند، پس از ارائه آموزش های 
لازم ، گواهینامه معتبر دریافت خواهند کرد.حجت 
الاسلام و المسلمین حسینی امام جمعه فردیس نیز 
با تاکید بر اهمیت عمل به آموزه های قرآن کریم در 
زندگی فردی و اجتماعی، گفت: قرآن کریم، چراغ 
هدایت و راهنمای سعادت بشریت است و عمل به 
دستورات آن، ضامن خوشبختی و رستگاری در دنیا 
و آخرت است. ما باید تلاش کنیم تا با ترویج فرهنگ 
قرآنی در جامعه، زمینه را برای عمل به این کتاب 

آسمانی فراهم کنیم.
گفتنی است: سومین دوره طرح ملی بشری در 
استان البرز و در شهرستان فردیس، با همکاری  
موسسه قرآنی سلام آمنین ، اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی  البرز و سایر دستگاه ها، برگزار شد.

شــایان ذکر اســت، در این دوره سه روزه، 
شــرکت کنندگان با مباحــث متنوعی از جمله 
مفاهیــم  و  تجویــد  روانخوانــی،  روخوانــی، 
 قرآن کریم آشــنا شــدند که در پایــان دوره با

 شــرکت در آزمونی جامع میزان یادگیری خود 
را محک زدند.

  استاندار گلستان تاکید کرد:
تلاش برای توسعه گلستان

اســتاندار گلستان به ضرورت همراهی مجمع 
نمایندگان برای توسعه گلستان تاکید کرد.

مومنی گلستان : به گزارش سرویس اقتصادی 
پایگاه خبری تحلیلی »گلســتان ما« و به نقل از 
استانداری؛ نشست اســتاندار گلستان با مجمع 
نمایندگان استان پیرامون بودجه استان در سال 

۱۴۰۴ برگزار شد.
علی اصغر طهماسبی در این جلسه بیان کرد: 
خوشبختانه گلستان از نمایندگان دلسوزی برخوردار 
اســت و یقیناً با همراهی مدیران دســتگاه های 
اجرایی می توانیم گام های بزرگی در مسیر توسعه 

استان برداریم.
استاندار گلستان ابراز داشت: با تلاش نمایندگان 
گلســتان رتبه دوم را در بین استان های کشور از 
حیث ارتقا بودجه نسبت به سال قبل کسب کرده 

است که جای تقدیر دارد.
طهماسبی بیان کرد: به دلیل کشاورزی بودن 
و استقرار صنایع مرتبط کشاورزی متاسفانه سهم 
استان از مالیات قابل توجه نیست و باید با توجه به 
ظرفیت های برنامه هفتم توسعه سهم استان را از 

اعتبارات ملی افزایش دهیم.
وی افزود: امروز سهم استان در زمینه پژوهش 
و شرکت های دانش بنیان ناچیز است که باید آن 

را ارتقا دهیم.
استاندار گلستان ابراز داشت: ارتقا سهم استان 
در اعتبارات محرومیت زدایــی، اعتبارات حوادث 
و بحران، اعتبــارات جوانی جمعیت و حمایت از 
خانواده، اعتبارات مجموعه های ورزشی و فرهنگی، 
اعتبارات حوزه بیمارستانی و درمان ، اعتبارات حوزه 
حمل ونقل و راه ها و شــریان های اصلی، اعتبارات 
حوزه آب، ســدها و فاضلاب باید در قانون بودجه 
مورد توجه جدی قرار گیرد چرا که در گذشته پایه 
بودجه های استان پایین بسته شده و امروز نیازمند 

توجه جدی است.
طهماسبی افزود: علاج بخشی خلیج گرگان یک 
ضرورت انکار ناپذیر است که در بودجه باید مورد 

توجه و حمایت قرار گیرد.
وی تاکیــد کــرد: تــلاش ما بهره گیــری از 
همراهــی نماینــدگان در تمامی زمینه هاســت 
و امیدواریــم بــا انعــکاس یک صــدای واحد از 
 اســتان ضمن جذب اعتبــارات لازم برای اجرای

 پروژه های کلان و تاثیرگذار زمینه توسعه استان 
را فراهم آوریم.

شایسته گزینی 
رویکرد دولت است

وزیر جهاد کشاورزی گفت: دولت چهاردهم روی کارهای کارشناسی، شایسته گزینی، عدالت و برخوردهای عادلانه تمرکز دارد.
 غلامرضا نوری قزلچه به نمایندگی دولت در نشست شورای اداری شهرستان تنگستان استان بوشهر افزود: دولت با صداقت در گفتار و عمل ،شعار وفاق را در جامعه جاری می کند.

وی یادآور شد: کارگزاران دولت پزشکیان برای ارایه خدمات ارزنده و شایسته عزم جدی دارند.
نوری قزلچه تصریح کرد: دعواهای سیاسی و جناحی هیچ ثمری نداشته و همه ما مکلف هستیم با آنچه در توان داریم در خدمت مردم و میهن باشیم.

وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: باید با شایسته گزینی در گفتمان و چارچوب متحد و منجسم مردم را تکریم کنیم.
وی همچنین در گفت وگو با فعالان اقتصادی تنگســتان گفت: این شهرســتان دارای قابلیت های فراوانی در زمینه کشــاورزی اســت که با ایجاد صنایع تبدیلی ، شهرک های 
کشاورزی و شیلاتی از این ظرفیت ها برای توسعه شهرستان استفاده بهینه خواهد شد.نوری قزلچه ادامه داد: باتوجه به مشکلات تامین آب کشاورزی باید با تامین اعتبار و سرعت 

بخشی در ساخت سد در استان بوشهر از نزولات آسمانی برای ذخیره سفره های زیرزمینی و توسعه کشاورزی استفاد شود. 

اســتان هرمزگان می تواند در زمینه های مختلف از جمله کشاورزی، 
شــیلات، انرژی، حمل  ونقل و صنعت و گردشگری سهم بزرگی در رشد 
اقتصادی کشور ایفا کند که در این مقاله، به بررسی ظرفیت های اقتصادی 
هرمزگان و طرح های قابل اجرا برای افزایش درآمد ملی و بهبود اشــتغال 
در استان پرداخته می شود و همچنین، شیوه های مختلف تامین مالی این 

پروژه ها بررسی خواهد شد.

  ظرفیت های اقتصــادی و طرح های راهبردی قابل اجرا در 
هرمزگان

توسعه صنعت شیلات و آبزی پروری؛ استان هرمزگان با داشتن سواحل 
طولانی و دسترســی به منابع غنــی دریایی، یکی از مهم ترین قطب های 
شیلاتی ایران است؛ پرورش ماهی، میگو و سایر آبزیان، علاوه بر تامین نیاز 

داخلی، امکان صادرات به کشورهای مختلف را فراهم می آورد.
طرح های پیشنهادی: گسترش مزارع پرورش ماهی و میگو در قفس های 
دریایی، ســرمایه گذاری در پرورش ماهیان زینتی و صدف های خوراکی و 
احداث کارخانه های فرآوری آبزیان برای تولید محصولات بسته بندی شده 
و کنســروها ازجمله ظرفیت های اقتصادی هرمزگان به شمار می روند و 
کشورهایی همچون چین، ژاپن، کره جنوبی و تایلند، امارات، قطر و عمان 
و در اروپا نیز کشــورهایی نظیر اسپانیا، ایتالیا و فرانسه در شمار بازارهای 
هــدف این محصولات قرار دارنــد.در بحث میزان تاثیر بر درآمد ملی هم 
باید بگوییم که صادرات محصولات شیلاتی می تواند سالانه ۲ میلیارد دلار 
برای کشور ارزآوری داشته باشد که این خود، در مسیر شکوفایی اقتصاد 
دریامحور است.اگر بخواهیم یک نمونه موفق جهانی را معرفی کنیم، باید 
از کشــور نروژ یاد کنیم که با استفاده از فناوری های پیشرفته در پرورش 
ماهی، به یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان ماهی سالمون در جهان تبدیل 
شده است؛ این کشور همچنین موفق به ایجاد بازارهای صادراتی گسترده ای 

برای محصولات شیلاتی خود شده است.
یک صنعت دریایی نوظهور؛ »کشت و فرآوری جلبک« صنعت جلبک 
با کاربردهای متنوع در صنایع غذایی، دارویی، آرایشــی و انرژی، یکی از 
صنایع نوظهور و سودآور است؛ شرایط اقلیمی هرمزگان به ویژه در سواحل 
قشم و بندرعباس، زمینه مناسبی برای توسعه این صنعت فراهم کرده است.

طرح های پیشنهادی که می توان ارائه کرد از قبیل ایجاد مزارع کشت 
جلبک در سواحل قشم و بندرعباس، احداث کارخانه های تولید مکمل های 

غذایی، زیست سوخت و کودهای زیستی هستند.
بازارهای صادراتی این محصولات در آسیا کشورهای ژاپن، کره جنوبی، 
چین و هند، در اروپا کشورهای فرانسه، آلمان و اسپانیا، در خاورمیانه نیز 

کشورهای امارات و قطر هستند.
نکته قابل توجه اینجاســت که اگر بخواهیم میزان تاثیر این طرح بر 
درآمد ملی را محاســبه کنیم باید بگوییم که صــادرات جلبک می تواند 
سالانه یک میلیارد دلار برای کشور ارزآوری داشته باشد و نمونه موفق آن 
در عرصه جهانی ژاپن است که یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان جلبک 
در جهان به شمار می رود و از آن در صنایع مختلف از جمله غذا، دارو و 

بیوپلاستیک استفاده می کند.

  تولید هیدروژن سبز؛
استان هرمزگان با منابع انرژی خورشیدی و بادی غنی و دسترسی به 
آب دریا، زمینه مناسبی برای تولید هیدروژن سبز دارد؛ این فناوری نوین 
می تواند ایران را به یکی از پیشروان تولید هیدروژن سبز در منطقه تبدیل 
کند و در همین راستا طرح هایی همچون احداث نیروگاه های خورشیدی 
و بــادی برای تولید برق مورد نیاز الکترولیــز آب، ایجاد واحدهای تولید 
هیدروژن سبز و صادرات آن به کشورهای منطقه و جهان پیشنهاد می شود.

بازارهای صادراتی این محصولات نیز در اروپا کشورهای آلمان، فرانسه، 
هلند و بریتانیا، در آسیا کشورهای ژاپن، کره جنوبی و چین و در خاورمیانه 

نیز امارات و عربستان سعودی هستند.
در اینجا به موضوعی شگفت انگیز برمی خوریم و آن میزان تاثیر این 

طرح ها بر درآمد ملی است یعنی تولید و صادرات هیدروژن سبز می تواند 
سالانه سه میلیارد دلار برای کشورمان درآمدزایی کند و نمونه موفق آن در 
عرصه جهانی نیز آلمان بوده که یکی از پیشتازان تولید هیدروژن سبز در 
دنیا است و از منابع انرژی تجدیدپذیر مانند باد و خورشید استفاده می کند.

»هیدروژن یک منبعی جدید از تولید ســوخت و برق پایدار محسوب 
می شود. تقاضای جهانی زیادی برای سوخت های هیدروژنی وجود دارد. 
هیدروژن سبز از ســوخت های هیدروژنی بسیار محبوب بوده و از طریق 
تقســیم آب به گاز هیدروژن و اکسیژن توسط الکترولیز فراهم می شود. 
در ادامه هیدروژن ســبز تولید شده، فشرده شده و جهت تامین انرژی در 

سیستم های مختلف مورد استفاده قرار می گیرد.«

  تا حالا به پرورش مروارید در جزایر قشم، هنگام و هرمز با 
آب های شفاف و زیستگاه مناسب فکر کرده اید؟

جالب است بدانیم که استان هرمزگان ظرفیت بالایی برای تبدیل شدن 
به مرکز پرورش مروارید در خاورمیانه دارد و احداث مزارع پرورش مروارید 

در جزایر جنوبی از طرح های قابل اجرا در این خطه به شمار می رود.
اگر از برندسازی و صادرات مروارید ایرانی به بازارهای جهانی صحبت 

کنیم هوش از سر رقبای بین المللی ما می رود...
فعــلا بازارهای صادراتی مروارید در آســیا، کشــورهای چین، ژاپن و 
هنگ کنگ بوده، در خاورمیانه کشورهای امارات و عربستان سعودی و در 
اروپا و آمریکا هم کشورهای فرانسه، ایتالیا و ایالات متحده هستند و قطعا 
ورود یک رقیب بزرگ برای آنها بسیار سخت خواهد بود چراکه هرچه آنها 
دارند را ایران، یکجا دارد و صادرات مروارید در ابتدای کار می تواند سالانه 

۵۰۰ میلیون دلار ارزآوری برای کشور داشته باشد.
البتــه این را هم بگوییم که اســترالیا یکی از تولیدکنندگان پیشــرو 
تولید مروارید در جهان است که به دلیل استفاده از فناوری های نوین در 
پرورش مروارید، به ویژه در مناطق شمال غربی این کشور، شهرت زیادی 
دارد.از ظرفیت های پســکرانه هرمزگان بگوییم: استان هرمزگان ظرفیت 
بالایی برای کاشــت نخل و توسعه نخلستان ها دارد؛ کاشت ۲۰ درصد از 
بیابان های استان با نخل، علاوه بر تولید خرما، می تواند به توسعه گردشگری 
کمک کند و کاشــت نخل های مقاوم به خشکی در اراضی بیابانی و ایجاد 
نخلستان های گردشگری و توسعه اقامتگاه های بوم گردی ازجمله طرح های 
است. هرچند هرمزگان بزودی صاحب بزرگترین نخلستان مجول جهان 
خواهد شد اما رقم های مختلفی از خرما وجود دارد که می توانند عواید 
زیادی را نصیب هرمزگان و کشــور کنند.بازارهای صادراتی خرما بیشتر 
کشــورهای هند، پاکســتان، ترکیه، امارات و اروپا هستند و این موضوع 
بــه جذب گردشــگران داخلی و خارجی علاقه مند بــه بوم گردی کمک 
قابل توجهی می کند، ضمن اینکه صادرات خرما و توســعه گردشــگری 
نخلســتان ها می تواند سالانه یک میلیارد دلار ارزآوری برای کشور داشته 
باشــد.نمونه موفق جهانی در این حوزه امارات متحده عربی است. امارات 
 با استفاده از فناوری های کشــاورزی مدرن، توانسته است در بیابان های

 خود نخل بکارد و این نخل ها به یکی از محصولات مهم کشــاورزی آن 
کشور تبدیل شده اند.

هرمزگان مشــخصا بزرکترین صنعت دریایی ایران را در اختیار دارد و 
باید آن را در حد جهانی توسعه دهد و تمامی کشتی های تجاری، نظامی 
و شناورهای کوچک در همین منطقه تولید شوند.کشتی سازی هرمزگان 
می تواند بازارهای بازارهای صادراتی خاورمیانه و کشورهای عمان، قطر و 
امارات، آسیا و کشورهای هند و پاکستان و همچنین آفریقا و کشورهای 
مصر و الجزایر را دراختیار بگیرد.و بازهم نکته قابل توجه اینجاست که میزان 
تاثیر این صنعت بر درآمد ملی )صادرات کشتی( می تواند سالانه ۲ میلیارد 
دلار برای کشور ارزآوری داشته باشد.اگر بخواهیم به نمونه موفق جهانی 
اشــاره کنیم باید از کره جنوبی با داشتن بزرگ ترین صنعت کشتی سازی 
در جهان، به عنوان یک الگوی موفق در این زمینه یاد کنیم. شرکت های 
کشتی سازی این کشــور، یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان کشتی های 

تجاری و نفت کش ها هستند.

 استاندار کرمان به رفسنجان رفت و گلخانه مدرن و هوشمند هیدروپونیک در این 
شهرستان را در شرایطی افتتاح کرد که بیلان منفی آب در دیار کریمان بسیار جدی 
است و وی نیز تاکید کرد: راهی جز اقتصادی کردن کشاورزی نداریم. این گلخانه توسط 
بخش خصوصی در محل شرکت تعاونی پسته رفسنجان در زمینی به مساحت ۳۷۵ متر 
احداث شده و محصولاتی نظیر ذرت های رنگی، فلفل های رنگی، گوجه فرنگی های 
رنگی، سبزیجات مدیترانه ای و دیگر محصولات را بر پایه هیدروپونیک تولید می کند.

 حرکت بیشتر به سمت کشت های گلخانه ای
اســتاندار کرمان در این آیین با اشاره به اینکه شرکت پسته در رفسنجان ظرفیت 
بسیاری برای رشد اقتصادی و توسعه بیشتر شهرستان دارد گفت: این ظرفیت می تواند 

نقش بهتری را در رشد اقتصادی شهرستان های مختلف استان ایفا کند.
محمدعلی طالبی افزود: در دیگر نقاط اســتان از جمله زرند و کوهبنان نیز زمینه 

فعالیت های این چنینی وجود دارد.وی ادامه داد: این مجموعه توانمند در شرایطی که 
ما با مسائل و محدودیت هایی در بحث رشد کشاورزی در بخش پسته مواجه هستیم 
کمک کننده خواهد بود.طالبی با اشــاره به مزیت های کشــت گلخانه ای تاکید کرد: 
بخش کشــاورزی ما چاره ای جز این ندارد که به سمت توسعه کشت های گلخانه ای 
برود که به نوعی با شــرایط کم آبی ما هماهنگ باشــد و بتواند اقتصادی تر در فضای 

اقتصادی استان خودش را نشان دهد.

 اقتصادی کردن کشاورزی
وی با اشــاره به مصرف سالانه پنج میلیارد متر مکعب آب در استان کرمان خاطر 
نشان کرد: بالای ۴۰ درصد اشتغال استان مربوط به بخش کشاورزی است ولی وقتی 
که نگاه می کنیم به تولید ناخالص اســتان می بینیم که سهم بخش کشاورزی با این 

میزان اشتغال و با این میزان مصرف آب چیزی حدود ۲۵ درصد است.

استاندار کرمان تصریح کرد: این نشان می دهد که کشاورزی ما آنچنان که باید و 
شاید اقتصادی نیست و از این جهت استان برنامه ای را برای اینکه به سمت اقتصادی 
کردن کشــاورزی برود دارد و یکی از راه های آن نیز تغییر الگوی کشــت در بعضی از 
مناطق استان و همچنین توسعه کشت گلخانه ای است.وی اظهار داشت: درزمینه آب 
هم برنامه ویژه بهره وری منابع آب و مدیریت مصرف را داریم و یکی از سناریوهایی که 
می تواند در این خصوص مورد پیگیری قرار گیرد بحث انتقال آب از خلیج فارس است.

 برنامه منسجم برای بهره وری آب
طالبــی گفت: امــا همه بایــد بدانند که انتقــال آب برنامه هزینه بر اســت که 
هــر متــر مکعبی دو تا ســه دلار امــروز هزینه مصــرف آب اســتحصال از دریا را 
 شــامل می شــود، حال ببینید آیــا چنین آبــی می تواند در بخش باغــات ما مورد

 استفاده قرار گیرد یا خیر.

راهی جز اقتصادی کردن کشاورزی نداریم

  هرمزگان ظرفیت بالایی برای تولید انرژی خورشیدی دارد
طرح های پیشنهادی در این زمینه احداث نیروگاه های خورشیدی در مناطق میناب، 
بندر جاسک و جزایر جنوبی هستند و صادرات برق به کشورهای همسایه و خاورمیانه 
به راحتی انجام می شود.درواقع انرژی بازارهای صادراتی زیادی دارد مثلا در خاورمیانه 
کشورهای عمان و امارات، در آسیا کشورهای پاکستان و هند، در آفریقا کشورهای کنیا 

و تانزانیا مشتاق خرید این محصول هستند.
و نکته شــیرین مسئله اینجاست که میزان تأثیر این محصول بر درآمد ملی یعنی 
صادرات برق خورشیدی می تواند سالانه یک میلیارد دلار برای کشور درآمدزایی کند و 
نمونه موفق جهانی آن کشور چین به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده انرژی خورشیدی 

در جهان است و از این انرژی در صنایع مختلف خود استفاده می کند.

  شیرین سازی آب دریا
با کمبود منابع آبی در اســتان هرمزگان، احداث تاسیســات شیرین سازی آب دریا 
می تواند به تامین آب آشامیدنی و کشاورزی کمک کرده و حتی صادرات آب را ممکن 

کند. توجه کنید ما اینجا از صادرات آب صحبت کردیم.
احداث کارخانه های شیرین سازی آب دریا در سواحل بندرعباس و جاسک و استفاده 
از فناوری های نوین برای کاهش هزینه های تولید نیز ازجمله طرح های پیشنهادی در 
این حوزه هســتند و در خاورمیانه هم کشورهای عمان، کویت و امارات خریدار خوب 
آب باکیفیت هستند و از طرفی میزان درآمدزایی از تولید و صادرات آب بر درآمد ملی 

سالانه ۵۰۰ میلیون دلار است.
نمونه موفق جهانی در این حوزه فعلا عربســتان است که با استفاده از فناوری های 
پیشــرفته شیرین ســازی آب دریا، به یکی از کشورهای پیشرفته در تولید آب شیرین 
تبدیل شده است، این کشور همچنین توانسته است تکنولوژی های خود را به کشورهای 

دیگر صادر کند.
گردشگری دریایی و اکوتوریسم ساحلی جزایر قشم، کیش، هنگام و هرمز، بوموسی 
با مناظر طبیعی و سواحل بکر، یکی از مقاصد برتر گردشگری داخلی و خارجی هستند.

طرح های پیشنهادی در این زمینه نیز توسعه اقامتگاه های بوم گردی، هتل های لوکس 
و تفریحات آبی و برگزاری جشــنواره های فرهنگی و تورهای دریایی اســت.نکته قابل 
تامل اینجاست که جذب ۲ میلیون گردشگر خارجی می تواند سالانه سه میلیارد دلار 
برای کشــور ارزآوری کند.نمونه موفق جهانی در این حوزه مالدیو اســت که به عنوان 
یکی از مقاصد اصلی گردشــگری دریایی و اکوتوریســم شناخته می شود، این کشور با 
توسعه زیرساخت های گردشگری ساحلی و ارائه خدمات منحصر به فرد توانسته است 

گردشگران زیادی جذب کند.

  توسعه ریلی بندر جاسک - چابهار
توسعه زیرساخت های حمل  و نقل ریلی در استان هرمزگان، به ویژه از بندر جاسک 
بــه چابهار، نه تنها به افزایش تعاملات تجاری داخلی و بین المللی کمک می کند، بلکه 
می تواند موقعیت راهبردی هرمزگان را به عنوان هاب ترانزیت کالا در منطقه تقویت کند.

این خط ریلی ارتباط مستقیم بندر جاسک را به شبکه حمل  و نقل سراسری ایران 
و مسیرهای تجاری بین المللی میسر می سازد.

طرح های پیشنهادی برای این منظور نیز احداث خط ریلی بین بندر جاسک و چابهار 
برای تسهیل حمل ونقل کالا، اتصال بندر جاسک به شبکه ریلی سراسری ایران و توسعه 
ایســتگاه های باربری است.توسعه این طرح می تواند حجم تجارت و صادرات را افزایش 
دهد و تأثیر زیادی بر درآمد ملی از طریق ترانزیت کالا و کاهش هزینه های حمل ونقل 
خواهد داشت.نمونه موفق جهانی هم چین است که با توسعه شبکه های ریلی بین المللی 
خود، به عنوان یکی از مهم ترین بازیگران در زمینه حمل  و نقل ریلی و ترانزیت کالا در 
سطح جهانی شناخته می شــود؛ پروژه هایی مانند »کمربند و جاده« در چین تاثیرات 

زیادی در افزایش تجارت و تسهیل حمل ونقل داشته است.
شیوه های تامین مالی پروژه ها برای تحقق این طرح ها، نیاز به منابع مالی گسترده ای 

است که می توان از روش های مختلف تامین مالی بهره برد.

   بررسی شیوه های مختلف تامین مالی پروژه های بزرگ اقتصادی هرمزگان
در ادامه به بررسی شیوه های مختلف تامین مالی پروژه های بزرگ اقتصادی هرمزگان 
می پردازیم.ســرمایه گذاری مستقیم دولتی دولت می تواند از طریق بودجه های ملی و 
استانی، سرمایه گذاری های اولیه را برای پروژه های زیرساختی و توسعه ای در هرمزگان 
انجام دهد. این روش برای پروژه هایی که اولویت ملی دارند، مانند توسعه بنادر، ایجاد 

خطوط ریلی و احداث نیروگاه های انرژی خورشیدی و بادی، ضروری است.
مشارکت عمومی-خصوصی )PPP( مشارکت بین بخش دولتی و بخش خصوصی یک 
شیوه مهم برای تأمین مالی پروژه های بزرگ و کلیدی است. در این مدل، دولت زمین 
و تسهیلات مورد نیاز را تأمین می کند و بخش خصوصی با سرمایه گذاری در پروژه ها، 

مسئولیت بهره برداری و بازگشت سرمایه را بر عهده می گیرد.
تامین مالی از طریق بازار سرمایه استفاده از بازار سرمایه و عرضه اوراق قرضه و سهام 
می تواند امکان جذب سرمایه های خصوصی را فراهم کند. این روش برای پروژه های بزرگ 

مانند صنایع کشتی سازی، گردشگری و انرژی های تجدیدپذیر کاربرد دارد.
تامین مالی از طریق صندوق های توسعه ای، صندوق های توسعه ای می توانند منابع 
مالی مورد نیاز برای پروژه ها را از طریق سرمایه گذاری در پروژه های زیرساختی و صنعتی 
فراهــم کنند.وام های خارجی و همکاری هــای بین المللی، جذب وام های بین المللی از 
مؤسســات مالی جهانی و بانک های توســعه ای می تواند منبع مهمی برای تأمین مالی 
پروژه ها باشد.سرمایه گذاری خارجی مســتقیم )FDI( سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
به ویژه در پروژه هایی مانند توســعه کشتی سازی، گردشگری و انرژی های تجدیدپذیر 

می تواند منبع مالی بزرگی باشد.
استان هرمزگان با برخورداری از ظرفیت های فراوان در بخش های مختلف اقتصادی، 
می تواند نقش برجسته ای در توسعه اقتصادی کشور ایفا کند؛ با توسعه صنایع شیلات، 
کشــاورزی، انرژی های تجدیدپذیر، گردشگری و حمل  ونقل، علاوه بر تامین نیازهای 

داخلی، زمینه ساز رشد صادرات و جذب سرمایه گذاری خارجی خواهد بود.
استفاده از شیوه های تامین مالی نوین مانند مشارکت عمومی- خصوصی، بازار سرمایه 
و سرمایه گذاری مستقیم خارجی می تواند به تسریع اجرای این پروژه ها و تحقق اهداف 

توسعه اقتصادی استان کمک کند.
موفقیت هایی که در کشورهای دیگر در این زمینه ها مشاهده می شود، می تواند الگویی 
برای هرمزگان باشــد تا بتواند با بهره گیــری از تجربیات جهانی، به یکی از قطب های 

اقتصادی پیشرفته ایران تبدیل شود.
لازم به ذکر اســت؛ قبل از به رشــته تحریر درآوردن این مطلب، گزارش توســعه 
بنادر ایران، ســازمان بنــادر و دریانوردی، گزارش کریدور ترانزیتی شــمال- جنوب، 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، آمارنامه صنعت شیلات ایران، وزارت جهاد 
کشــاورزی، برنامه جامع توســعه اقتصادی هرمزگان و تحلیل های پتروشیمی ایران و 

وزارت نفت مطالعه شده است.
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چشم انداز صلح، عامل ریزش بهای نفت
      قیمت نفت در روز پنج شنبه، به دلیل انتظارات مبنی بر توافق صلح بین اوکراین و روسیه کاهش یافت.

دولت ترامپ 
تغییراتی در 

مدیریت انرژی 
ایالات متحده 

ایجاد کرده است. 
این تغییرات 
شامل معرفی 

شخصیت های جدید 
برای نظارت بر 

صنعت نفت و گاز 
است که می تواند 

تأثیرات قابل 
توجهی بر تولید 

و سیاست های 
انرژی داشته 

باشد. این تغییرات 
نشان دهنده تلاش 
دولت برای تقویت 
تولید داخلی نفت 

و گاز و کاهش 
وابستگی به واردات 

است.

انرژی 

 صادرات نفت ایران بدون وقفه ادامه 
می یابد

 مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: تلاش 
می کنیم صادرات نفت با وجود مشکلات احتمالی 
بدون وقفه ادامه یابد و موتور محرکه اقتصاد ایران 

متوقف نشود.
 بــه نقل از وزارت نفت، حمیــد بورد دیروز 
)چهارشنبه ۲۴ بهمن( در نشست شورای توسعه 
و برنامه ریزی شهرســتان عســلویه با اشاره به 
اجرای طرح های مسئولیت اجتماعی در منطقه 
عسلویه در زمینه آموزش، بهداشت، جاده سازی، 
آب رسانی و... توسط صنعت نفت اظهار کرد: روزانه 
۸ هزار متر مکعب آب به منطقه عسلویه از سوی 
صنعت نفت تأمین می شود.وی تأکید کرد: برای 
توانمندسازی مردم منطقه از تمام زیرساخت های 
موجود صنعت نفت استفاده می کنیم.معاون وزیر 
نفت با بیان اینکه در هفته های آینده قرارداد ۱۷ 
میلیارد دلاری فشارافزایی پارس جنوبی به عنوان 
یکی از بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت نفت 
با حضور رئیس جمهوری امضا می شود گفت: دو 
برابر تجهیزاتی که تا کنون در دریا نصب شــده، 
برای اجرای طرح فشــارافزایی در پارس جنوبی 
ساخته و نصب می شود که بازار بزرگ اقتصادی 
برای کشور ایجاد و به افزایش اشتغال زایی کمک 
می کند.بورد به صادرات نفت ایران اشاره کرد و 
افزود: تلاش می کنیم صادرات نفت حتی با وجود 
مشکلات احتمالی بدون وقفه ادامه داشته باشد و 
موتور محرکه اقتصاد ایران متوقف نشود.وی ابراز 
امیدواری کرد تا پایان سال ۱۴۰۴ بخش عمده ای 
از گازهای مشعل منطقه عسلویه جمع آوری شود. 

میلیون   ۱.8 پتروشیمی  مجتمع های   
مگاوات برق به شبکه سراسری تحویل دادند

 مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی گفت: 
مجتمع های تولیدی پتروشیمی از ابتدای امسال 
تــا پایان دی حدود ۱.۸ میلیون مگاوات برق به 
شبکه سراســری تحویل داده شده است.حسن 
عباس زاده با بیان اینکه صنعت پتروشیمی برای 
تولید مســتمر به برق پایدار نیــاز دارد، گفت: 
اگر مجتمع های پتروشــیمی بخواهند برق را از 
شبکه سراســری تأمین کنند، تولید محصولات 
پتروشیمی تحت تأثیر نوسانات شبکه تولید قرار 
می گیرد.وی با اشاره به اینکه مجتمع های تولیدی 
پتروشیمی در زمان احداث، حدود ۴ هزار مگاوات 
برق در ســاعت ظرفیت ایجاد کرده و برق را از 
طریــق نیروگاه های خود تأمین می کنند، گفت: 
برق مازاد تولیدی از مجتمع های پتروشیمی به 

شبکه سراسری ارسال می شود.

قیمت نفت به عنــوان یکی از مهم ترین شــاخص های اقتصادی 
جهانی، تحت تأثیر عوامل متعددی از جمله تحولات سیاسی، اقتصادی 
و ژئوپلیتیکی قرار دارد. در روز پنج شنبه، قیمت نفت به دلیل انتظارات 
مثبت از مذاکرات صلح بین اوکراین و روسیه کاهش یافته و این کاهش 
قیمت به همراه افزایش ذخایر نفت خام در ایالات متحده، نشان دهنده ی 

تغییرات عمده در بازار نفت است. 

  کاهش قیمت نفت
قیمت نفت در روز پنج شنبه، به دلیل انتظارات مبنی بر توافق صلح 
بین اوکراین و روســیه کاهش یافت. گفتنی است این توافق می تواند 
به تحریم هایی که جریان عرضه نفــت را مختل کرده اند، پایان دهد.

کاهش قیمت ها به وضوح تحت تأثیر اخبار مربوط به مذاکرات صلح و 
افزایش ذخایر نفت خام در ایالات متحده قرار داشته است. این تغییرات 
نشان دهنده ی حساسیت بازار نفت به تحولات سیاسی و اقتصادی است 
و نشان می دهد که هرگونه پیشرفت در مذاکرات می تواند تأثیرات قابل 

توجهی بر عرضه و تقاضای نفت داشته باشد.

 معاملات آتی نفت
معاملات آتی برنت و نفت خام وست تگزاس اینترمدیت )WTI( هر 
کدام حدود ۰.۹ درصد کاهش یافتند. این کاهش قیمت ها نشان دهنده ی 
واکنش بازار به تحولات سیاسی و اقتصادی است که می تواند بر عرضه 
و تقاضای نفت تأثیر بگذارد. نوســانات در قیمت نفت نه تنها به دلیل 
تغییرات در عرضه و تقاضا، بلکه به دلیل انتظارات بازار از تحولات سیاسی 
 نیز رخ می دهد. به همین دلیل، سرمایه گذاران و تحلیلگران به دقت این

 تحولات را زیر نظر دارند.

 تمایل به مذاکرات صلح
در پی تماس های تلفنی دونالد ترامپ با ولادیمیر پوتین و ولودیمیر 
زلنسکی، بازار نفت به شدت تحت تأثیر قرار گرفت. ترامپ اعلام کرد که 

هر دو طرف تمایل به آغاز مذاکرات صلح دارند که این خبر به کاهش 
قیمت نفت کمک کرد و جان تازه ای به امید به کاهش تنش ها داد. این 
تماس ها نه تنها نشان دهنده ی یک تغییر ممکن در رویکرد سیاسی به 
درگیری در اوکراین هســتند، بلکه همچنین به بازار نفت این پیام را 

می دهند که ممکن است شرایط به سمت ثبات پیش برود.

 تحریم های روسیه
تحریم های اعمال شده بر صادرات نفت خام روسیه به دلیل تهاجم این 
کشور به اوکراین، قیمت های بالای نفت را حمایت کرده است. روسیه به 
عنوان سومین تولیدکننده بزرگ نفت در جهان، با چالش های جدی در 
زمینه صادرات و تولید مواجه است. این تحریم ها باعث شده اند که عرضه 
نفت روسیه به بازارهای جهانی کاهش یابد و در نتیجه قیمت ها افزایش 
یابد. اما با توجه به اخبار مذاکرات صلح، ممکن است این وضعیت تغییر 

کند و به کاهش قیمت ها منجر شود.

 افزایش ذخایر نفت خام در ایالات متحده
داده های اداره اطلاعات انرژی )EIA( نشــان می دهد که ذخایر نفت 
خام در ایالات متحده بیش از حد انتظار افزایش یافته است. این افزایش 
ذخایر می تواند تأثیر منفی بر قیمت نفت داشــته باشد و نشان دهنده 
تقاضای کم در بازار است. افزایش ذخایر نفت خام به معنای این است 
که تولیدکنندگان نمی توانند نفت خود را به فروش برسانند و این امر 
می تواند به کاهش قیمت ها منجر شود. به همین دلیل، تحلیلگران به 

دقت این داده ها را زیر نظر دارند.

 تأثیر تحولات ژئوپلیتیکی
تحولات ژئوپلیتیکی، مانند پیشنهادات برای پایان دادن به درگیری در 
اوکراین، می تواند فشار بیشتری بر قیمت نفت خام وارد کند. این تحولات 
باعث ایجاد نگرانی در بازار و کاهش تقاضا برای نفت شده است. به عنوان 
مثال، هرگونه نشانه ای از پیشرفت در مذاکرات صلح می تواند امید به 

کاهش تنش ها و بهبود وضعیت اقتصادی را تقویت کند و در نتیجه به افزایش تقاضا برای نفت منجر شود.

 تعرفه های اضافی ترامپ
دولت ترامپ تهدید به اعمال تعرفه های اضافی علیه شرکای تجاری ایالات متحده کرده است. این اقدام 
می تواند به کاهش رشد اقتصادی و در نتیجه کاهش تقاضای نفت منجر شود و قیمت ها را تحت فشار قرار 
دهد. تعرفه ها می توانند به افزایش هزینه های تولید و کاهش رقابت پذیری منجر شــوند و این امر می تواند 

تأثیرات منفی بر تقاضا برای نفت داشته باشد.

  دیدگاه مقامات و تحلیلگران
جروم پاول، رئیس فدرال رزرو اظهار داشت که داده های تورم اخیر نشان می دهد که اگرچه بانک مرکزی 
پیشــرفت قابل توجهی در جهت مهار تورم داشته است، اما هنوز کارهای بیشتری برای انجام دادن وجود 
دارد. به علاوه، پاول روز ســه شــنبه گفت که فدرال رزرو به دلیل قدرت در بازار کار و رشد اقتصادی قوی، 
برای کاهش بیشتر نرخ بهره  عجله ای ندارد.در همین راستا، هری چیلینگویریان، سرپرست تحقیقات در گروه 
سرمایه گذاری اونیکس، با اشاره به عدم تعجیل پاول، علت از سرگرفتن روند نزولی نفت را تأثیرگذاری محیط 

کلان بر احساسات برشمرد.

 تغییرات در مدیریت انرژی
دولت ترامپ تغییراتی در مدیریت انرژی ایالات متحده ایجاد کرده اســت. این تغییرات شــامل معرفی 
شــخصیت های جدید برای نظارت بر صنعت نفت و گاز است که می تواند تأثیرات قابل توجهی بر تولید و 
سیاست های انرژی داشته باشد. این تغییرات نشان دهنده تلاش دولت برای تقویت تولید داخلی نفت و گاز 

و کاهش وابستگی به واردات است.

 پیش بینی کاهش تولید نفت روسیه
بسیاری از تحلیلگران از جمله آژانس بین المللی انرژی )IEA( کاهش شدید تولید نفت روسیه را از سال 
۲۰۲۲ پیش بینی کرده اند، پیش بینی هایی که محقق نشــدند.اما یکی از مدیران نفت روســیه به رویترز 
گفت که ســطح پیچیدگی موجود در پالایش و فروش نفت در حال افزایش اســت.از این رو، تحلیلگران 
پیش بینی می کنند که تولید نفت روسیه در سال های آینده به شدت کاهش یابد.این کاهش ممکن است 
به دلیل تحریم ها، مشکلات حمل و نقل و کاهش تقاضا باشد که بر اقتصاد این کشور تأثیر می گذارد. این 
پیش بینی ها نشان دهنده ی چالش های جدی است که روسیه با آن ها مواجه است و نیاز به اصلاحات اساسی 
در سیاست های خود دارد.همچنین، مدیران صنعت نفت روسیه پیش بینی می کنند که این کشور مجبور به 
کاهش تولید نفت خود در ماه های آینده خواهد شد. این کاهش ممکن است به دلیل تحریم ها و حملات 
پهپادی اوکراین باشد که پالایشگاه ها و زیرساخت های نفتی را تحت تأثیر قرار داده است. کاهش تولید نفت 
می تواند به افزایش قیمت ها منجر شود، اما در عین حال نشان دهنده چالش های جدی است که روسیه در 

زمینه صادرات و تولید با آن ها مواجه است.

 مشکلات صادرات نفت روسیه
آمارها نشان می دهد که صادرات نفت خام روسیه به شدت کاهش یافته است. این کاهش ناشی از تحریم ها، 
مشکلات حمل و نقل و حملات به زیرساخت ها است که باعث ایجاد مازاد نفت خام در این کشور شده است. 
این وضعیت می تواند به کاهش قیمت ها منجر شود، اما در عین حال نشان دهنده چالش های جدی است که 

روسیه با آن ها مواجه است و نیاز به تغییرات اساسی در سیاست های خود دارد.

 ناوگان سایه نفتکش های روسی
در حال حاضر، روسیه به دنبال به حداقل رساندن تأثیر تحریم ها، ناوگانی از نفتکش های خود را به نام 
»ناوگان سایه« جمع آوری کرده است. این ناوگان گرچه به دنبال دور زدن تحریم ها و تداوم صادرات نفت بود، 
اما با چالش های جدی مواجه شد. این وضعیت نشان دهنده تلاش روسیه برای حفظ صادرات نفت خود در 

شرایط دشوار است، اما در عین حال پیچیدگی های موجود در بازار نفت را نیز به تصویر می کشد.

 هزینه های بالای حمل و نقل نفت
تحریم ها باعث افزایش هزینه حمل و نقل نفت از روسیه به چین و سایر کشورها شده است. این افزایش 
هزینه ها می تواند بر درآمد نفتی روسیه تأثیر منفی بگذارد و به کاهش تولید منجر شود. افزایش هزینه های 
حمل و نقل به معنای این است که تولیدکنندگان نفت باید هزینه های بیشتری را متحمل شوند و این امر 

می تواند به کاهش سودآوری آن ها منجر شود.

 حملات پهپادی اوکراین
حملات پهپادی اوکراین به پالایشگاه ها و انبارهای نفت روسیه، تأثیر قابل توجهی بر تولید نفت این کشور 

داشته است. این حملات باعث کاهش ظرفیت پالایشی و اختلال در صادرات نفت شده است.
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ایران زمین 

ولنتاین؛ تهاجم یا جایگزینی فرهنگی؟ 

ویترین های قرمز مغازه ها و عروســک های خرســی خوش آب و رنگ، نماد روزی به نام »ولنتاین« شده است. واژه غریبه ای که چندسالی است در بین ما 
رســوخ کرده، به طوری که هر ســاله در چنین روزی در کوچه پس کوچه های شهر شاهد جوانانی هستیم که هر کدام یک جعبه قرمز و چند شاخه گل رُز در 
دســت دارند. شــکلات فروشی ها این بار شکلات را نه به عنوان شیرینی های شب عید، بلکه به معنای هدایای لوکس می فروشند. این صحنه ها نه سکانسی از 
فیلم های رمانتیک هالیوودی است و نه برشی از ادبیات فرانسه و نه حتی فصلی از رمان »دزیره نوشته ماری سلینکو«؛ این قرار غیررسمی و نانوشته در تقویم 

ایرانی، میعادگاه برخی از نسل جوان امروز شده است.
اما باید دید چند نفر از جوانان هدیه به دســت و لبخند به لب که در خیابان جلفای اصفهان، ارم شــیراز، زیتون اهواز و کافه های گاندی و تجریش تهران، 
ولنتاین را جشن می گیرند، از سعدی شیرین سخن خوانده اند: »خوش تر از دوران عشق ایام نیست«، یا دیوان حافظ را باز کرده اند و آن حضرت در گوششان 

زمزمه کرده : »مرا از توست هر دم تازه عشقی/ تو را هر ساعتی حسنی دگر باد«!؟
عشــق در اصطلاح عامیانه، به معنی کشــش و جاذبه میان دو نفر با ویژگی دلســوزی، احساس مســئولیت، احترام و شناخت است یا شاید بتواند بیانگر 
دل بســتگی فیزیکی و شــخصی متقابلی باشد که دو نفر نسبت به یکدیگر احساس می کنند. به تعبیر برخی از روانشناسان، عشق یک پدیده  اجتماعی است 
و نمی توان آن را صرفاً به عنوان یک پدیده  مســتقل و فردی مورد بررســی قرار داد. اگرچه پژوهش های روانشناســی به انواع عشق و حالات مختلف عشق در 
زندگی و تأثیرات آن اشــاره دارد، اما به نظر می رســد تاکنون به طور جدی ســیر تحول عشق در جامعه  سنتی و مدرن در ایران با تأکید بر تحولات اجتماعی 

مورد بررسی قرار نگرفته است.

  مدح عشق در دین
در قرآن، کتاب آسمانی ما کلمه عشق به صراحت نیامده، اما از مفاهیم دیگری که معنای عشق را می رساند، نام  برده شده است. از جمله در آیه ۱۶۵ سوره 
بقره آمده: »بعضی از مردم معبودهایی غیر از خداوند، برای خود انتخاب می کنند و آن ها را چون خدا دوست می دارند، امّا آن ها که ایمان  دارند،  عشقشان به 
خدا )از مشرکان نسبت به معبودهایشان( شدیدتر است.« در این آیه شریفه، علاقه مندی به عشق تفسیر شده است. در روایات و احادیث،  از عشق نام  برده 
شده است. پیامبر گرامی اسلام)ص( فرمودند: »بافضیلت ترین مردم کسی است که عاشق عبادت است و با عشق عبادت کند.« علامه مجلسی بعد از ذکر این 
حدیث، می گوید: عشق به معنای زیاده روی در دوست داشتن و محبت است. گاهی اوقات تصور بر این است که عشق، مخصوص علاقه داشتن به امری باطل 
اســت، به همین خاطر در علاقه به خدا به کار نمی رود، اما این حدیث برخلاف این تفکر اســت. حقیقت آن اســت که در تفکرات دینی ما آن چیزی که مورد 

سرزنش است،  عشق جسمانی و شهوانی و آنچه مورد مدح و ستایش قرار گرفته، عشق روحانی و انسانی است.
در قرآن کریم و احادیث به جای واژه ی عشق کلماتی نظیر »حُب«، »محب« آمده است. به تعبیری، کلمه عشق پیش از اسلام در ادبیات عرب وجود نداشت 

و پس از اسلام وارد ادبیات عرب شده و به تبع آن در ادبیات فارسی راه  یافته است. ظاهراً نخستین بار شهید بلخی از این واژه در شعر استفاده کرده است.
عشــق ودیعه ای الهی اســت که در وجود انســان نهاده شده و با ذات و فطرت او عجین شده است. انسان در طول تاریخ پیوسته به دنبال معبود و معشوق 
حقیقی بوده است. یا به قول حضرت مولانا که می گوید: »ناف ما بر مهر او ببریده اند/ عشق او در جان ما کاریده اند.« فردوسی نیز در شاهنامه داستان های معروف 
عاشقانه ای چون زال و رودابه و رستم و تهمینه و بیژن و منیژه را به نظم کشیده است. این شاعر بزرگ در دلدادگی زال به رودابه می گوید: »دل زال یک باره 
دیوانه گشت - خرد دور شد عشق فرزانه گشت«. شاهنامه فردوسی به تعبیر شاهرخ مسکوب از زمان پدید آمدنش تا امروز »زندگی صبور خود را در میان مردم 
عادی این سرزمین ادامه داده است« و تداوم این زیستِ دشوار در طول تاریخ، از سویی با خدمت عاشقانه و نقالان، جهان ایرانیان را تازه ساخته و می سازد.

  رد پای عشق در ادبیات و معماری ایرانی
یک پژوهشگر ایران شناسی درباره جایگاه عشق در ادبیات فارسی می گوید: اگر به گنجینه شاهنامه حکیم فردوسی رجوع کنیم، نقش عشق را بسیار زیبا 
و پررنگ و آســمانی می بینیم. خدای نامک مهم ترین اثر دوره ساســانیان که داستان چندین هزار ساله اساطیر ایران را نقل می کند، مهم ترین منبع شاهنامه 

است که ما می توانیم نقش عشق را به زیبایی در این کتاب ارزشمند ببینیم.
بهنام سلطان پور می افزاید: در داستان ها عاشقانه های زال و رودابه، رستم و تهمینه، بیژن و منیژه، به زیبایی هرچه تمام مشهود است. حتی عشق زیبای 

گلنار و اردشیر بابکان بنیان گذار پادشاهی ساسانیان که کلمات و توصیفات عاشق و معشوق در این داستان ها در دنیا نظیر ندارند.
وی در اشاره به نقش همسر فردوسی در نگارش شاهنامه ادامه می دهد: حتی در اول داستان بیژن و منیژه مخاطب متوجه می شود که پا به پای ابوالقاسم 
فردوسی، همسر مهربانش در کنار وی بوده و فردوسی را در نوشتن نظم شاهنامه یاری رسانده است. وصف فردوسی از مهربانی همسرش را در هیچ کجای 

ادبیات حماسی جهان نخواهید یافت. این بدان معناست در پس شاهنامه فردوسی هم عشقی نهفته است.
این پژوهشــگر بیان می کند: در قرن های بعدی هم داستان های عاشقانه بسیار ارزشمندی در ادبیات غنی ایران زمین مشاهده می شود. داستان هایی چون 
خسرو و شیرین، ویس و رامین، عشق فرهاد به شیرین. همچنین در آثار شاعران بزرگی همچون نظامی و مولانا و حافظ و البته استاد سخن سعدی بزرگ که 

عشق در اصطلاح 
عامیانه، به معنی 

کشش و جاذبه میان 
دو نفر با ویژگی 

دلسوزی، احساس 
مسئولیت، احترام 
و شناخت است یا 
شاید بتواند بیانگر 

دل بستگی فیزیکی و 
شخصی متقابلی باشد 

که دو نفر نسبت به 
یکدیگر احساس 

می کنند. 

  -   ما نتوانسته ایم آن طور که شایسته است عناصر فرهنگی مبتنی بر عشق در قالب  کهن الگوهای ایرانی باستانی و فرهنگ اسلامی را ترویج دهیم؛ بنابراین 
جامعه دچار خلأ می شود و برخی سعی دارند این شکاف را با فرهنگ های مبتنی بر نمادهای غربی پرُ کنند.

تصمیم های عملیاتی می تواند رنگ تحقق به خود گیرد.

  افتتــاح ۱۱ پــروژه مخابراتــی در 
شهرستان کلاله 

بمناسبت دهه مبارک فجر ۱۱ پروژه مخابراتی 
در شهرستان کلاله افتتاح شد . 

به گــزارش روابط عمومــی مخابرات منطقه 
گلســتان ، دکتر غلامعلی شهمرادی با اعلام این 
خبر گفت : بمناسبت دهه مبارک فجر ، ۱۱ پروژه 
مخابراتی در شهرســتان کلاله با اعتباری بالغ بر 
۵۱۵ میلیارد ریال افتتاح شده است . مدیر مخابرات 
منطقه گلستان که در حاشیه مراسم افتتاح پروژه 
های مخابرات در شهرستان کلاله سخن میگفت 
با اشاره به اینکه اغلب این پروژه ها با هدف توسعه 
ارتباطات سیار وافزایش کیفیت ارتباطات و اینترنت 
همراه اول راه اندازی شــده است گفت : توسعه 
شــبکه فیبر نوری نیز از جمله این پروژه ها بوده 
که بستر و زیرساخت مناسب برای ارائه  خدمات 
و سرویسهای مخابرات بروز را به مردم ایجاد کرده 
است .در این مراسم که در روستای باینال از توابع 
شهرستان کلاله و با حضور  سید نجیب حسینی 
نماینده مردم کلاله ، مینودشت ، گالیکش و مراوه 
تپه در مجلس شورای اسلامی ،  حمیدی معاون 
سیاسی امنیتی استانداری گلستان و تنی چند از 
مسئولان شهرستان کلاله برگزار شده بود ، نماینده 
مردم این شهرستان در مجلس شورای اسلامی از 
اقدامات انجام شده توسط مخابرات قدردانی و آنرا 
نشان از عزم مخابرات برای ایجاد رفاه ارتباطی برای 

مردم منطقه دانست .

  تالاب هــای نقده میزبــان غازهای 
خاکستری مهاجر شدند

 رییــس اداره حفاظت محیط زیســت نقده 
گفت: بــا کاهش دمای هوا در مناطق شــمالی 
نخستین دسته از غازهای خاکستری مهاجر وارد 
تالاب هــای اقماری جنوب دریاچه ارومیه در این 

شهرستان شدند.
اکبــر قایمی گفت: این غازهای خاکســتری 
مهاجر در قالب دسته های بزرگ وارد تالاب های 
این شهرستان از جمله »درگه سنگی« و »سولدوز« 
شدند و پیش بینی می شود با کاهش دمای هوا 
در مناطق شمالی بر تعداد آنها در تالاب های این 

شهرستان افزوده می شود.
وی اضافه کرد: این پرندگان مهاجر که اکنون 
تعدادشان به بیش از یک هزار بال می رسد، مدتی 
را در تالاب های این شهرستان به منظور استراحت 
و تغذیه سپری می کنند و در اسفند ماه با افزایش 
دمــای هوا در این منطقه، کوچ خود را به مناطق 

شمالی تر ادامه می دهند.
سرشماری زمستانی پرندگان در نقده آغاز شد

رییــس اداره حفاظت محیط زیســت نقده با 
اشــاره به کاهش دمای هوا در این منطقه گفت: 
افت شــدید دمای هوا باعث شده که بخش های 
از تالاب های درگه سنگی و حسنلو منجمد شود و 
پرندگان مهاجر و بومی با تشکیل کُلُنی های چند 

صد قطعه ای از سرما در امان ماندند.
وی اظهار کرد: امســال با توجه به پرآب بودن 
تالاب های نقده، شمار پرندگان مهاجر در تالاب 
های این شهرســتان در مقایسه با سالهای قبل 

افزایش چشمگیری داشته است.
وی افزود: هم اکنون علاوه بر غازهای خاکستری 
هزاران قطعه پرنده مهاجر و بومی شامل خوتکا، 
تنجه، آب چلیک، کشیم، چنگر، اردک سرحنایی، 
تاجدار، سرســبز، عقاب تالابی، چوپ پا، پرستوی 
دریایــی، عقاب تالابی و گونه بســیار نادر اردک 
سرســفید در تالاب های این شهرستان مشغول 
اســتراحت و تغذیه هســتند.قایمی گفت: نقده 
دارای ۱۷ تالاب فصلی و دایمی اســت که سالانه 
میزبان هزاران قطعه انواع پرندگان مهاجر و بومی 
بوده و از بین تالاب های این شهرستان، تالاب های 
درگه سنگی، حسنلو و »یادگارلو« جزو تالاب های 
بین المللی )کنوانسیون رامسر( است. غاز خاکستری 
با ۸۳ سانتی متر طول بزرگترین پرنده  منطقه است 
که دارای منقاری ضخیم و به رنگ صورتی و سر 
و گردن خاکســتری و پاهای صورتی رنگ است، 
بدن و زیرتنه این پرنده، خاکســتری با رگه های 
کوچک ســیاه است و به صورت دسته جمعی از 
منطقه ای به منطقه دیگر کوچ می کند.این پرنده، 
در مناطق تالابی، باتلاق ها، دشــت های سیلابی، 
ســاحل دریاچه ها و رودخانه ها به سر برده و در 
کنار اراضی باتلاقی و روی زمین آشیانه می سازد.

تالاب بین المللی درگه سنگی)ســیران گلی( 
با ۷۳۵ هکتار مســاحت در یک کیلومتری شهر 
محمدیار نقده واقع شــده و در زمــان حاضر از 
وضعیت مطلوبی برای تغذیه و جوجه آوری پرندگان 

برخوردار است.
تالاب سولدوز نیز در ۲۵ کیلومتری نقده واقع 
شده و وضعیت مطلوب زیســتگاهی این تالاب 
سبب مهاجرت و حضور بسیاری از پرندگان آبزی 
و کناری آبزی و همچنین آبزیان و جانوران دیگر 

به این منطقه شده است.
تالاب هــای بین المللی و فصلی شهرســتان 
نقــده با پوشــش گیاهــی و نیزاری و شــرایط 
مســاعد زیســت محیطــی، همواره بــه عنوان 
 یکــی از مراکز مهــم مهاجــرت، تخمگذاری و

 جوجه آوری پرندگان آبزی و کنارآبزی در کشور 
به شمار می رود.

نقــده در جنــوب آذربایجان غربــی و ۱۰۰ 
کیلومتری مرکز استان واقع شده است.

عاشــقانه ترین اشعار را در زمانه خود سروده اند که هم عشقی زمینی را دربر 
می گرفته و هم نوید عشــق آســمانی را می دهند. »به جهان خرم از آنم که 

جهان خرم از اوست/ عاشقم بر همه عالم که همه عالم از اوست.«
سلطان پور در ادامه با اشاره به جایگاه عشق در معماری نیز می افزاید: خلق 
یک اثر معماری، ریشه در عشق و روحیات عاشقانه و عارفانه آن معمار دارد. 
امروزه وقتی ما در یک بنای تاریخی قدم می زنیم و از دیدن این همه زیبایی 
و هنر نیاکان خود، حال خوبی داریم، تأثیر آن عشقی است که آن معمار در 
طراحی و اجرای آن اثر بر دل داشته است. بناهایی که با عشق پیوند خورده اند 

و عاشقانی روزگاری، این اثرها را برای عشق خود خلق کرده اند.
وی ادامــه می دهد: مثال بارز آن تاج محل هندوســتان که شــاه جهان 
گورکانی برای همسرش که ارجمند بانو بوده و تباری ایرانی داشته می سازد 
که معماران آن نیز برادران لاهوری و عیسی خان شیرازی از ایران بوده اند و 
یا خانه ی قاجاری و دلربای بروجردی های کاشان که با عشق و سبب رسیدن 
عاشــق به معشوقه اش شده اســت. تاق سنگی شیرین و فرهاد در ایلام و یا 
معبد عشــاق میناب نیز از دیگر بناهای ارزشــمندی هستند که نام آن ها با 

عشق عجین شده است.
این پژوهشگر پیرامون پدیده ولنتاین می گوید: به راستی مایه دریغ و اندوه 
ما ایرانیان است که یکی از دیرینه ترین و باشکوه ترین فرهنگ های جهان را 
داریم، اما به هنجارهای فرهنگی بیگانگان همچون جشن ولنتاین که هیچ گونه 
ارتباطــی با فرهنگ ایرانی نــدارد، روی بیاوریم. از نظر بنده و به قول صائب 

تبریزی: »از کوتهی ماست که دیوار بلند است.«
ســلطان پور در پایان می گوید: ما در شناختن آیین و رسم و رسوم کهن 
کشــور عزیزمان کم کاری کرده ایم که امروزه مردم ما به آیین و جشن های 
بیگانه روی آورده اند. اولین مشکل این است که مردم با تاریخ و فرهنگ کهن 
خود آشنا نیستند وگرنه که درگذشته ایرانیان سرشار از جشن هایی همراه با 
نیایش خداوند بوده اند. ما باید در برگزاری برنامه ها جهت شناساندن فرهنگ 
و آداب  و رســوم کهن ایرانی - اسلامی به مردم عزیزمان بکوشیم. نباید این 
اجازه را بدهیم که این مراســم های بی اصل و ریشه به صورت همگانی برگزار 
شود. قطعاً وقتی فرهنگ و هنر و تاریخ غنی ایرانی - اسلامی دیده و شنیده 
شود، جوانان هیچ وقت این زیبایی را به مراسم ها بیگانه ترجیح نخواهند داد.

  ولنتاین یک جایگزینی فرهنگی
رضا اســماعیلی، جامعه شناس و عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اصفهان، 
می گوید: جامعه ایرانی در ادوار مختلف دچار تغییرات معنایی شــده است. 
به عنوان مثال  زمانی رنگ مشکی در جامعه نماد عزاداری و غم است و در زمانی 
دیگر مفهوم تغییر پیدا می کند و نماد عشــق می شود. یا زمانی پوشش نماد 
حجاب بوده و اکنون به عنوان شاخص طبقات اجتماعی و پایگاه اقتصادی فرد 
را نشان می دهد. به این تصورات در اصطلاح بریکولاژ فرهنگی گفته می شود.

وی با اشاره به عشق عرفانی می افزاید: در گذر زمان عشق های عرفانی که 
در فرهنگ و تمدن ایران شاهد آن بوده ایم مانند عشق انسان به خدا، عشق 
مادر به فرزند یا عشق همسر به همسر، با ورود فرهنگ های غربی متفاوت شده 
است که در نتیجه شاهد به رسمیت شناختن ولنتاین میان جوانان می شویم.

این جامعه شــناس بیان می کند: از طرفی دیگر ما نتوانســته ایم عناصر 
مبتنی بر عشق را در روابط انسانی و در قالب  فرهنگ ایرانی در جامعه ترویج 
دهیم، در اینجاست که جامعه دچار خلأ می شود و برخی سعی می کنند این 
شکاف تنها با تزریق فرهنگ های مبتنی بر نمادها و ارزش های غربی پرُ شود.

اسماعیلی تصریح می کند: کاستی و ناکارآمدی حوزه های فرهنگ و نادیده 
گرفتن مقوله احساسات و عدم شناخت از جامعه شناسی احساسات، موجب 
شده است فرهنگ ولنتاین در واقع به عنوان یک پاسخ به نیاز نسل جوان تعریف 
شود. متناسب با این خلل واردشده به زندگی جوان ایرانی، هنجارهای مربوط 
به آن نیز در جامعه رواج پیدا می کند. در این میان اســت که خریدوفروش 
و عرضه و تقاضا باعث می شــود بخشی از شبکه بازار هم حول این مناسبت 
شکل بگیرد. به رسمیت شناخته شدن توسط بازار باعث می شود، رفته رفته 

ولنتاین در حوزه فرهنگ کلاسیک نهادینه شود.
وی در پایان می افزاید: یکی از مهم ترین وجوه زندگی، احساسات است و 
عشــق یکی از عالی ترین تجلی احساسات محسوب می شود. عشق انسان را 
وامی دارد فراتر از خودش به روابط به دیگران متصل شود و اساساً ماندگاری 
و پیونــدش در جامعه قوی تر می شــود. اگر یک فرهنگ نتواند به آن نیازها 
پاسخ مناسب بدهد و الگوی مناسب طراحی کند، به واسطه ی خلأ ایجادشده، 
الگوهای دیگری جایگزین می شــوند. پس ولنتایــن قبل از هر چیزی یک 

جایگزینی فرهنگی است.

  سخن گفتن در پس پرده شرم
تهاجم یا جایگزینی فرهنگی؟ نامش هر چه که هست و از هرکجا و هرزمانی 
که وارد زندگی و تفکرات مردم ایران شده باشد، فرقی نمی کند، وقتی ما از 
نسلی شکل  گرفته ایم که عشق را در پس پرده ی شرم پنهان کرده است؛ نسلی 
که در کلاس های ادبیات هم در تفسیر ابیات شاعرانی چون حافظ و سعدی به 
نیت حفظ پرده ی حیا بین دانش آموز و آموزگار مفهوم عشق را حذف کرده و 
راجع به آن با صراحت سخن نگفته است، در نتیجه کهن الگوهای عاشقانه را 
کمتر از آنچه که باید، معرفی کرده است.به نظر می رسد که، باید انگشت اتهام 
را به سوی خودمان دراز و کلاه خودمان را قاضی کنیم و از خودمان بپرسیم، 
به چه اندازه کودکانمان را به خواندن ادبیات تشویق و جوانانمان را با مفاهیم 
عمیق عرفانی در ادبیات و دین آشنا کرده ایم؟ چقدر در مدارس از اسطوره های 
عاشق پیشه ی ادبیات فارسی سخن گفته ایم؟ به چه اندازه در مهارت کنترل 
احساسات یا حتی بروز احساسات درست و واقعی در جایگاه و زمان مناسب، 
مهارت آموزی کرده ایم تا قبل از شــلوغ شدن کافه های شهر به منظور ترویج 

و تبریک عشق اروپایی، عشق الهی و محبت ایرانی را آموزش داده باشیم؟!

 مدیر کل صمت آذربایجان شــرقی اعلام کرد: صادرات ۹ ماهه امسال در گروه 
کالایی فرش و صنایع دستی ۴۳ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش 
یافته است.صابر پرنیان با اشاره به اینکه صادرات این گروه کالایی از ۲۳۴ هزار دلار 
در ۹ ماهه ســال گذشــته به ۳۳۵ هزار دلار در ۹ ماهه امسال رسید اظهارکرد: هر 
چند بیشترین افزایش صادرات استان در این گروه کالایی اتفاق افتاده است اما این 

گروه کمترین سهم را از کل صادرات استان دارد .
وی با بیان اینکه بیشــترین سهم صادرات اســتان مربوط به گروه فراورده ها و 
صنایع معدنی است، گفت: صادرات این گروه از ۴۳۷ میلیون و ۶۹ هزار دلار به ۶۰۲ 
میلیون و ۸۰۶ هزار دلار رسیده است که افزایش ۳۷.۹۲ درصدی را نشان می دهد .

پرنیان گفت: پس از ۲ گروه کالایی یاد شــده بیشترین افزایش صادرات استان 
مربوط به گروه کالایی کشــاورزی با ۳۴.۸۶ درصد رشــد است که از ۱۳۸ میلیون 
و ۹۱۲ هزار دلار در ۹ ماهه ســال گذشــته به ۱۸۷ میلیون و ۳۴۳ هزار دلار در ۹ 

ماهه امســال رسید.وی با بیان اینکه گروه کالایی فراورده های نفتی و پتروشیمی 
در ردیف آخر رشد صادرات استان با ۲۵. ۶۹ درصد افزایش قرار گرفته است، اعلام 
کرد: صادرات این گروه از ۲۱۲ میلیون و ۹۴۷ هزار دلار در ســال گذشته به ۲۶۷ 

میلیون و ۶۵۱ هزار دلار در سال جاری رسید.
پرنیان از افزایش ۳۰ درصدی ارزش کل صادرات استان در ۹ ماهه سال جاری خبر 
داد و گفت: صادرات استان از یک میلیارد و ۱۱۸ میلیون و ۵۴۹ هزار دلار در سال 
گذشته به یک میلیارد و ۴۵۵ میلیون و ۲۳۸ هزار دلار در سال جاری افزایش یافت.

مدیر کل صمت آذربایجان شرقی همچنین از کاهش ۴۱ درصدی واردات مواد 
پتروشیمی و پایه نفتی به استان در ۹ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبر داد و گفت: واردات این مواد از ۴۶ میلیون و ۳۴۱ هزار دلار در سال گذشته به 

۲۷ میلیون و ۱۷۶ هزار دلار در سال جاری کاهش یافته است.
وی با اعلام اینکه در زمینه واردات کالاهای صنعتی و ماشین آلات به استان ۱۸ 

درصد افزایش اتفاق افتاده است؛ افزود: واردات بخش صنعت از ۸۶۰ میلیون و ۶۳۵ 
هزار دلار به یک میلیارد و ۱۹ میلیون دلار رسیده است .

پرنیــان در عین حال از کاهش ۲۶ درصد واردات مواد و صنایع معدنی خبر داد 
و گفت: واردات این گروه کالایی از ۱۶۹ میلیون و ۹۳۰ هزار دلار در ۹ ماهه سال 

گذشته به ۱۲۴ میلیون و ۶۸۵ هزار دلار در ۹ ماهه امسال کاهش یافته است.
وی با اشــاره به اینکه بیشترین افزایش واردات به استان در مدت یاده شده در 
زمینه کالاهای کشــاورزی روی داده است، گفت: واردات این گروه کالایی از ۱۶۹ 
میلیون و ۲۰۵ هزار دلار به ۳۴۶ میلیون و ۸۸۹ هزار دلار افزایش یافته اســت که 

افزایش ۱۰۵ درصدی را نشان می دهد.
پرنیان ارزش کل واردات استان را در ۹ ماهه امسال یک میلیارد و ۵۱۸ میلیون 
و ۲۹۴ هزار دلار اعلام کرد و گفت: نسبت به واردات ۹ ماهه سال گذشته به ارزش 

یک میلیارد و ۵۱۸ میلیون و ۲۹۴ هزار دلار ۲۱.۸۴ درصد افزایش یافته است.

برای آبادانی یک منطقه، اســتان دیگر را با مشــکل مواجه نکنیم/کارون نحیف و 
رنجور شده است

 استاندار خوزستان با تاکید بر اینکه نباید برای آبادانی یک منطقه، استان دیگری 
را با مشکل مواجه کرد گفت: اگر خوزستان به درستی مورد توجه قرار گیرد می تواند 

موتور محرکه اقتصاد کشور باشد.
 سید محمدرضا موالی زاده روز شنبه در آیین افتتاح طرح های عمرانی و خدماتی 
دستگاه های اجرایی، شهرداری ها و دهیارهای استان خوزستان با حضور معاون رییس 
جمهور و رییس ســازمان حفاظت محیط زیست کشور در محل استانداری با اشاره 
به انتقال آب کارون از سرشاخه ها به خارج از استان اظهار کرد: این مسیر را از ابتدا 
اشتباه رفتیم زیرا به جای آنکه  سواحل مکران ساماندهی شوند، آب از نقاط مختلف 

به فلات مرکزی کشور منتقل و صنایع و کشاورزی آب برَ در آنجا مستقر شد.
وی افزود: ما خوزستانی ها در زمینه مسایل زاینده رود با اصفهانی ها همدردیم و 

معتقدیم صنایع و کشاورزی آب برَ نباید به اصفهان منتقل می شد.
اســتاندار خوزستان تاکید کرد: رودخانه کارون به عنوان هویت و بخش مهمی از 

زندگی ما نباید اینقدر نحیف شود.

وی با بیان اینکه رودخانه کارونی زمانی تنها رود قابل کشتی رانی کشور بود گفت: 
امروز در نقطه ای که کارون به خلیج فارس می ریزد، آب شور دریا در هنگام مد بر آب 

رودخانه غلبه پیدا می کند و تا دارخوین می رسد.
موالی زاده یادآور شــد: رودخانه کارون امروز تبدیل به رودی رنجور شده است که 
انواع پســاب ها در آن ریخته می شود و این اتفاق زیبنده مردمی که چنین ثروتی در 

اختیار دارند نیست.
وی به ظرفیت های خوزستان در حوزه های مختلف به ویژه در کشاورزی و امنیت 
غذایی اشــاره کرد و لازمه توســعه این ظرفیت ها را عدم انتقال آب از سرشاخه های 

کارون و حیات بخشی به این رودخانه عنوان کرد.
استاندار خوزستان وضعیت تالاب هورالعظیم و شادگان نگران کننده خواند و که 

موجب ایجاد بروز ریزگردها و وضعیت درد آوری برای مردم خوزستان شده است.
وی به تعطیلی مدارس، دانشــگاه ها و ادارات خوزستان به علت آلودگی هوا اشاره 
کرد و گفت: مخالف پیشرفت دیگر استان ها نیستیم و به عنوان فرزند ایران زمینیم 
از رشد همه  استان ها خرسند می شویم اما در وهله نخست حق خوزستان این است 

که در تراز بالاتری قرار گیرد.

موالی زاده با اشــاره به اینکه وضعیت فعلی هوا برازنده مردم خوزســتان نیســت 
خاطرنشان کرد: شرایط خوزستان ویژه است و نیاز به رسیدگی ویژه دارد.

وی ادامه داد: اطمینان دارم با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبری  استان خوزستان 
رشد خواهد کرد.

استاندار خوزستان با اشاره به اینکه برخی با اجرای طرح کشاورزی ۵۵۰ هکتاری 
مخالف بودند توضیح داد: یکی از دلایل مخالفت با این طرح به این دلیل بود که انتقال 
آب از سرشــاخه به راحتی انجام نمیشــد. اکنون نیز مخالفت برخی با اجرایی شدن 
فاز دوم این طرح همین اســت از این رو باید تلاش کنیم فاز دوم آن اجرایی شود و 
اشکالات فاز نخست رفع شود چراکه اجرای این طرح به توسعه کشور کمک می کند.

شینا انصاری معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور 
صبح امروز شنبه در دومین سفر خود به خوزستان از طریق فرودگاه بین المللی شهید 

سلیمانی اهواز وارد استان شد.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست کشور در این سفر به نمایندگی از دولت 
چهاردهم در مراســم افتتاح یکهزار و ۶۷۹ طرح و آغاز عملیات ساخت ۲۴ طرح به 

مناسبت دهه فجر شرکت می کند.

افزایش 43 درصدی صادرات فرش و صنایع دستی از آذربایجان شرقی

برای آبادانی یک منطقه، استان دیگر را با مشکل مواجه نکنیم
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ستاره استقلال برای فضای مجازی بازی می کند

   سرمربی تیم فوتبال شمس آذر قزوین گفت: استقلال در حال حاضر درگیر فضای مجازی است و نفراتی که 
هستند، دوست دارند برای فضای مجازی بازی کنند.

از لحاظ بودجه ای 
با هم برابر نیستیم. 

باید این بازیکنان 
را به خاطر فوتبال 

خوبی که بازی کردند، 
ستایش کرد. در 

وقت اضافه نیمه دوم 
به بازی بازگشتیم، 

اما برخی اشتباهات 
گاهی باعث می شود 
نتیجه دلخواه ما رقم 

نخورد.

مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان پس از حذف این تیم از 
رقابت هــای جام حذفی گفت: از کادر فنی و بازیکنان و نتایج 

راضی هستیم و جایگاه خوبی در لیگ برتر داریم.
 هوشــنگ نصیرزاده پس از شکســت ۳ بر ۲ فولاد مقابل 
پیــکان و کنار رفتــن از رقابت های جــام حذفی گفت: جام 
حذفی قابل پیش بینی نیست و این اتفاقات رخ می دهد. داور 
در دقایق پایانی داور بایــد یک پنالتی می گرفت که نگرفت. 
او حرکات اضافه داشــت و خیلی خطاهای برعکس آن را هم 
دیدیم. ماهیت بازی های حذفی همین اســت، الان ســه تیم 

بالای جدول حذف شده اند و نیستند.
وی ادامه داد: یک جای خالی داریم که می توانیم بازیکن سهمیه فیفا بگیریم. تا الان ۱۵ بازیکن گرفته ایم. از کادر فنی و 
بازیکنان و نتایج  هم راضی هستیم و جایگاه خوبی در لیگ برتر داریم. فولاد سال گذشته در حال سقوط بود، اما امسال ۱۵ 
بازیکن جدید اضافه شده و یک تیم دیگری داریم. فولاد جایگاه خوبی دارد و از همه راضی هستیم. امیدواریم در ادامه فصل 

بتوانیم نتایج بهتری در لیگ برتر کسب کنیم.
نصیرزاده درباره ادامه کار با گل محمدی، نارضایتی هواداران و اهداف بلند مدت فولاد اظهار داشــت: مشــکل این است که 
شــما به جای هوادار هم صحبت می کنید. پارســال جایگاه خوبی نداشتیم. تعداد نفراتی که می توانستیم از لیگ برتر بگیریم، 
۵، ۶ نفر بیشتر نبود. صحبتی هم که در جلسه با هیئت مدیره و کادر فنی داشتیم این بود که برنامه ریزی مان برای یکی دو 
سال آینده است. با گل محمدی و کادرش ادامه می دهیم و هیچ مشکلی از این حیث نداریم. برد و باخت جزو ماهیت فوتبال 
است. چیزی که برای ما اهمیت دارد، جایگاه تیم در لیگ برتر بوده که مطلوب است و با تیم پایین تر از خودمان هم اختلاف 

امتیاز بیشتری داریم.
مدیرعامل فولاد درباره شــرایط داوری در کشــور گفت: اینجا با توجه به اینکه نمی دانم مسابقه فیلمبرداری شد یا نه، باید 
بگویم داور مسابقه خطاها را نمی گرفت و تلافی ها را می گرفت. یک پنالتی هم به نفع ما شد که نگرفت. بچه ها هم بعد از دو 
گلی که زدند، حریف را دســت کم گرفتند و اگر محکم تر بودند، می توانســتیم گل های بیشتری هم بزنیم. اطلاعات فنی ام به 

اندازه کادر فنی نیست و کادر فنی می تواند درباره مسائل فنی توضیح بدهد.
وی درباره صحبت هایش در تلویزیون درباره گل محمدی خاطرنشان کرد: آن داستان گذشت و تمام شد. خواهشم این است 

که شما مراعات کنید. ما با هم صحبت می کنیم و زندگی ادامه دارد.

سرمربی موقت تیم فوتبال استقلال گفت: با انگیزه بالا شمس 
آذر را شکســت دادیم و با احترام به حریف با گل های بیشتری 

می توانستیم در ۹۰ دقیقه بازی را به پایان برسانیم.
ســهراب بختیاری زاده پس از برتــری ۲ بر یک تیم فوتبال 
اســتقلال مقابل شمس آذر قزوین در مرحله یک هشتم نهایی 
جام حذفی، اظهار داشت:  قبل از هر چیزی به هواداران استقلال 
تبریک می گویم که سنگ تمام گذاشتند. به بازیکنان استقلال 
درود می فرســتم که متعهد، باغیرت و متمرکز بازی کردند. در 
حالی که کمبودهایی داشتیم، ولی بازیکنان تیمم با تمام وجود 

بازی کردند. ما با انگیزه بالا شمس آذر را شکست دادیم و با احترام به حریف با گل های بیشتری می توانستیم در ۹۰ دقیقه 
بازی را به پایان برسانیم، ولی تقدیر بر این بود که در وقت های اضافه برنده شویم. البته این شکست چیزی از ارزش های تیم 

خوب شمس آذر کم نمی کند.
وی در مورد بحث ادامه همکاری اش با استقلال تصریح کرد: قبلًا گفتم و الان هم می گویم، از روزی که آمدم با عنوان مربی 
آمدم. پس از اینکه ســرمربی قبلی رفت به من گفتند در اســتقلال باشم تا سرمربی جدید انتخاب شود. چیزی که برای من 
مهم است، آینده استقلال است. خیلی خوشحال می شوم کادر فنی جدید فردا بیاید و با تیم آشنا شود. خودم تصمیم شخصی 
دارم که با آمدن کادر فنی جدید جدا شوم و باید با توافق دوطرفه باشد. بودن من یا دیگران خیلی نمی تواند مهم باشد، مهم 
آینده استقلال است.سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: اگر اشتباهی کرده باشم صادقانه می گویم. دوست ندارم اگر 
قبل از هر مسابقه ای کمبودی داشته باشیم آن را رسانه ای کنم یا قبل از هر اتفاقی که قرار است بیفتد بهانه بگیرم و بگویم 
بازیکن کم داریم. من از این مسائل تاوان می بینم و یکسری این را فرصت می بینند و از شرایط فعلی استفاده می کنند. باید به 
شما بگویم ماشاریپوف را چند هفته ای است نداریم، کوجو مصدوم است، ایمان سلیمی و محمدحسین مرادمند هم مصدوم 
شده اند. آرمین سهرابیان بیمار بود و نتوانست بازی کند. درود به غیرت روزبه چشمی که چند روز تمرین نکرده بود و قبل از 

بازی با شمس آذر یک جلسه تمرین کرد و امروز با آمپول بازی کرد.
بختیــاری زاده ادامــه داد: تعویض  اول ما در بازی امروز اجباری بود. اگر بازیکنی در خط هافبک و دفاع مصدوم می شــد، 
بازیکنی نداشتم جابه جا کنم. من این مسائل را قبل از بازی نگفتم، چون دوست ندارم این شکلی باشم و بخش دیگر این بود 
که به ۱۲، ۱۳ بازیکنی که داشتیم باور داشتم. من محمدحسین اسلامی را در دفاع چپ به بازی فرستادم. حسام اسکندری 

را به جای محمدرضا آزادی وارد زمین کردیم. دست ما واقعاً بسته بود.

دستیار چهارم موسیمانه بودم از گل محمدی راضی هستیم

  رامین رضاییان انتقام اســتقلالی ها 
را گرفت!

رامین رضاییان با گلزنی مقابل شمس آذر باعث 
صعود اســتقلال به جمع ۸ تیم برتر جام حذفی 
شد.اســتقلال دیروز در مرحله یک هشتم نهایی 
جام حذفی به مصاف شمس آذر رفت و در پایان 
با نتیجه ۲ بر یک پیروز شد. رامین رضاییان در 
این بازی گل دوم استقلال را به ثمر رساند و نقش 
مهمی در برد تیمش داشــت. رضاییان پیش از 
شروع مسابقه هم دست امیر شبانی که در بازی 
قبلی دو تیم پس از گلزنی به کری خوانی با رقیب 
پرداخته بود را پس زد و همین اقدام به بحث و 
جدل لفظی میان این دو بازیکن منجر شد. او در 
روی صحنه گل دوم هم با دریبل کردن شبانی 
دروازه محسن فروزان را باز کرد و تصویر حرکت 

او بازتاب زیادی در صفحات استقلالی داشت.

    قایدی ســوپر گل زد؛ اتحاد کلباء 
باخت!

اتحاد کلباء در شــبی که مهدی قایدی یک 
ســوپر گل زد برابر العین با نتیجه ســه بر یک 
شکســت خورد. در ادامه هفته شــانزدهم لیگ 
امارات یک بازی برگزار شد. در این دیدار العین در 
ورزشگاه خانگی خود از اتحاد کلباء پذیرایی  کرد.

این بازی با پیروزی سه بر یک العین به پایان 
رسید و مهدی قایدی تک گل اتحاد کلباء را از با 
یک ضربه آزاد دیدنی به ثمر رساند.قایدی توانست 
خطایی را که روی شهریار مغانلو شد به گل تبدیل 
کند. این برای دومین بازی پیاپی اســت که این 
ستاره ایرانی با ضربه آزاد گل می زند.او در فصل 
جاری لیگ امارات نمایش درخشانی داشته است 
و توانسته در ۱۶ بازی ۱۰ گل به ثمر رساند و ۶ 
پــاس گل هم بدهد که این بهترین آمار در بین 
همه بازیکنان تیمش است.سامان قدوس دیگر 
بازیکن ایرانی اتحاد کلباء در این بازی تیمش را 
همراهی نکرد اما مغانلو در ترکیب اصلی حضور 

داشت و در دقیقه ۸۵ تعویض شد.

   اولویت صنعت نفت لیگ یک است
کمالوند: اولویت صنعت نفت لیگ یک است

سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان پس از 
برد تیمش در جام حذفی تاکید کرد اولویت این 
تیم موفقیت در لیگ یک است. فراز کمالوند در 
نشست خبری پس از برتری مقابل بعثت کرمانشاه 
در مرحله یک هشــتم نهایی جام حذفی، اظهار 
کرد: دو تیم بازی خوبی به نمایش گذاشتند و ما 
توانستیم به حقمان دست برسیم. امروز از بازی 
تیــم بعثت لذت بردم و به نظرم این تیم پس از 
حضور بهنام سراج متفاوت از قبل بازی می کند.

او بــا تاکید بر اینکه موفقیت در لیگ یک برای 
صنعت نفت در اولویت اســت خاطرنشان کرد: 
هفته آینده با فجر سپاســی شــیراز داریم و به 
همین دلیل امروز به چند بازیکنمان استراحت 
دادیم ولی جایگزین ها به خوبی تفکرات ما را در 
زمیــن پیاده کردند.کمالوند بیان کرد: بازیکنانم 
تلاش زیادی کردند و با جان و دل توانستیم بعثت 
کرمانشاه را شکست دهیم.سرمربی تیم فوتبال 
صنعت نفت آبادان بــا قدردانی از حمایت های 
معاون وزیر نفت و مدیرعامل پالایش نفت آبادان، 
گفت: همین حمایت ها باعث شد تلاش ما برای 
رســیدن به موفقیت دوچندان شود.کمالوند در 
پایان از هواداران تیمش خواست با حضور پرشور 
در ورزشگاه به این تیم برای رسیدن به موفقیت 
در ادامــه رقابت های لیگ یــک انگیزه دهند و 

کمک کنند.

   سراج: اشتباه کردیم و باختیم
سرمربی تیم فوتبال بعث کرمانشاه معتقد است 
تیمــش در دیدار جام حذفی مقابل صنعت نفت 
آبادان دچار غفلت شد. بهنام سراج پس از شکست 
تیمش مقابل صنعت نفت آبادان در مرحله یک 
هشتم نهایی جام حذفی در نشست خبری اظهار 
کرد: دو تیم بازی خوب و جانداری را به نمایش 
گذاشتند. تمرکز تیم ما در دقایقی از بازی بر هم 
خورد و همین باعث شد دو گل دریافت کنیم.او 
با بیان اینکه در نیمه اول این دیدار صنعت نفت 
مالک توپ و میدان بود اما نتوانست موقعیت گل 
زنــی ایجاد کند، ادامه داد: در نیمه دوم حملات 
تیم حریف بیشتر شد و همین باعث شد بازیکنان 
ما دچار اشتباه شوند.سرمربی تیم فوتبال بعثت 
کرمانشاه با اشاره به نحوه به ثمر رسیدن گل دوم 
نفت آبادان گفت: به نظر من بازیکن این تیم در 
آفســاید بود و کمک داور از صحنه عقب بود و 
نتوانست آفســاید را تشخیص دهد. به هر حال 
برای صنعت نفت آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم 

این تیم به لیگ برتر صعود کند.

  نساجی لایق برد بود
سرمربی نساجی مازندران معتقد است تیمش 

لایق برنده شدن بربار مس رفسنجان بود.
 ساوو میلوشویچ، سرمربی نساجی مازندران 
پــس از برتری مقابل مس رفســنجان در جام 
حذفی اظهار کرد: ابتــدا به خاطر تلاش هر دو 
تیم، به هر دو تبریک می گویم. بازی سختی بود. 
در جریان بازی، در برخی بازه های زمانی تیم ما 
و در بازه هایــی مس بهتر بود. هر دو، همدیگر را 
به زحمت انداختند و معلوم بود که هر دو برای 
برد پا به زمین گذاشــته بودند. تیم ما هم لایق 
برد امروز بود چــون نه فقط به خاطر این بازی 
که در بــازی قبلی هم تیم ما بازی خوبی انجام 
داد و وقتی به سخت کوشی خود ادامه می دهید.

هوادران استقلال فقط 
با قهرمانی در جام 
حذفی راضی می شوند

علیرضا نورمحمدی پیشکسوت پرسپولیس می گوید: افراد دیگری برای صحنه های 
مشکوک تصمیم نهایی می گیرند.

تیم فوتبال پرســپولیس در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی روز چهارشنبه 
۲۴ بهمن میهمان سپاهان بود که این بازی با برتری سه بر دو میزبان خاتمه یافت 
تا سرخ ها خداحافظی زود هنگامی با این مسابقات داشته باشند. پرسپولیس در این 
بازی ابتدا با یک گل از حریف خود عقب افتاد اما با گلهای علیپور و فرشاد احمدزاده 
توانســت از ســپاهان پیش بیفتد اما اخراج امید عالیشاه در دقیقه ۸۲ کار را برای 
سرخپوشان سخت کرد تا این تیم در دقایق پایانی نیمه دوم دروازه اش باز شود و 

در وقت های اضافه میلاد زکی پور کار را برای سپاهان تمام کرد.
این بازی حواشــی زیادی داشــت و یکی از آنها اخراج امید عالیشاه بود. به نظر 
کارشناســان داوری، اخراج کاپیتان پرسپولیس درست نبود و همین مساله باعث 

شکست تیم اسماعیل کارتال و حذف آنها از جام حذفی شد.
علیرضا نور محمدی مدافع اسبق پرسپولیس درباره باخت این تیم مقابل سپاهان 
در جام حذفی اظهار داشت: پرسپولیس تا قبل از اخراج عالیشاه فوق العاده بازی کرد. 
همانطور که کارتال هم در پایان بازی گفت، سپاهان تا قبل از اخراج عالیشاه فقط 
تماشــاگر بود و پرســپولیس توپ و میدان را در اختیار داشت اما آن اخراج بیهوده 

تمامی برنامه پرسپولیس را بر هم زد.

وی با انتقاد از اخراج عالیشاه بیان کرد: نمی دانم داوران یا تیم بررسی VAR چه 
چیزی می بینند که ما نمی بینیم. برخوردهای شدیدتری در فوتبال شکل می گیرد 
اما جریمه این چنینی ندارد. عالیشاه طوری ایستاده بود که اصلا نمی شد به بازیکن 

حریف آسیب جدی رساند. درواقع ما به داور باختیم.
او در ادامه افزود: طبق شناختی که از امید عالیشاه دارم می دانم که او بازیکنی 
نیست که عامدانه چنین خطاهایی انجام دهد و اشتباه از داور بوده است. یک کارت 

زرد کفایت می کرد و اخراج تندروی و ســختگیرانه بود. عالیشاه کاپیتان تیم و یک 
بازیکن حرفه ای است. مطمئنم که الان خودش بیشتر از هرکسی از باخت پرسپولیس 
ناراحت است.اخراج عالیشاه ســختگیرانه و اشتباه بود/ VAR نه! افراد دیگری برای 

صحنه های مشکوک تصمیم گیری می کنند
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص صحنه مشکوک به پنالتی بیان کرد: واقعیت 
این است که ما به VAR هم اعتماد نداریم؛ چرا که تصمیم نهایی توسط افراد دیگری 
گرفته می شود. اگر به خطای عالیشاه انقدر ریزبینانه نگاه کردند که او را اخراج کنند، 
پس باید صحنه مشکوک  را هم پنالتی می گرفتند. اگر بخواهیم واقع بینانه نگاه کنیم 

نه آن صحنه پنالتی بود و نه خطای عالیشاه اخراج داشت.
مدافع اسبق پرسپولیس با تاکید بر عملکرد ضعیف خط دفاع پرسپولیس افزود: 
یکی از مشــکلات پرسپولیس در خط دفاع عدم یارگیری من تو من است. ساختار 
دفاعی تیم ما از این لحاظ مشکل دارد و هرچه زودتر باید اصلاح شود. عدم هماهنگی 
میان بازیکنان نیز از ایرادات خط دفاع پرسپولیس است و با توجه به اینکه دو دفاع 

وسط برای تیم ما در زمین وجود دارد، شرایط سخت شده است.
پیشکسوت پرسپولیس با ارزیابی شانس پرسپولیس مقابل النصر گفت: بازیکنان 
پرسپولیس بازی برده را باختند اما برای اینکه باید خود را به مربی و هواداران ثابت 

کنند، قطعا کیفیت خوبی را از خود مقابل النصر نشان می دهند.

سرمربی پیکان پس از پیروزی برابر فولاد در نشست خبری حاضر شد و درباره بازی 
صحبت کرد.

 تیم فوتبال پیکان در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی ایران امروز )پنج شنبه، ۲۵ 
بهمن( میزبان فولاد خوزســتان بود که این دیدار در نهایت با نتیجه سه بر دو به سود 

پیکان به پایان رسید.
سیروس دین محمدی، سرمربی پیکان، پس از این بازی در نشست خبری بیان کرد: 
بازی که شروع شد فکر نمی کردیم در ۱۰ دقیقه اول غافلگیر شویم. فولاد تیم بزرگی 

است و بازیکنان در دقایق ابتدایی غافلگیر شدند. در بین نیمه بازیکنان را از نظر روحی 
تقویت کردیم. روی ضد حمله برنامه داشتیم و فولاد یکی از بهترین های ایران است.

دین محمدی درباره ارتباطش با یورگن کلوپ بیان کرد: تماس زیادی ندارم. ایشان 
هم از مربیگری دور شده و تمرکز ما روی باشگاه پیکان است و متاسفانه تماس نگرفتیم.

ســرمربی پیکان درباره برنامه این تیم برای این بازی اظهار کرد: تصمیم ما این بود 
که در زمین خود جمع شویم و از ضد حمله ها استفاده کنیم. هیچوقت نمی توانید ۹۰ 
دقیقه پرس کنید، باید بعضی از زمان ها عقب بنشینید. این قانون فوتبال است و ما هم 

این تاکتیک را داشتیم که خوب جواب داد.
دین محمدی درباره عملکرد خوب دروازه بانش و تعویض رضا رضایی، گلزن تیمش، 
گفت: رضایی را چند روز در اختیار نداشتیم و از نظر بدنی عقب بود، جلوی پالایش بازی 
کرد که از نظر بدنی افت کرد. یکی از بهترین بازیکنان ماست و بیشتر هدف ما لیگ یک 
است. برای اینکه در بازی های بعدی او را از دست ندهیم، سریع تعویضش کردیم که او را 
برای بازی های بعد نگه داریم. چهارشنبه در تبریز بازی داریم که کار خیلی سخت است. 

کار در لیگ یک سخت تر است و تمام تیم های لیگ یک مدعی هستند.

اخراج عالیشاه سختگیرانه و اشتباه بود

 بازیکنان را از نظر روحی تقویت کردیم

 مهدی رحمتی پس از شکست ۲ بر یک شمس آذر قزوین برابر استقلال در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی گفت: به 
هواداران دو تیم خسته نباشید می گویم و از آنها بابت حضور در ورزشگاه تشکر می کنم. شرمنده هواداران شمس آذر شدیم 
و امیدوارم آنچه شایسته آنهاست، در بازی های بعدی ارائه کنیم. بازیکنان دو تیم در نیمه اول درگیر حاشیه های ابتدای بازی 

بودند و این مسئله، تمرکز تیمی ما را برای شروع مسابقه به هم زد.
وی با اشــاره به موقعیت خطرناک دقیقه نخســت شمس آذر عنوان کرد: می توانســتیم در ثانیه ۱۰ به گل برسیم که از 
آن فرصت اســتفاده نکردیم. بازی روندی پایاپای داشــت و روی اشتباهی که آن را سه بار تکرار کردیم، گل اول را خوردیم. 
پس  از آن، سیستم تیم را تغییر دادیم و به دنبال استفاده از فضای جلوی دفاع استقلال بودیم که به آن فضا هم رسیدیم.

ســرمربی شــمس آذر با بیان اینکه تیمش موقعیت های گلزنی خوبی به دست آورد، گفت: کل تمرکز استقلال بر این بود 
که توپ بگیرد و با دو مهاجم خود ضد حمله بزند. بازگشت خوبی داشتیم و بازیکنان خیلی تلاش کردند. به بازی از کناره ها 

اصرار کردیم و به گل رسیدیم. گل دوم استقلال روی یک اتفاق و اشتباهی بسیار پیش پا افتاده رقم خورد.
رحمتی در مورد اینکه سرمربی استقلال معتقد بود تیمش فرصت داشت در ۹۰ دقیقه به گل های بیشتری برسد، گفت: 

بازیکن سابق استقلال درباره اینکه آیا استقلال توانایی قهرمانی در جام حذفی را دارد گفت: استقلال از شانس بالایی برای کسب عنوان قهرمانی برخوردار است.
علی حمودی بازیکن سابق استقلال درباره برتری این تیم مقابل شمس آذر در جام حذفی اظهار کرد: استقلال عملکرد خوبی در طول بازی داشت و حقش این بود که در این 
دیدار به برتری برسد. آبی پوشان نسبت به بازیهای قبلی که مهمان بودند نسبت به حریف سرتر بودند. آنها پرس را به خوبی در زمین انجام دادند و به نظرم استقلال به یک خودباوری 
خوبی رســیده بود. او ادامه داد: اســتقلال در طول بازی اصلا به لاک دفاعی نرفت و گلی هم که در دقایق آخر دریافت کرد با توجه به فشــار حریف روی دروازه بود. آبی ها باید در 
این دیدار به برتری می رسیدند که این اتفاق افتاد و حالا با روحیه بهتری در ادامه بازیها ظاهر خواهند شد. هواداران استقلال فقط با قهرمانی در جام حذفی راضی خواهند شد. 

حمودی در پاســخ به ســوالی درباره اینکه آیا اســتقلال توانایی قهرمانی در جام حذفی را دارد یا خیر افزود: با توجه به اینکه پرسپولیس حذف شد و تراکتور هم پیش از این از 
این رقابتها کنار رفته بود و فقط سپاهان مانده، می توان گفت استقلال از شانس بالایی برای کسب عنوان قهرمانی برخوردار است. البته این را هم بگویم استقلال همیشه مقابل 

سپاهان در هر رقابتی توانسته نتیجه خوبی بدست بیاورد.

او درســت می گوید. استقلال در ضدحمله موقعیت گلزنی داشت. با این حال در جریان بازی به جز 
پاس های بلند ســیلوا، درگیر شــدن جوما و فرارهای آزادی، چیزی از اســتقلال نمی دید و به جز 

ضدحملات، عملًا کل بازی در اختیار ما بود.
وی با انتقاد از بازیکنان اســتقلال خاطرنشان کرد: بنا ندارم درباره استقلال صحبت کنم. با این 
حال در سال ۱۳۹۱ که استقلال قهرمان شد، ببینید چند بازیکن در نیم فصل اول داشتیم. در آخرین 
بازی نیم فصل اول با سپاهان در اصفهان که یک بر صفر بردیم، یک بازیکن ذخیره داشتیم و برای 

سید حسین حسینی دروازه بان استقلال لباس بازی آورده بودند!
سرمربی شمس آذر قزوین یادآور شد: بازیکنی که برای استقلال بازی می کند، با توجه به مبلغی که 
می گیرد، باید کیفیتی بیشتر از بازیکنان همه تیم ها داشته باشد. متأسفانه حس من به من می گوید 
اســتقلال در حال حاضر درگیر فضای مجازی است و نفراتی که هستند، دوست دارند برای فضای 
مجازی بازی کنند. آنها حرکاتی در زمین انجام می دهند که نشان می دهد به دنبال جذب فالوور در 
فضای مجازی هســتند. به عنوان کســی که در استقلال بازی کرده، از این اتفاق در این تیم ناراحت 
هستم. امیدوارم شرایط به سمتی برود که استقلال به آرامش برسد و جایگاه واقعی خود را پیدا کند.

وی با بیان اینکه بازیکنان جوان زیادی در نقل وانتقالات به شمس آذر ملحق شده اند، اظهار داشت: 
این مسئله محاسن و آفت هایی دارد. وقتی تیم شما بی محابا حمله می کند، به خاطر این نیروی جوان 
است. ممکن است عدم تمرکز یا عدم مسئولیت پذیری پیش بیاید که ما مسئول هستیم و باید بیشتر 

پیگیری کنیم که این اتفاق تکرار نشود.
ســرمربی شمس آذر با تمجید از شــاگردانش تصریح کرد: از همه بازیکنان تشکر می کنم که با 
غیرت و تعصب بازی کردند. حتی یکی دو بازیکن مصدوم داشــتیم که به ما کمک کردند. شــرایط 
ما نیز فرق چندانی با اســتقلال نداشــت. به منصوریِ ۱۹ ســاله و حبیبیِ ۲۰ ساله میدان دادیم و 

منچسترسیتی نبودیم.
رحمتی با مقایســه بودجه باشگاه های استقلال و شمس آذر گفت: از لحاظ بودجه ای با هم برابر 
نیســتیم. باید این بازیکنان را به خاطر فوتبال خوبی که بازی کردند، ســتایش کرد. در وقت اضافه 

نیمه دوم به بازی بازگشتیم، اما برخی اشتباهات گاهی باعث می شود نتیجه دلخواه ما رقم نخورد.
وی در پاســخ به پرسش خبرنگاری که درباره درگیری روزبه چشمی و زبیر نیک نفس با یکی از 
مربیان شــمس آذر در پایان دیدار پرسید، تأکید کرد: این دو عزیز را به جا نمی آورم! من کنار خط 

نبودم و بعد از پایان مسابقه به رختکن رفتم.
سرمربی شمس آذر قزوین در مواجهه با خبرنگاری که معتقد بود توپ در محوطه جریمه تیمش 
به دســت مدافع شــمس آذر برخورد کرده، گفت: توپ دو بار در محوطه جریمه استقلال به دست 
مدافع این تیم برخورد کرد که صلاح دیدند صحنه ها در اتاق VAR )کمک داور ویدیویی( بررسی نشود.

رحمتی با انتقاد از داوران حاضر در اتاق VAR اظهار داشــت: توپ دو بار در صحنه دوم به دســت 
برخورد کرد و باید اجازه می دادند وحید کاظمی صحنه را بررســی کند. پس از گلِ درســت ما سه 
یا چهار دقیقه مکث دادند تا ببینند می توانند مویی از ماســت بیرون بکشند یا خیر! وحید کاظمی 

قضاوت خوبی داشت و در همه صحنه ها حاضر بود.
وی با بیان اینکه داوران اتاق VAR می توانستند از کاظمی بخواهند صحنه ها را بررسی کند، گفت: 
پیام حیدری ۱۲۰ دقیقه یک بازی ســنگین )دیدار ســپاهان - پرسپولیس( را با حاشیه هایی سوت 
زده که کاری به درســتی یا نادرســتی این صحنه ها ندارم. او وقتی از اصفهان به قزوین می آید و در 

اتاق VAR می نشیند، تمرکز ندارد و باید استراحت کند.
سرمربی شمس آذر قزوین یادآور شد: چه اصراری هست که داور را از این شهر به آن شهر می بریم؟ 
حیدری در دیدار شمس آذر با استقلال خوزستان، مدیریت خیلی خوبی داشت و صحنه های ۵۰-۵۰ 
 VAR را قضاوت نکرد! عرف کار این است که وقتی یک داور دیروز ۱۲۰ دقیقه قضاوت کرده، در اتاق

یک بازی حساس دیگر بنشیند.
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     مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس، سهم ۱۰۰ میلیارد دلاری پارس جنوبی از تولید ناخالص داخلی سالانه کشور را بیان کننده نقش مؤثر این شرکت در 
اقتصاد و امنیت ملی کشور دانست.

مهم ترینش هم 
»پیرپسر« اکتای 
براهنی، یکی از 

معدود فیلم ها )یا 
شاید تنها فیلم( 

بالای 3 ساعت 
سه تاریخ سینمای 

ایران، که زبان 
خیلی ها را به 

تحسین کارگردانی 
و بازی بهداد و 

بیش از همه حسن 
پورشیرازی گشود.

سهم ۱۰۰ میلیارد دلاری پارس جنوبی از تولید 
ناخالص داخلی ایران

  عکس نوشت

گفت وگوی آپارات با حامد بهداد درباره فیلم »پیر پسر« 
یکی از مطالبی است که در شبکه های اجتماعی وایرال 
شــده و بازتاب زیادی میان مردم داشته، علاقه مندانی 

که داد از نهادشــان برآمده که چرا این فیلم چند سال 
توقیف بوده و اصلاً چرا نباید اکران شود؟ حامد بهداد که 
خودش یکی از شخصیت های اصلی این فیلم است در 
مصاحبه تازه اش گفته: »پیر پسر را اکران کنید تا در وطن 
خودمان دیده شود.« بسیاری از منتقدان نقش آفرینی 
حسن پورشیرازی در فیلم را فراتر از جشنواره های داخلی 

و سیمرغ فیلم فجر دانسته و آن را در قد و قامت جایزه ای 
به بزرگی اسکار می دانند. با آنکه بسیاری تأکید دارند که 
حامد بهداد و لیلا حاتمی هم دراین فیلم بهترین بازی   
ســال های اخیر خود را ارائه کرده اند اما همچنان این 
حضور حسن  پورشیرازی در نقش غلام باستانی است 

که درباره اش می گویند و می نویسند. 

 »پیرپسر« را در وطنش 
اکران کنید

   دلار 85.45۰     یورو   89.۰5۰    پوند ۱۰۶.45۰     درهم  23.55۰      لیر 2.4۰۰     سکه 74.7۰۰.۰۰۰      سکه بهار آزادی7۰.5۰۰.۰۰۰      نیم سکه 4۰.7۰۰.۰۰۰   ربع سکه 2۰.54۰.۰۰۰   سکه  گرمی۱۰.55۰.۰۰۰  طلای ۱8 عیار  ۶.55۰.۰۰۰   طلای 24 عیار8.7۰۰.۰۰۰ 

  رخشان بنی اعتماد راوی شد
»تیستو سبزانگشــتی« عنوان کتابی نوشته 
»موریس دروئون« با ترجمه لیلی گلســتان است 
که کانون پــرورش فکری کودکان و نوجوانان آن 
را منتشر کرده و ابراهیم حقیقی تصویرگر و طراح 
روی جلد کتاب است.سوینا داستان صوتی »تیستو 
سبزانگشتی« را پنجشنبه، ۲۵ بهمن ۱۴۰۳ ساعت 
۹ صبح در ۲۰ قسمت منتشر می کند. این داستان 
صوتی به امیرحسین کاشانیان تقدیم شده است که 

با صدای رخشان بنی اعتماد روایت می شود.

 »ستاره پسیانی« جایگزین مادرش در 
نمایش »صابر ابر« شد

به دلیل کسالت فاطمه نقوی و تشخیص پزشک 
برای استراحت این بازیگر باسابقه، ستاره پسیانی در 
این مقطع زمانی در نمایش »امشب به صرف بورش و 
خون« به کارگردانی صابر ابر به ایفای نقش می پردازد. 
بر این اساس »امشب به صرف بورش و خون« که روز 
سه شنبه ۲۳ بهمن به صحنه نرفت، چهارشنبه ۲۴ 
بهمن نیز اجرا نشد، از امروز ۲۵ بهمن با حضور صابر 
ابر و ستاره پسیانی اجرای خود را در کرباکس پردیس 

تئاتر و موسیقی دِکر )باغ کتاب( از سر می گیرد.

 خوشــحالی اکبر زنجانپور از تماشــای 
»یوزف کا«

نمایش »یوزف کا« نوشته مشترک محمد چرم شیر 
و فرهاد مهندس پور، به کارگردانی شهروز دل افکار و 
تهیه کنندگی امید معلم، شامگاه سه شنبه ۲۳بهمن 
اجرای خود را با حضور برخی از چهره های فرهنگی و 
هنری در تماشاخانه نوفل لوشاتو آغاز کرد. اکبر زنجانپور 
از بازیگران این نمایش روی صحنه آمد و گفت: آدم 
با دیدن این نمایش خســتگی اش در می رود. برای 
بیان حس خودم نســبت به این اجرا باید بگویم که 
مدتی اســت بغضی داریم ولی امشب این اجرا بغض 

ما را باز کرد.

 وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شروع به 
خرید کتاب کرد

»ناصر افشارپور« سرپرست دفتر توسعه کتاب و 
کتابخوانی، از آغاز فرآیند خرید و حمایت از ناشران در 
دوره جدید خبر داد و گفت: کمیته های تخصصی خرید 
کتاب در این اداره با حضور متخصصان و کارشناسان 
خبره در حوزه های مختلف علمی تشکیل شده است. 
او افــزود: از ابتدای شــروع به کار دولت چهاردهم و 
تأکید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بر گسترش عدالت 
فرهنگی و بهره گیری از همه سلیقه ها در حمایت از 
ناشران و خرید کتاب، کارگروه های تخصصی علمی 
از متخصصان و کارشناسان از سوی این دفتر تشکیل 
شــده و دبیرخانه این هیأت آمــاده پذیرش آثار در 
حوزه های مختلف است. افشارپور با بیان اینکه در دو 
ماه اخیر بسیاری از مطالبات ناشران که در دوره های 
گذشته از آنها کتاب خریده شده بود پرداخت شده، 
خاطرنشــان کرد: بقیه مطالبات ناشران نیز تا پایان 

سال جاری تسویه و پرداخت خواهد شد.
 

  رستم و سودابه با ســریال »دیو و ماه 
پیشونی 2« آمدند

ســریال »دیو و ماه پیشونی ۲« ساخته حسین 
قناعــت و به تهیه کنندگی مهدی یــاری از طریق 
نماوا به شــبکه نمایش خانگی ارائه شده است. »دیو 
و ماه پیشــونی ۲« در امتداد فصل اول اثری در ژانر 
فانتزی - خانوادگی است که سعی کرده روایتگر سفری 
هیجان انگیز و پرماجرا به سرزمین داستان ها، افسانه ها، 
کهن الگوها و اسطوره های ایران زمین باشد.  فردوسی؛ 
شاعر بزرگ پارســی گوی، رستم؛ قهرمان شاهنامه، 
سمک عیار، پشار دزد دریایی، حسن رشدیه، آتشک، 
سودابه؛ ملکه شهر استخر و...، از جمله شخصیت های 
افسانه ای هستند که در سیر ماجراهای این سریال، 
مخاطبان با آنها روبه رو می شوند.»دیو و ماه پیشونی 
۲« داستانی پرحادثه را در ساختاری مرکب از نماهای 
رئــال و جلوه های ویژه رایانــه ای و در بخش هایی با 
بهره گیری از هوش مصنوعی به تصویر درآورده است. 
روند قصه گویی سریال به شکلی پیش می رود که هم 
کودکان و نوجوانان و هم خانواده ها می توانند سریال 

را دنبال کنند.
 

نمایشگاه »پته« کرمان به روایت زنده یاد  
صدیقه جلال کمالی

نمایشــگاه آثار پته دوزی زنده یــاد بانو صدیقه 
جلال کمالی به مناسبت نودمین سالروز تولد و اولین 
سالگرد درگذشت این استاد هنرهای سنتی کرمان در 
گالری برمخ برگزار می شود.این نمایشگاه و بزرگداشت 
که به همت جلال امیرپورسعید، فرزند این هنرمند 
برپا شده، از ۲۵ بهمن ماه به مدت یک هفته در گالری 
برمخ دایر است و آثار شاخص و کم نظیری از این بانوی 
هنرمند به نمایش درمی آید.  بانو صدیقه جلال کمالی 
از استادان تأثیرگذار پته دوزی کرمان بود که علاوه بر 
حفظ سنت های این هنر اصیل، بدعت های درخشانی 
در این هنر پدید آورد. استاد صدیقه جلال کمالی متولد 
سال ۱۳۱۱ بود و در سال ۱۴۰۲ در کرمان درگذشت.

 گالری برمخ از ۲۵ بهمن تا ۳ اسفند از ساعت ۱۵ 
تا ۱۷، در خیابان میرداماد، خیابان شاه نظری، پلاک 

۱۱ پذیرای علاقه مندان است.

  
اینفوگرافیک 

پزشکیان در جلسه 
محرومیت زدایی از 
فضاهای آموزشی 

گفت: شیوه اجرای 
طرح ایجاد عدالت 

آموزشی قابل 
تعمیم به دیگر 
بخش ها تا رفع 

کامل محرومیت از 
کشور است. ویژگی 

مهم این طرح 
حذف بروکراسی 

اداری،  عدم اتکا به 
بودجه های دولتی 
و جلب مشارکت و 

همکاری مردم از 
تأمین منابع مالی 

تا ساخت و ساز در 
کنار کمک دیگر 

نهادهای حمایتی 
است.

  

سفر رئیس 
جمهور به 

استان بوشهر

  

 تهران در 
جشن نیمه شعبان

 از وزارت نفت، تورج دهقانی روز یکشــنبه گفت: درخت تنومند انقلاب اسلامی ایران که 
نزدیک به نیم قرن از عمر خود را پشت سر گذاشته است، با تکیه بر ظرفیت های عظیمی از 

این دست، همچنان پرقدرت به مسیر خود ادامه خواهد داد.
وی خاطرنشان کرد: به جز فازهای نخست میدان مشترک پارس جنوبی که توسط شرکت های 
بین المللی توسعه یافتند، توسعه این میدان در دیگر فازها به طور عمده توسط شرکت های ایرانی 
انجام شد و حفاری چاه های گازی، ساخت و نصب و بهره برداری از سکوهای فراساحلی، احداث 

و راه اندازی پالایشگاه ها و ... با همت متخصصان داخلی به مرحله اجرا درآمد.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس با اشــاره به مواجهه  کشــور با تحریم ها در دهه های 
گذشــته، ادامه داد: پس از خروج شــرکت های بین المللی، توان داخلی بیشتر مورد اتکا قرار 
گرفت و شرکت های ایرانی به تدریج توانستند در زمینه توسعه میدان ها، ساخت پالایشگاه ها، 

حفاری چاه ها و ساخت سکوها توانمند شوند.
دهقانی، توسعه ظرفیت ها و توانمندی های داخلی صنعت نفت را از بزرگ ترین دستاوردهای 
انقلاب اسلامی برشمرد و گفت: این شرکت به عنوان متولی توسعه میدان عظیم پارس جنوبی، 
مســیر توسعه دیگر میدان های فراساحلی را نیز با اتکا به توان داخل که سرمایه عظیم ملی 

است، ادامه خواهد داد.
وی با اشــاره به توسعه میدان های فراساحلی مانند کیش، پارس شمالی، فرزاد الف و ب، 
بلال، همچنین اجرای طرح فشارافزایی گاز پارس جنوبی به عنوان اولویت های شرکت نفت و 
گاز پارس افزود: در ادامه مسیر توسعه صنعت نفت نیز باید با تکیه بر توانمندی های داخلی 
پیش رفت. این رویکرد در کنار بهره مندی هدفمند از ظرفیت های خارجی می تواند صنعت را 

در کاهش مدت زمان و هزینه اجرای طرح ها و پرو ژه ها یاری دهد.
مدیرعامــل شــرکت نفت و گاز پارس ادامه داد: عمده فعالیت هــای نفت و گاز پارس در 
سال های گذشته معطوف به توسعه و تولید در میدان مشترک پارس جنوبی بوده است و در 
ادامه این مسیر، طی ماه های اخیر رکورد تولید ۷۱۵ میلیون متر مکعب گاز در روز با تلاش 

کارکنان پارس جنوبی به ثبت رسید.
دهقانی خاطرنشان کرد:  این مقدار گاز از ۳۹ سکوی دریایی، بیش از ۳۰۰ حلقه چاه و ۱۳ 
پالایشگاه در قالب ۲۴ فاز برداشت می شود و بیش از ۷۰ درصد گاز مصرفی کشور را تأمین 
می کند، همچنین بیش از ۴۰ درصد ظرفیت تولید بنزین و نزدیک به ۵۰ درصد خوراک صنایع 

پتروشیمی و نیروگاه ها از محل تولیدات این میدان مشترک تأمین می شود.
وی بر ضرورت شناسایی نقاط قوت و ضعف و درس گرفتن از کاستی ها تأکید افزود: اگرچه 
صنعت نفت در سال های پس از انقلاب اسلامی دستاوردهای بی شماری داشته است اما در عین 
حال نباید کاستی ها را نادیده بگیریم، چرا که درس گرفتن از نقاط ضعف، می تواند این صنعت 

را در عبور از چالش ها یاری دهد و مسیر روشن تری پیش روی اقتصاد کشور ترسیم کند.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس گفت: ملت شریف ایران با بزرگواری و درک درست از 
واقعیت ها، همواره در بزنگاه ها در صحنه بوده اند و ما به عنوان مسئولان دولتی باید با حداکثر 
تلاش، تدبیر و خردورزی، پاســخ مناســبی به اعتماد آنان بدهیم تا با همراهی مردم بتوانیم 

چالش ها را پشت سر بگذاریم و آینده ای بهتر برای کشور رقم بزنیم.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، توسعه میدان های 
گازی، جهش صنعت پتروشــیمی و ساخت پالایشــگاه ستاره خلیج فارس را مهم ترین 
دستاورد صنعت نفت در ۴۶ سال پس از پیروزی انقلاب برشمرد و بر اصلاح حکمرانی 
بخش انرژی تأکید کرد.به گزارش از وزارت نفت،  محمدصادق عظیمی فر روز یکشنبه افزود: 
این پیشرفت ها سبب افزایش ظرفیت تولید گاز، جهش تولید بنزین، کاهش وابستگی به 
واردات فرآورده های نفتی، تکمیل زنجیره ارزش، افزایش صادرات محصولات پتروشیمی 
و رشــد اقتصاد کشور شده اند.وی ادامه داد: افزون بر این، توسعه زیرساخت های نفت و 

گاز، ســرمایه گذاری در فناوری های جدید و بومی سازی تجهیزات صنعت نفت از دیگر 
دســتاوردهای مهم این دوره به شــمار می آیند.مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران با تأکید بر اینکه یکی از مهم ترین اقدام هایی که در ۴۶ ســال 
گذشته در صنعت نفت مغفول مانده، کم توجهی به اصلاح حکمرانی بخش انرژی در این 
حوزه بوده است، افزود: در حالی که توسعه میدان های نفت و گاز، افزایش ظرفیت پالایشی 
و رشد صنعت پتروشیمی در دستور کار قرار داشته، سیاست گذاری و مدیریت بهینه منابع 
انرژی دچار ضعف های اساسی بوده که تأثیرات منفی بر اقتصاد انرژی کشور گذاشته است.

عظیمی فر ادامه داد: نظام یارانه ای ناکارآمد سبب شده مصرف داخلی به ویژه در بخش 
گاز و بنزین به شدت افزایش یابد، اتلاف منابع انرژی بالا رود و انگیزه ای برای بهره وری و 
بهینه سازی مصرف شکل نگیرد که این مسئله افزون بر فشار بر تولیدکنندگان داخلی، 
ســبب کاهش درآمدهای صادراتی و افزایش فشار بر بودجه دولت شده است.وی گفت: 
در مجموع، هرچند صنعت نفت ایران در توسعه زیرساخت ها و افزایش تولید موفق بوده، 
اما ضعف در حکمرانی انرژی، نبود اصلاحات ساختاری و نبود مدیریت بهینه مصرف از 
چالش های مهمی است که در این سال ها به طور جدی مورد توجه قرار نگرفته و نیازمند 

 سرپرست مدیریت بهینه سازی شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: محدودیت گاز 
برای صنایع ماهانه ۱۰ همت هزینه برای دولت به همراه دارد.

 علی ربانی در مراسم قرعه کشی کاهش ۱۰ درصدی در مصرف انرژی در شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی افزود: کشورمان دومین دارنده گاز و سومین تولیدکننده بزرگ گاز جهان 
است.وی ادامه داد: این روزها درحالی از ناترازی گاز سخن به میان می آید که میزان تولید 
به ۸۶۰ میلیون متر مکعب رسیده است.سرپرست مدیریت بهینه سازی شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی خاطرنشان کرد: این نشان می دهد روند مصرف در کشورمان بهینه نیست که 
سبب شده با محدودیت روبرو شویم .ربانی گفت: افزایش مصرف در بخش خانگی، تجاری 
و صنایع جز سبب شده صنایع و به خصوص صنایع پتروشیمی با محدودیت روبرو شوند.

وی ادامه داد: صنایع پتروشیمی با ۵۰ میلیون متر مکعب مخدودیت گاز روبرو شده اند 
که این صنعت ثروت آفرین نتواند درست به ایفای نقش بپردازد.سرپرست مدیریت بهینه 
سازی شرکت ملی صنایع پتروشیمی افزود: کل مصرف صنایع پتروشیمی ۹۰ میلیون 
متر مکعب است که محدودیت ۵۰ میلیون مترمکعبی ماهانه ۱۰ همت هزینه برای دولت 
به همراه دارد.ربانی با تاکید برضرورت مصرف بهینه گاز ادامه داد: اگر همه درست مصرف 
کنند صنایع نیز می توانند به راحتی به فعالیت خود ادامه دهند.وی با اشاره به اینکه میزان 
مصــرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء گاهی به بیش از ۶۰۰ میلیون متر 
مکعب می رسد گفت: این موضوع سبب کاهش ارسال گاز به نیروگاه ها شده و ناگزیر به 

مصرف سوخت مایع و افزایش آلایندگی ها می شود.

سرپرست مدیریت بهینه سازی مصرف شرکت ملی پتروشیمی به اجرای طرح کاهش 
۱۰ درصدی مصرف توسط پتروشیمی ها در برخی استان ها اشاره کرد و گفت: داده های به 
دست آمده در این طرح نشان داد که فرصت های زیادی برای مدیریت مصرف وجود دارد.

وی ادامه داد: عایق کاری درســت ساختمان ها باید اصلاح شوند تا مدیریت مصرف 
محقق شود و بهنیه مصرف کردن هدف نهایی این طرح است.ربانی در عین حال حکمرانی 
نادرست انرژی و عدم اجرای درست مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان و تثبیت قیمت 
انرژی در مجلس هفتم را از عوامل تشدید مصرف برشمرد.سرپرست مدیریت بهینه سازی 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: سه استان مازندران؛ خراسان جنوبی و اصفهان در 

صدر استان های برتر در اجرای طرح کاهش ۱۰ درصدی مصرف هستند.

 رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور گفت: توسعه خوزستان باید با رعایت 
ملاحظات زیست محیطی صورت گیرد تا سلامت مردم خدشه دار نشود.

 شینا انصاری روز شنبه در جریان بازدید از واحدهای نفتی و گشت دریایی اهواز اظهار 
کرد: به واسطه استقرار صنایع نفتی شرایط خاصی در خوزستان حاکم است و موضوع 
مدیریت و کنترل آلاینده های محیط زیستی دغدغه همکاران در اداره کل محیط زیست 

استان است.
وی اظهارکرد: بر اساس قوانین بالادستی در حوزه محیط زیست و قانون برنامه هفتم 

پیشرفت و سیاست های بالادستی تلاش بر این است آلاینده های محیط زیستی مدیریت 
و کنترل شوند.

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور با بیان اینکه توسعه 
باید پایدار باشد و محیط زیست در بطن این توسعه قرار گیرد نه در حاشیه تصریح کرد: 
در خوزستان توسعه باید مشروط بر رعایت ملاحظات زیست محیطی صورت گیرد، به 

نحوی که سلامت و کیفیت محیط زیست نیز خدشه دار نشود.
شینا انصاری معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور صبح 

امروز شنبه در دومین سفر خود به خوزستان از طریق فرودگاه بین المللی شهید سلیمانی 
اهواز وارد استان شد.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور در این سفر به نمایندگی از دولت چهاردهم 
در مراســم افتتاح یکهزار و ۶۷۹ طرح و آغاز عملیات ساخت ۲۴ طرح به مناسبت دهه 

فجر شرکت می کند.
بازدید از اداره کل بنادر و دریانوردی خوزستان و همچنین محل احداث فاز دوم منطقه 

ویژه پتروشیمی ماهشهر از دیگر برنامه های سفر انصاری به خوزستان است.

توسعه میادین گازی و پتروشیمی از دستاوردهای صنعت نفت به شمار می رود

ضرر ۱۰ همتی صنایع پتروشیمی از محدودیت گاز

توسعه خوزستان باید با رعایت ملاحظات زیست محیطی باشد


